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Białe Błota, 28.11.2023r. 

BRG.0002.17.2023 

 

Protokół LXXXIV Sesji VIII Kadencji Rady Gminy Białe Błota, która odbyła się 
28.11.2023r.w Auli Szkoły Podstawowej w Białych Błotach, ul. Czysta 1a. 

 
Sesja trwała od godziny 14:00 do godziny 20:51 
Sesje prowadził: Przewodniczący Rady Gminy Jacek Grzywacz 
Sekretarz obrad: Magdalena Sznajder 
Protokolant posiedzenia: Natalia Kuffel 

Przebieg sesji został transmitowany, utrwalony za pomocą urządzenia rejestrującego obraz i 
dźwięk i stanowi załącznik do niniejszego protokołu, który jest informacją publiczną.  

W posiedzeniu wzięło udział 20 członków. 
Obecni: 
1. Bronisław Balcerowski 
2. Anna Banaszek 
3. Magdalena Burdanowska 
4. Kamilla Grzelak 
5. Jacek Grzywacz 
6. Krzysztof Kocikowski 
7. Jacek Krzyżanowski 
8. Karolina Lachowicz 
9. Aleksandra Lubońska 
10. Piotr Mądrzyński 
11. Krzysztof Michalak 
12. Zbigniew Moroz 
13. Leszek Niewiarowski 
14. Ilona Nowakowska 
15. Sławomir Ossowski 
16. Sławomir Ruge 
17. Henryk Sykut 
18. Magdalena Sznajder 
19. Katarzyna Tomicka 
20. Maria Wolsztyńska 
21. Łukasz Wyszomirski 

oraz: Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator, Sekretarz Gminy Ewa Galicka, Skarbnik Gminy 
Katarzyna Strzygocka - Kowalska, Kierownik Referatu Podatków i Opłat Beata Kruszka, 
Kierownik Biura Nieruchomości i Nadzoru Projektów Andrzej Nowak, Kierownik Referatu Dróg 
i Gospodarki Odpadami Michał Kostkowski, Inspektor Nadzoru Andrzej Kempa, radca prawny 
Maciej Dalka, Dyrektor Gminnego Żłobka w Łochowie Iwona Nowak, sołtysi, mieszkańcy. 
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Porządek obrad. 

1. Otwarcie LXXXIV Sesji VIII Kadencji Rady Gminy Białe Błota, powitanie oraz stwierdzenie 
quorum. 

2. Wybór sekretarza obrad. 
3. Przyjęcie protokołów z obrad LXXXII i LXXXIII sesji VIII Kadencji Rady Gminy Białe Błota. 
4. Ustalenia w sprawie porządku obrad. 
5. Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach w okresie międzysesyjnym. 
6. Pisemne sprawozdanie Wójta z wykonania uchwał i wydanych zarządzeń z okresu 

między sesjami. 
7. Uwagi i wnioski sołtysów w sprawie uchwał. 
8. Podjęcie uchwał: 

1)   w sprawie przyjęcia „Rocznego Programu współpracy Gminy Białe Błota na 2024r. 
z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami, o których mowa w art. 3 ust. 3 
ustawy z dnia 24 kwietnia 2003r. o działalności pożytku publicznego i o 
wolontariacie”, 

2)   zmieniająca uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia 
międzygminnego dotyczącego przekazania miastu Bydgoszcz zadania własnego 
gminy Białe Błota z zakresu utrzymania czystości i porządku w gminie, polegającego 
na zagospodarowaniu bioodpadów, 

3)   zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia Regulaminu utrzymania czystości i 
porządku na terenie gminy Białe Błota  

4)   w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż w trybie bezprzetargowym gruntu 
niezbędnego dla poprawienia warunków zagospodarowania nieruchomości 
przyległej 

5)   zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Białe Błota na rok 2023 
6)   w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Białe Błota na lata 2023-

2039 
7)   w sprawie obniżenia średniej ceny skupu żyta do celów obliczania podatku rolnego 

na 2024 rok  
8)   zmieniająca uchwałę w sprawie utworzenia jednostki budżetowej pod nazwą 

Żłobek Gminny w Łochowie oraz nadania mu statutu 
9)   w sprawie uchwalenia „Regulaminu dostarczania wody i odprowadzania ścieków 

na terenie Gminy Białe Błota”. 
10) w sprawie rozpatrzenia skargi Nr BRG.1510.28.2023 na działalność Dyrektora 

Szkoły Podstawowej w Łochowie w sprawie odmowy udostępnienia dokumentacji 
dotyczącej uczennicy 

11) w sprawie rozpatrzenia wniosku Nr BRG.1510.33.2023 dotyczącego zakazu 
parkowania autobusów szkolnych na parkingu przy Szkole Podstawowej w Białych 
Błotach 

9. Wolne wnioski i zapytania wraz z odpowiedziami. 
10. Interpelacje i zapytania radnych wraz z odpowiedziami. 
11.  Zakończenie obrad LXXXIII Sesji VIII Kadencji. 

Ad 1. Otwarcie LXXXIV Sesji VIII Kadencji Rady Gminy Białe Błota, powitanie oraz 
stwierdzenie quorum. 
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Przewodniczący Rady Gminy Jacek Grzywacz  otworzył obrady, powitał wszystkich zebranych 
oraz odczytał informacje w zakresie danych osobowych. Sprawdzono quorum. 

Ad. 2. Wybór sekretarza obrad. 

Przewodniczący Rady Gminy Jacek Grzywacz zaproponował kandydaturę radnej Magdaleny 
Sznajder. Radna wyraziła zgodę. 

Przewodniczący poddał wniosek pod głosowanie. 

Głosowano wniosek w sprawie: 
Wybór na funkcję sekretarza obrad radnej Magdaleny Sznajder .  
 
Wyniki głosowania 
ZA: 11, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 10 
 
Wyniki imienne: 
ZA (11) 
Bronisław Balcerowski, Jacek Grzywacz, Aleksandra Lubońska, Zbigniew Moroz, Ilona 
Nowakowska, Sławomir Ossowski, Sławomir Ruge, Henryk Sykut, Magdalena Sznajder, 
Katarzyna Tomicka, Maria Wolsztyńska 
NIEOBECNI (10) 
Anna Banaszek, Magdalena Burdanowska, Kamilla Grzelak, Krzysztof Kocikowski, Jacek 
Krzyżanowski, Karolina Lachowicz, Piotr Mądrzyński, Krzysztof Michalak, Leszek 
Niewiarowski, Łukasz Wyszomirski 
 
Sekretarzem obrad została wybrana radna Magdalena Sznajder. 

Ad.3. Przyjęcie protokołów z obrad LXXXII i LXXXIII sesji VIII Kadencji Rady Gminy Białe 
Błota. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Jacek Grzywacz powiedział, że uwag w terminie ustawowym nie 
było i zarządził głosowanie w tej sprawie. 
 
Głosowano w sprawie: 
Przyjęcie protokołów z obrad LXXXII i LXXXIII sesji VIII Kadencji Rady Gminy Białe Błota. 
 
Wyniki głosowania 
ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 8 
 
Wyniki imienne: 
ZA (13) 
Bronisław Balcerowski, Jacek Grzywacz, Aleksandra Lubońska, Piotr Mądrzyński, Zbigniew 
Moroz, Ilona Nowakowska, Sławomir Ossowski, Sławomir Ruge, Henryk Sykut, Magdalena 
Sznajder, Katarzyna Tomicka, Maria Wolsztyńska, Łukasz Wyszomirski 
NIEOBECNI (8) 
Anna Banaszek, Magdalena Burdanowska, Kamilla Grzelak, Krzysztof Kocikowski, Jacek 
Krzyżanowski, Karolina Lachowicz, Krzysztof Michalak, Leszek Niewiarowski 
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Protokoły z obrad LXXXII i LXXXIII sesji VIII Kadencji Rady Gminy Białe Błota zostały przyjęte. 
 
Ad. 4. Ustalenia w sprawie porządku obrad 
 
Sekretarz Gminy Ewa Galicka zgłosiła wprowadzenie 2 uchwał. Uchwałę w sprawie 
uchwalenia „Regulaminu dostarczania wody i odprowadzania ścieków na terenie Gminy 
Białe Błota” oraz uchwałę zmieniająca uchwałę w sprawie utworzenia jednostki budżetowej 
pod nazwą Żłobek Gminny w Łochowie oraz nadania mu statutu. 

Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Magdalena Sznajder zgłosiła wprowadzenie 
2 uchwał. Uchwałę w sprawie rozpatrzenia skargi Nr BRG.1510.28.2023 na działalność 
Dyrektora Szkoły Podstawowej w Łochowie w sprawie odmowy udostępnienia dokumentacji 
dotyczącej uczennicy oraz uchwałę w sprawie rozpatrzenia wniosku Nr BRG.1510.33.2023 
dotyczącego zakazu parkowania autobusów szkolnych na parkingu przy Szkole Podstawowej 
w Białych Błotach. 

Przewodniczący Rady Gminy Jacek Grzywacz ustalił kolejność wprowadzanych uchwał w 
porządku obrad i poddał wniosek pod głosowanie. 
 
Głosowano wniosek w sprawie: 
Wprowadzenie do porządku obrad projektów uchwał: -zmieniająca uchwałę w sprawie 
utworzenia jednostki budżetowej pod nazwą Żłobek Gminny w Łochowie oraz nadania mu 
statutu, -w sprawie uchwalenia „Regulaminu dostarczania wody i odprowadzania ścieków na 
terenie Gminy Białe Błota”, - w sprawie rozpatrzenia skargi Nr BRG.1510.28.2023 na 
działalność Dyrektora Szkoły Podstawowej w Łochowie w sprawie odmowy udostępnienia 
dokumentacji dotyczącej uczennicy, - w sprawie rozpatrzenia wniosku Nr BRG.1510.33.2023 
dotyczącego zakazu parkowania autobusów szkolnych na parkingu przy Szkole Podstawowej 
w Białych Błotach. .  
 
Wyniki głosowania 
ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 8 
 
Wyniki imienne: 
ZA (13) 
Bronisław Balcerowski, Jacek Grzywacz, Aleksandra Lubońska, Piotr Mądrzyński, Zbigniew 
Moroz, Ilona Nowakowska, Sławomir Ossowski, Sławomir Ruge, Henryk Sykut, Magdalena 
Sznajder, Katarzyna Tomicka, Maria Wolsztyńska, Łukasz Wyszomirski 
NIEOBECNI (8) 
Anna Banaszek, Magdalena Burdanowska, Kamilla Grzelak, Krzysztof Kocikowski, Jacek 
Krzyżanowski, Karolina Lachowicz, Krzysztof Michalak, Leszek Niewiarowski 
 
Wniosek został przegłosowany. 

Przewodniczący Rady Gminy Jacek Grzywacz poddał pod głosowanie porządek obrad. 
 
Głosowano w sprawie: 
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Ustalenia w sprawie porządku obrad.  
 
Wyniki głosowania 
ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 7 
 
Wyniki imienne: 
ZA (14) 
Bronisław Balcerowski, Jacek Grzywacz, Aleksandra Lubońska, Piotr Mądrzyński, Zbigniew 
Moroz, Leszek Niewiarowski, Ilona Nowakowska, Sławomir Ossowski, Sławomir Ruge, Henryk 
Sykut, Magdalena Sznajder, Katarzyna Tomicka, Maria Wolsztyńska, Łukasz Wyszomirski 
NIEOBECNI (7) 
Anna Banaszek, Magdalena Burdanowska, Kamilla Grzelak, Krzysztof Kocikowski, Jacek 
Krzyżanowski, Karolina Lachowicz, Krzysztof Michalak 
 
Porządek obrad został przyjęty. 
 
Ad. 5. Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach w okresie międzysesyjnym. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Jacek Grzywacz zaczął od przykrej wiadomości, że chcieliby 
razem z Wiceprzewodniczącym Henrykiem Sykutem uczcić minutą ciszy pamięć Bronisława 
Niewiarowskiego, który zmarł w bardzo młodym wieku, taty naszego radnego. Przekazał też 
wyrazy współczucia radnemu Leszkowi Niewiarowskiemu.  

Przewodniczący Rady Gminy Jacek Grzywacz powiedział, że radni uczestniczyli w różnych 
uroczystościach z okazji Dnia Niepodległości. Każdy w swoim gronie to święto obchodził, 
odwiedzając pomniki i  miejsca pamięci. 

Przewodniczący Rady Gminy Jacek Grzywacz razem z sołtysem Łochowa Sebastianem 
Tomickim pojechali na Litwę za naszą delegacją autobusową, w której dzieci pojechały i 
występowały dla naszych rodaków. Odwiedziliśmy pomniki, złożyliśmy kwiaty, zapaliliśmy 
świeczki.  

Przewodniczący Rady Gminy Jacek Grzywacz dodał, że jeżeli chodzi o działalność na miejscu to 
bardzo dużo osób przyjeżdża albo dzwoni z różnymi tematami, które stara się załatwiać. Pisze, 
dzwoni po urzędach i jest niemile zaskoczony, że nie odbiera się telefonu, gdy chce zgłosić 
jakąś awarię. 

Powiedział, że przyjechał Pan Karol Kuspa i udzielił mu głosu w swoim czasie.  

Mieszkaniec powiedział, że jakiś czas temu napisał pismo do wójta w sprawie modernizacji i 
przebudowy drogi przy ul. Kasztanowej w Kruszynie Krajeńskim. Walczy w imieniu swoim jak i 
2 innych osób z niepełnosprawnościami. Mamy duży problem z naszą ulicą, jest bardzo 
dziurawa, wysypane zostało kruszywo po którym nie idzie przejechać. Z tej drogi korzysta 
codziennie wyjeżdżając do pracy. Napisał pismo do wójta i na odpowiedź czekał prawie 3 
miesiące, gdyby nie dzwonił i nie dopytywał podejrzewa, że do dnia dzisiejszego nie dostałby 
odpowiedzi. Powiedział, że osoby niepełnosprawne też biorą udział w życiu społecznym i 
chcieliby wyjść z naszej ulicy. Na dzień dzisiejszy jest to niemożliwe bez pomocy osoby trzeciej. 
Są dziury, droga jest raz na jakiś czas równana, ale to pomaga tylko do pierwszych opadów 
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deszczu. Nie można przejechać wózkiem samodzielnie, trzeba prosić o pomoc, żeby wyjść na 
główną ulicę asfaltową. Dodał, że martwi go dlaczego jego projekt został wyrzucony do 
śmietnika, ponieważ Piotr Nalazek otrzymał od niego maila, odpisał tylko raz, że otrzymał 
dokumentację. Do dnia dzisiejszego nie dostał informacji, że jego wniosek został odrzucony, 
tylko dzięki uprzejmości Przewodniczącego Rady Gminy Jacka Grzywacza może się 
wypowiedzieć. Chciał dopytać dlaczego urząd tak brzydko podchodzi do swoich mieszkańców? 
Można wysłać maila czy zadzwonić do osoby i wytłumaczyć w czym jest sprawa. Wie, że budżet 
nie jest z gumy, są też większe problemy, ale chciałby żeby komunikacja między urzędem a 
mieszkańcem była na jakimś ludzkim poziomie. Gdyby wójt przychylił się do jego wniosku jest 
też otwarty ze swojej strony na pomoc, bo walczy nie tylko dla siebie, ale też dla 2 rodzin, które 
mieszkają przy tej samej ulicy. Jeżeli ktoś chce się przekonać jak ta droga wygląda to zaprasza 
do siebie, udostępni swój wózek, żeby zdrowa osoba przejechała ten odcinek drogi do asfaltu, 
bez przewrotki jest to niemożliwe. Jest to uciążliwe, ponieważ są dziury, kałuże, ręce są 
brudne, całe kurtki. Chcielibyśmy nie tylko jako osoby niepełnosprawne, ale wszyscy 
mieszkający przy tej ulicy prosić, aby coś z tą drogą zrobić. Są różne fundacje, programy, 
dofinansowania rządowe. Dowiadywał się też gdzie można zdobyć takie środki i będzie o to 
walczył dopóki nie uzyskamy jakiegoś porozumienia, bo dla nich jako osób niepełnosprawnych 
jest to bardzo istotne. Cały czas oczekuje jeszcze na jakąś odpowiedź od zastępcy wójta. Ma 
całą dokumentację złożoną do wglądu, miało być to wzięte pod uwagę w przyszłorocznym 
budżecie, aczkolwiek zostało to wyrzucone do kosza. Gdyby nie jego nadgorliwość, nawet by 
się nie dowiedział, że projekt nie zostanie rozpatrzony. Nie otrzymał żadnej informacji i czuje 
się z tego powodu poniżony. Ma nadzieje, że doczeka się jeszcze pisma z urzędu, albo wójt lub 
zastępca zaproszą go na rozmowę, wtedy będzie mógł powiedzieć więcej na ten temat. Dodał, 
że jako osoby niepełnosprawne nie chcą współczucia, tylko tego żeby ich zaakceptować i 
pomóc w życiu społecznym aby mogli w nim uczestniczyć jak zdrowe osoby.  
(nagranie od 00:13:20 do 00:23:18) 
 
Przewodniczący Rady Gminy Jacek Grzywacz powiedział, że poprosił Pana o wypowiedź w 
swoim czasie. Dodał, że mamy 3 osoby niepełnosprawne na ul. Modrej w Białych Błotach. 
Radny Moroz to zgłaszał do budżetu i ta ulica też nie została ujęta. Informacyjnie przypomniał, 
że sprawy, które są zgłaszane do urzędu nie trafiają tam gdzie powinny albo są ludzie 
zostawiani. (nagranie od 00:23:20 do 00:24:55) 
 
Ad. 6. Pisemne sprawozdanie Wójta z wykonania uchwał i wydanych zarządzeń z okresu 
między sesjami. 
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator powiedział, że istotne i kluczowe elementy które 
pojawiły się w tym okresie to kwestia związana z dofinansowaniem inwestycyjnym do budowy 
dróg składanych wcześniej przez Gminę do Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg. Byliśmy 
zaskoczeni, że z dalekich miejsc na listach rezerwowych zostaliśmy przesunięci na listy 
podstawowe. Stąd też intensywnie pracujemy, aby móc przeprowadzić postępowania i 
rozstrzygnąć je przed upływem terminu. Jeżeli tę datę graniczną przekroczymy to nie będziemy 
mogli podpisać z Urzędem Wojewódzkim umowy na dofinansowanie i realizację tych dróg. W 
grę wchodzą ul. Nizinna, remont ul. Bydgoskiej w Zielonce, budowa ul. Przyjaznej w Lisim 
Ogonie. O te drogi w tej chwili zabiegamy. W wyniku tych przesunięć w rozliczeniach 
finansowych Urzędu Wojewódzkiego jest okazja skorzystać z dofinansowania do już 
wybudowanej drogi ul. Białobłockiej. Jest możliwość, abyśmy mogli wliczyć w koszty i odpisać 



7 
 

część poniesionych własnych kosztów o kwotę dofinansowania na poziomie 469 414 zł. Kwota 
uzależniona jest od ostatecznego rozliczenia inwestycji. W międzyczasie również pracujemy, 
jeśli chodzi o realizację zadań kluczowych, jeśli chodzi o oświatę czyli projektowania i budowę 
przedszkola w Cielu przy ul. Kościelnej. Tutaj wyłoniliśmy inspektorów nadzoru na zadania, 
szczególnie w branży konstrukcyjno – budowlanej, w branży elektrycznej oraz branży 
sanitarnej i teletechnicznej.  
Ważną sprawą, która zadziała się na przestrzeni ostatnich 2 dni to było rozstrzygnięcie w 
Krajowej Izbie Odwoławczej, to jest ta sprawa, która była omawiana podczas ostatniej sesji a 
dotyczyła wykonania zastępczego napraw i usterek na inwestycji ścieżki pieszo – rowerowej w 
Cielu. Ważna decyzja ponieważ Krajowa Izba Odwoławcza umorzyła postępowanie z tego iż 
wykonawca, firma Projbud wycofała swoje odwołanie a tym samym decyzja o wykluczeniu 
firmy Projbud z postępowania stała się prawomocna. Także to wykonanie zastępcze zaczniemy 
już realizować, podpiszemy umowę i jak warunki pogodowe będą sprzyjające to zadania te 
zostaną wykonane. Tak ja przedstawialiśmy koszty związane z wykonaniem zastępczym w 
całości obciążą wykonawcę pierwotnego, czyli firmę Projbud. Będziemy również zabiegać o 
odzyskanie nałożonych kar umownych w tym zakresie, więc całość tych działań została już 
wniesiona pozwem do sądu i ten temat będziemy realizowali.  
Tak jak wspomniał Przewodniczący Rady Gminy też chciałby uzupełnić wypowiedź związaną z 
obchodami rocznicowymi 11 listopada. Właśnie na tych uroczystościach zarówno w 
Mariampolu jak i Rudominie, z naszej gminy udał się chór dziecięcy Sereno, gdzie również 
wykonywał pieśni i utwory patriotyczne. Z tego co przekazywała Sekretarz Gminy, która 
również uczestniczyła w tych uroczystościach, występy chóru zostały bardzo mile przyjęte 
przez mieszkańców. Jak to ładnie jest określane, że każda wizyta przedstawicieli z 
zaprzyjaźnionej gminy z tzw. macierzy jest mile odbierana przez mieszkańców.  
Na kolejną sesje przygotuje wniosek, jak Państwo pamiętacie skierowaliśmy taki wniosek do 
Politechniki Krakowskiej Katedry Systemów Transportowych Wydziału Inżynierii Lądowej, 
chodziło tutaj przede wszystkim o opracowanie koncepcji obsługi transportowej takiej 
newralgicznej części Lisiego Ogona. Temat w tym roku, latem poruszany przez mieszkańców 
jak i również przez Zarząd Dróg Powiatowych i naszą Gminę jeśli chodzi o rozwiązania 
komunikacyjne. Przedstawiciel Politechniki Krakowskiej złożył 2 dni temu ofertę, nie miałem 
możliwości jeszcze przygotowania żadnego pisma do Rady Gminy, aby można się było z tym 
zapoznać i ewentualnie zaakceptować tę propozycję opracowania koncepcji obsługi 
transportowej strefy inwestycyjnej Lisi Ogon, w której byłyby uwzględnione najbardziej 
istotne parametry dotyczące Programów Zagospodarowania Przestrzennego dla tych 
obszarów inwestycyjnych, weryfikacji zasad obsługi transportowej, opracowanie wariantów 
przebiegu nowej trasy drogowej, opracowania symulacyjnego modelu ruchu. Kwota 
propozycji tej oferty to 123 000 zł brutto. Zwrócę się do Państwa radnych czy akceptujecie 
pomysł opracowania koncepcji, tak abyśmy mogli dalej realizować te zadania.  
(nagranie od 00:25:08 do 00:32:59) 
 
Wiceprzewodniczący Rady Henryk Sykut chciałby się dowiedzieć odnośnie ścieżki pieszo-
rowerowej w Cielu, z tego co wie przeznaczymy na tę naprawę 240 00 zł. W jaki sposób 
wyegzekwujemy te środki, czy one będą naszym kosztem, czy będzie jakiś regres skierowany 
do firmy, do tego kto zawinił? Chciał też spytać o budowę kanalizacji w ulicy Wyczynowej, tam 
dodatkowych środków przeznaczyliśmy 290 000 zł. Pamiętam sesje, gdy zwracałem się do 
wójta, że to nie jest rola gminy, żeby płacić za niedoróbki takie, bo tam też umowa była 
podpisana z zawodowym wykonawcą, który się zajmuje budową kanalizacji. Jak te dwie 
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sprawy się toczą? Czy to już też jest kosztem Gminy te 290 000 zł? Jak te dwie sprawy wójt 
zamierza rozwiązać, żebyśmy nie ponosili dodatkowych kosztów? Zleciliśmy wykonanie 
zadania, mamy wykonane w części, potem musimy to naprawiać i później się okazuje jeszcze 
za to płacić. Jest to troszeczkę dziwne a te odpowiedzialności cywilne, kontraktowe i deliktowe 
gdzieś występują, w związku z tym mamy kancelarię prawną i powinniśmy wiedzieć co z tymi 
funduszami będzie się działo. Przy tej ulicy Wyczynowej w Lisim Ogonie tak rozmawialiśmy, że 
wyłożymy a później od tej jednostki czy organizacji te środki ściągniemy. Nie wiem na jakim 
jest to etapie. Tutaj z tą ścieżką w Cielu tak przecieramy tym samym szlakiem jak w Lisim 
Ogonie dlatego takie pytania kieruje. (nagranie od 00:33:12 do 00:35:07) 
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator odpowiedział, że są to dwie odrębne sprawy. Ta 
sprawa związana z budową ścieżki i wynikającą w tej chwili naprawą zastępczą wynika z 
zawartej umowy, bo umowę mieliśmy zawartą z podmiotem gospodarczym Projbud 
Drogownictwo. W § 18 tej umowy punkt 5 jest zastrzeżenie, że jeżeli wykonawca nie usunie 
wad w terminie określonym w poleceniu zamawiającego lub w protokole zamawiający może 
zlecić usunięcie ich stronie trzeciej na koszt wykonawcy i tak też się dzieje. I te koszty, które 
my poniesiemy zostaną wyegzekwowane od firmy Projbud Drogownictwo już na podstawie 
pozwu sądowego, bo tutaj taka droga a nie inna musi być zastosowana. Będziemy uzyskiwać 
również w tym samym dochodzeniu kary umowne, które zostały naliczone, tam jest ponad 
300 000 zł. Natomiast tamta druga sprawa musze się zapoznać jakie działania zostały podjęte 
przez Referat Inwestycji. Zapoznam się i przekaże w jakim to jest zakresie realizowane.  
(nagranie od 00:35:07 do 00:36:28) 
 
Przewodniczący Rady Gminy Jacek Grzywacz powiedział, że zgłaszana jest budowa ulicy 
Słonecznej w Lisim Ogonie. Tutaj mamy ul. Przyjazną z dofinansowaniem, które wójt zgłosił. 
Zapytał co z tym dofinansowaniem na ul. Słoneczną? Z tego co wie miało być też na ul. Twardą 
chyba. (nagranie od 00:36:33 do 00:37:07) 
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator odpowiedział, że są to dwa różne konkursy. Czyli 
mówimy w tej chwili o konkursach z edycji programu rządowego bodajże 5. A ul. Słoneczna 
jest z edycji 6. Czyli jesteśmy na liście rezerwowej, ale jeszcze lista rezerwowa nie została 
rozstrzygnięta. Mówimy tutaj o wcześniejszym programie i te końcówki, które nie zostały 
rozliczone wśród innych gmin zostały skierowane do gmin, które potencjalnie mogłyby je 
wykorzystać. Ale trochę niestety zbyt późno te informacje zostały przekazane gminom i teraz 
martwimy się czy uda nam się porozstrzygać te postępowania i podpisać umowy, bo do 15 
grudnia jest termin graniczny. Żal by było nie wykorzystać tych środków, ale czasami te 
proceduralne kwestie mogą być przeszkodą. (nagranie od 00:37:07 do 00:38:00) 
 
Ad. 7. Uwagi i wnioski sołtysów w sprawie uchwał. 
 
Sołtys Sołectwa Zielonka Tomasz Konieczyński powiedział, że na dzisiejszej sesji mają być 
procedowane zmiany w tegorocznym budżecie oraz zmiany w Wieloletniej Prognozie 
Finansowej i te dziś podjęte decyzje będą miały bezpośredni wpływ na ustalanie budżetu na 
rok 2024. Dlatego tuż przed sesją w sekretariacie Urzędu Gminy złożył petycję mieszkańców 
Zielonki. Głównym przekazem tej intencji jest to, aby radni zrealizowali obietnice, które 
mieszkańcy Zielonki usłyszeli na ostatnich 2 zebraniach wiejskich w Zielonce i aby w budżecie 
na rok 2024 zabezpieczyć taki budżet, który pozwoli na wybudowanie ul. Orzechowej w 
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jednym etapie. Podkreślił w jednym etapie, wielokrotnie była o tym mowa i tego w głównej 
mierze dotyczy petycja. Taki przekaz jest, aby zabezpieczyć w budżecie Gminy na rok 2024 
zaplanowane już w projekcie budżetu 4 500 000 zł na budowę ul. Orzechowej, znalezienie 
pozostałej kwoty, która będzie potrzebna na wykonanie Orzechowej w jednym etapie i 
zachowanie w budżecie projektów wykonania ul. Kieleckiej, Szpakowej, Ziarnistej. Na 
komisjach pojawiały się wątpliwości czy te projekty małe powinny być realizowane. Tutaj w 
imieniu mieszkańców się zwracam, aby uwzględnić to, a także te rzeczy, które zostały 
rozpoczęte, czyli zakończenie projektowania ul. Świetlikowej, Leśnej, Pszennej i Rumiankowej. 
Ma nadzieję, że te wszystkie zadania ujęte w projekcie znajdą się w budżecie na rok 2024, gdyż 
wielokrotnie w poprzednich latach informował i przekazywał analizy w Zielonce jest bardzo 
mało inwestycji drogowych w ostatnich 5 latach. Została zbudowana tylko ul. Borowikowa i 
połowa ul. Jaworowej. Ul. Jaworowa jak wielokrotnie mówił, służy bardziej mieszkańcom 
gminy, którzy dowożą dzieci do żłobka i nie poprawia w istotny sposób komunikacji dla 
mieszkańców Zielonki. Na pewno te analizy od 2018 roku pokazują, że Zielonka jako jedno z 
największych sołectw w naszej gminie w ostatnich latach otrzymała bardzo małe środki na 
rozwój, na inwestycje drogowe. Dodał, że petycje podpisało 6 członków Rady Sołeckiej, tutaj 
kiedyś była taka duża dyskusja na temat roli Rad Sołeckich i siły głosu Rad Sołeckich. Petycje 
podpisało 6 z 7 członków i podpisało ją 240 mieszkańców. Dodał, że nierzadko się zdarza żeby 
w takiej ilości mieszkańcy podpisali petycje, ostatnio chyba tylko Murowaniec miał równie 
liczną. On także, jako sołtys przychyla się do tego, aby zrealizować te zadania. Bardzo ważną 
już ostatnią rzeczą, jest to, że petycja pokazuje integracje mieszkańców Zielonki, a nie podziały. 
Petycje na rzecz budowy ul. Orzechowej podpisali oczywiście bezpośrednio zainteresowani 
mieszkańcy tej ulicy, przyległych dwóch bardzo dużych osiedli, ale także mieszkańcy, którzy już 
otrzymali inwestycje drogową, bardzo licznie podpisali się mieszkańcy tzw „głodnej Ameryki” 
z Zielonki, mieszkańcy ul. Kieleckiej, ul. Alternatywy, ul. Laskowej, ul. Koperkowej, ul. Cudne 
Manowce, ul. Ziarnistej, ul. Bydgoskiej, ul. Żołędziowej. Prosi potraktować, że jest to głos nie 
tylko interesów jednej grupy, czy jednej społeczności tylko jest to głos Zielonki.  
(nagranie od 00:38:49 do 00:43:23) 
 
Przewodniczący Rady Gminy Jacek Grzywacz powiedział, że chciałby zabrać głos jako sołtys. 
Zapytał odnośnie budżetu, czy jest rozliczona ulica Kurkowa w Łochowicach jeśli chodzi o 
projekt? Z tego względu, że były tam pieniądze sołeckie i pieniądze, które rada przydzieliła, bo 
tam brakowało kilkanaście tysięcy. Następna sprawa, budżet na początku roku miał być 
modyfikowany. Wójt powiedział, że w czerwcu będzie poprawiony, wstawione będą pieniądze 
na 2025 czy 2024 żeby była ciągłość. Ostatnio dostał odpowiedź, że ul. Łąkowa będzie w trybie 
bardzo pilnym procedowana, jeżeli chodzi o przetarg, będzie on zrobiony w listopadzie 2023. 
Chciałby się dowiedzieć czy jutro czy pojutrze to się stanie? Na razie nie ma śladu nawet ani w 
budżecie, ani na żywo, gdzie się pytam nikt nic nie wie, nie ma zlecenia a na końcu się okaże, 
że wójt tego zlecenia zapomniał dać. (nagranie od 00:43:33 do 00:45:17) 
 
 
Ad. 8. Podjęcie uchwał: 
 
1) w sprawie przyjęcia „Rocznego Programu współpracy Gminy Białe Błota na 2024r. z 
organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami, o których mowa w art. 3 ust. 3 ustawy z 
dnia 24 kwietnia 2003r. o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie”, 
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Kierownik Referatu Organizacyjnego Łukasz Czyżewski zgłosił autopoprawki do projektu 
uchwały i je przedstawił. (nagranie od 00:46:06 do 00:46:53) 
 
Przewodniczący Rady Gminy Jacek Grzywacz poddał wniosek pod głosowanie. 
 
Głosowano wniosek w sprawie: 
Autopoprawka zgłoszona przez Kierownika Referatu Organizacyjnego Łukasza Czyżewskiego 
polegająca na zmianie w rozdziale 1, par. 1 ust 1 z roku 2023 na rok 2024 oraz w rozdziale 6 
zmiana tytułu z: Wyskok środków przeznaczonych na realizację programu na: Wysokość 
środków przeznaczonych na realizację programu. .  
 
Wyniki głosowania 
ZA: 20, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
 
Wyniki imienne: 
ZA (20) 
Bronisław Balcerowski, Anna Banaszek, Magdalena Burdanowska, Kamilla Grzelak, Jacek 
Grzywacz, Jacek Krzyżanowski, Karolina Lachowicz, Aleksandra Lubońska, Piotr Mądrzyński, 
Krzysztof Michalak, Zbigniew Moroz, Leszek Niewiarowski, Ilona Nowakowska, Sławomir 
Ossowski, Sławomir Ruge, Henryk Sykut, Magdalena Sznajder, Katarzyna Tomicka, Maria 
Wolsztyńska, Łukasz Wyszomirski 
NIEOBECNI (1) 
Krzysztof Kocikowski 
 
Autopoprawki zostały przyjęte. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Jacek Grzywacz poddał projekt uchwały pod głosowanie. 
 
Głosowano w sprawie: 
w sprawie przyjęcia „Rocznego Programu współpracy Gminy Białe Błota na 2024r. z 
organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami, o których mowa w art. 3 ust. 3 ustawy z 
dnia 24 kwietnia 2003r. o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie”,.  
 
Wyniki głosowania 
ZA: 20, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
 
Wyniki imienne: 
ZA (20) 
Bronisław Balcerowski, Anna Banaszek, Magdalena Burdanowska, Kamilla Grzelak, Jacek 
Grzywacz, Jacek Krzyżanowski, Karolina Lachowicz, Aleksandra Lubońska, Piotr Mądrzyński, 
Krzysztof Michalak, Zbigniew Moroz, Leszek Niewiarowski, Ilona Nowakowska, Sławomir 
Ossowski, Sławomir Ruge, Henryk Sykut, Magdalena Sznajder, Katarzyna Tomicka, Maria 
Wolsztyńska, Łukasz Wyszomirski 
NIEOBECNI (1) 
Krzysztof Kocikowski 
 
Uchwała została przyjęta. 
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2) zmieniająca uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia 
międzygminnego dotyczącego przekazania miastu Bydgoszcz zadania własnego gminy Białe 
Błota z zakresu utrzymania czystości i porządku w gminie, polegającego na 
zagospodarowaniu bioodpadów, 
 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Henryk Sykut powiedział, że jeżeli chodzi o bioodpady to 
wypowiadał się wielokrotnie w tym zakresie. Zapytał jakie korzyści gmina, mieszkańcy będą 
osiągali z tego porozumienia? Powinno być pewnie taniej. Te odpady zielone one są 
praktycznie nieszkodliwe i możemy je wykorzystywać w taki sposób, że później one stanowią 
pewną wartość po przerobieniu na instalacji odpowiedniej, nasza gmina nie jest do tego 
przygotowana. Poprosił wójta o kilka słów na ten temat. (nagranie od 00:49:36 do 00:50:30) 
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator powiedział, że porozumienie już zostało przyjęte 
przez Radę Gminy, natomiast tutaj chodzi przede wszystkim o przesuniecie terminu 
związanego z tym, że nie zostały do końca przez głównego inwestora, czyli Miasto Bydgoszcz 
zrealizowane zadania związane z uzyskaniem pozwoleń i rozpoczęciem inwestycji. Stąd 
potrzeba przesunięcia terminu jeśli chodzi o realizację tego zadania. Natomiast wszystko inne, 
które było związane z przystąpieniem, tymi korzyściami o których Wiceprzewodniczący 
wspomina, tak rzeczywiście jest. Gminy, które są tutaj w ramach tego porozumienia ujęte będą 
miały przez kilka lat stałą wartość kwoty od jednej tony za odbiór i utylizację odpadów bio i to 
jest dużo niższa cena niż ta która obowiązuje w tej chwili na rynku. (nagranie od 00:50:30 do 
00:51:57) 
 
Przewodniczący Rady Gminy Jacek Grzywacz poddał projekt uchwały pod głosowanie. 
 
Głosowano w sprawie: 
zmieniająca uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia międzygminnego 
dotyczącego przekazania miastu Bydgoszcz zadania własnego gminy Białe Błota z zakresu 
utrzymania czystości i porządku w gminie, polegającego na zagospodarowaniu bioodpadów,.  
 
Wyniki głosowania 
ZA: 20, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
 
Wyniki imienne: 
ZA (20) 
Bronisław Balcerowski, Anna Banaszek, Magdalena Burdanowska, Kamilla Grzelak, Jacek 
Grzywacz, Jacek Krzyżanowski, Karolina Lachowicz, Aleksandra Lubońska, Piotr Mądrzyński, 
Krzysztof Michalak, Zbigniew Moroz, Leszek Niewiarowski, Ilona Nowakowska, Sławomir 
Ossowski, Sławomir Ruge, Henryk Sykut, Magdalena Sznajder, Katarzyna Tomicka, Maria 
Wolsztyńska, Łukasz Wyszomirski 
NIEOBECNI (1) 
Krzysztof Kocikowski 
 
Uchwała została przyjęta. 
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3) zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia Regulaminu utrzymania czystości i porządku 
na terenie gminy Białe Błota 
 
Przewodniczący Rady Gminy Jacek Grzywacz poddał uchwałę pod głosowanie. 
 
Głosowano w sprawie: 
zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia Regulaminu utrzymania czystości i porządku na 
terenie gminy Białe Błota.  
 
Wyniki głosowania 
ZA: 20, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
 
Wyniki imienne: 
ZA (20) 
Bronisław Balcerowski, Anna Banaszek, Magdalena Burdanowska, Kamilla Grzelak, Jacek 
Grzywacz, Jacek Krzyżanowski, Karolina Lachowicz, Aleksandra Lubońska, Piotr Mądrzyński, 
Krzysztof Michalak, Zbigniew Moroz, Leszek Niewiarowski, Ilona Nowakowska, Sławomir 
Ossowski, Sławomir Ruge, Henryk Sykut, Magdalena Sznajder, Katarzyna Tomicka, Maria 
Wolsztyńska, Łukasz Wyszomirski 
NIEOBECNI (1) 
Krzysztof Kocikowski 
 
Uchwała została przyjęta. 
 
4) w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż w trybie bezprzetargowym gruntu niezbędnego 
dla poprawienia warunków zagospodarowania nieruchomości przyległej 
 
Przewodniczący Rady Gminy Jacek Grzywacz poddał uchwałę pod głosowanie. 
 
Głosowano w sprawie: 
w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż w trybie bezprzetargowym gruntu niezbędnego dla 
poprawienia warunków zagospodarowania nieruchomości przyległej.  
 
Wyniki głosowania 
ZA: 20, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
 
Wyniki imienne: 
ZA (20) 
Bronisław Balcerowski, Anna Banaszek, Magdalena Burdanowska, Kamilla Grzelak, Jacek 
Grzywacz, Jacek Krzyżanowski, Karolina Lachowicz, Aleksandra Lubońska, Piotr Mądrzyński, 
Krzysztof Michalak, Zbigniew Moroz, Leszek Niewiarowski, Ilona Nowakowska, Sławomir 
Ossowski, Sławomir Ruge, Henryk Sykut, Magdalena Sznajder, Katarzyna Tomicka, Maria 
Wolsztyńska, Łukasz Wyszomirski 
NIEOBECNI (1) 
Krzysztof Kocikowski 
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Uchwała została przyjęta. 
 
5) zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Białe Błota na rok 2023 
 
Skarbnik Gminy Katarzyna Strzygocka – Kowalska powiedziała, że do projektu uchwały zostały 
wniesione autopoprawki, przekazane radnym w dniu dzisiejszym. Projekt zmian został 
szczegółowo omówiony na Komisji Budżetu i Finansów, gdzie wspólnie doszliśmy do wniosku, 
że wszystkie autopoprawki spowodowane urealnianiem planu dochodów nie będą 
wprowadzone m.in. jeżeli chodzi o podatek od nieruchomości. Zdjęłam te zmniejszenie 
wynikające z weryfikacji terminowości wpłat i pozostała kwota planu dochodów w pierwotnej 
wersji. Ponadto były jeszcze zaplanowane zmniejszenie środków z dofinansowania związane z 
oświetleniem i w związku z informacją, którą uzyskałam w dniu komisji, że środki jednak 
wpłyną w tym roku, cofam również w drodze autopoprawki zmniejszenie dotacji ze środków 
Unii Europejskiej w rozdziale 915 w wysokości 1 030 055,75 zł z uwagi na to, że środki wpłyną 
w tym roku. Jeżeli chodzi o dochody to zostały wprowadzone także w drodze autopoprawki 
dodatkowe dochody, które już wpłynęły na rachunek bankowy gminy, dotyczą one oświaty i 
wychowania, to też było omawiane na Komisji Budżetu, w związku z przeprowadzoną kontrolą 
dzieci uczęszczających do przedszkoli w Gminie Białe Błota zostały wystosowane stosowne 
noty, mi.in. Miasto Bydgoszcz dokonało wpłaty dość sporej i zwiększenie w drodze 
autopoprawki zostaje wprowadzone w dziale 801 oświata i wychowanie, 80104 przedszkola 
§2310 zwiększenie o 632 673,28 zł. Jeszcze wspomnę o oświetleniu, o tym rozliczeniu 
oświetlenia, wcześniej finansowanego przez gminę, też jest zwiększenie kwoty tej dotacji o 
19964,86 zł także dodatkowe środki w związku z tym wpłyną. Jeżeli chodzi o wydatki zostały 
wprowadzone w drodze autopoprawki zmiany, zacznę od załącznika nr 4. Zaznaczone kolorem 
niebieskim w pozycji 87 zakup średniego samochodu ratowniczo – gaśniczego dla Ochotniczej 
Straży Pożarnej w Białych Błotach dotacja celowa. Zmniejszenie o kwotę 640 610 zł do kwoty 
0 zł, a także korekta zadania w pozycji 88 zakup hydraulicznych narzędzi ratowniczych do 
średniego samochodu ratowniczo – gaśniczego dla Ochotniczej Straży Pożarnej w Białych 
Błotach dotacja celowa. Zmniejszenie o 7 936,70 zł do kwoty 26 453,30 zł z uwagi na to, że 
zadanie zostało zrealizowane w kwocie niższej i na prośbę, na wniosek Ochotniczej Straży 
Pożarnej w Białych Błotach została ta kwota skorygowana, a również na wniosek Ochotniczej 
Straży Pożarnej w Białych Błotach kwota dotacji na zakup średniego samochodu ratowniczo – 
gaśniczego zostaje zdjęta z budżetu 2023 roku i w drodze autopoprawki zostanie 
wprowadzona do budżetu 2024 roku, gdyż wykonawca wypowiedział się, że nie jest w stanie 
zrealizować tego zadania w bieżącym roku i zobowiązał się do realizacji do dnia 15 lutego 
2024r. W związku z tą sytuacją zostają podjęte takie kroki, w najbliższym czasie zostanie 
wprowadzona autopoprawka i w tym momencie jest to w kancelarii prawnej, umowa jest 
weryfikowana pod względem zawarcia aneksu w tej sprawie z wykonawcą. Następnie 
wprowadzono w drodze autopoprawki zadanie do załącznika nr 4, załącznika majątkowego w 
pozycji 95 pod nazwą modernizacja placu zabaw przy Przedszkolu Wróżka w Białych Błotach 
w wysokości 100 000 zł, to również było omawiane na Komisji Budżetu w tym miesiącu. 
Zadanie o podobnej treści również jest wprowadzone do projektu budżetu na 2024 rok, ale w 
związku z tym aby przyspieszyć realizację modernizacji placu zabaw w Przedszkolu Wróżka na 
prośbę Dyrektor wprowadzone zostało również to zadanie do budżetu tegorocznego. Jeżeli 
chodzi o zadania majątkowe to wszystkie zmiany. Oczywiście z planu wydatków zostaje zdjęta 
kwota dotacji w dziale 754, 75412 6230 Ochotnicze Straże Pożarne w związku ze zmianą w 
załączniku majątkowym. A także zostaje wprowadzona w 853 pozostałe zadania w zakresie 
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polityki społecznej, 85311 rehabilitacja zawodowa i społeczna osób niepełnosprawnych §2910 
zwrot dotacji oraz płatności wykorzystanych niezgodnie z przeznaczeniem lub wykorzystanych 
z naruszeniem procedur. Zostaje wprowadzona kwota 26 724 zł w drodze autopoprawki. 
Również w §4560 odsetki od dotacji oraz płatności wykorzystanych niezgodnie z 
przeznaczeniem lub wykorzystane z naruszeniem procedur kwota 1831 zł. W wyniku decyzji 
Wojewody Kujawsko-Pomorskiego gmina zobowiązana jest wprowadzić taką kwotę w celu 
zwrotu wcześniej przyznanej kwoty dotacji w nadmiernej wysokości. Jeszcze został urealniony 
plan w dziale 900, 915 oświetlenie ulic, placów i dróg §4260 zakup energii zmniejszenie o 
767 345 zł z w związku z urealnieniem planu wydatków wprowadzam taką autopoprawkę.  
(nagranie od 00:54:02 do 01:01:26) 
 
Przewodniczący Rady Gminy Jacek Grzywacz poprosił o pisemne złożenie tych poprawek.  
 
Skarbnik Gminy Katarzyna Strzygocka - Kowalska powiedziała, że wszystko zostało 
przekazane w dniu dzisiejszym, cała uchwała z autopoprawkami.  
 
Przewodniczący Rady Gminy Jacek Grzywacz poprosił, aby to co Skarbnik powiedziała było 
złożone na piśmie.  
 
Skarbnik Gminy Katarzyna Strzygocka – Kowalska poprosiła o przerwę.  
 
Przewodniczący Rady Gminy Jacek Grzywacz zarządził 30 min przerwy. 
 
Przewodniczący Rady gminy Jacek Grzywacz wznowił obrady. Powiedział, że dostaliśmy 
poprawki. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Henryk Sykut odniósł się do zmian do projektu budżetu na 
rok 2023, powiedział że na Komisji projekt tych zmian był poddany pod głosowanie, w 
obradach Komisji brało udział 5 radnych, 4 było przeciw, 1 był za tymi zmianami. Tych zmian 
jest tyle, że pamięta poprzednią sesje, radny Piotr Mądrzyński powiedział, że zobaczycie na 
następnej sesji dostaniemy zmiany na czerwono w załączniku nr 4 i tak jest. Nie dziwi mnie to, 
ale pewne propozycje mnie dziwią, ponieważ jeżeli umawialiśmy się z wójtem i zawarliśmy 
kontrakt na wykonanie budżetu to także na wykonanie inwestycji. Powiem krótko, żeby nie 
mówić o całej gminie, powiem o Sołectwie Ciele. Na ten rok mieliśmy do wykonania inwestycje 
ul. Myśliwską. Wójt podzielił to zadanie na 2 etapy, w lutym powstał pierwszy etap i później 2 
etap prace miały się rozpocząć w IV kwartale tego roku. Nawet byłem z grupą mieszkańców z 
tej ulicy u wójta dowiedzieć się co leży u podstaw, że pieniądze są od 1 stycznia a my czekamy 
na koniec roku kiedy warunki to co mówiliśmy na tym spotkaniu na pewno nie pozwolą na 
rozpoczęcie prac, bo przyjdzie mróz, przyjdzie śnieg i tak też się stało. Teraz patrzę w ten 
projekt budżetu i w te zmiany, w zmianach ta nasza ulica Myśliwska zapisana pod pozycją 53 
wylatuje z budżetu na rok 2023 a ląduje na rok 2025 i 2026. Ja powiedziałem, że jestem radnym 
gminy i praktycznie dbałem i głosowałem za każdym sołectwem, natomiast jeżeli sprawa 
dotyczy mojego sołectwa to jest mi bardzo przykro, to mówiłem na Komisji Budżetu, że w ten 
sposób się postępuje. Nawet pytałem co takiego się stało w tym Cielu, praktycznie te 
inwestycje idą jak krew z nos, bo jednej inwestycji nie mogliśmy zakończyć, budowy tej ulicy 
Myśliwskiej, chociaż w budżecie była zapisana jako budowa ul. Myśliwskiej. Z tego tytułu 
powiedziałem, że nie mogę głosować za tymi zmianami, jest mi bardzo przykro, bo zawsze 
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głosowałem za tymi zmianami, które były proponowane i wczytywałem się i patrzyłem. 
Natomiast poprosiłem wtedy obecną na Komisji Skarbnik i Sekretarz, żeby jakieś argumenty 
mi przedstawić, co legło u podstaw, że tę ulicę już nie wykonaliśmy w roku 2023, ale 
następnym jest 2024 dopiero kolejnym jest 2025. Ten krótki odcinek 180 m żebyśmy 
wykonywali przez 2 lata, dla mnie jest to niezrozumiałe. Nie znajduje żadnych przesłanek żeby 
w ten sposób kształtować i wykonywać budżet. Tych zmian,  które tutaj mamy 
zaproponowane, to jak radny Piotr Mądrzyński mówił, co 2 inwestycja jest niezrealizowana i 
przerzucana na kolejne lata. Działanie takie i uchwalenie tych zmian spowoduje, że budżet 
będziemy mieli po stronie inwestycyjnej wykonany na poziomie 99,5%, ale to nawet o to nie 
chodzi, bo to jest taki rok specyficzny, ten budżet na przyszły rok to nie wiem jak to określić. 
Przyszły rok już będzie rokiem wyborczym i tutaj nie ma takich pewności, że wójt obecny, czy 
jakiś kandydat siedzący na sali ma pewność, że wygra te wybory, bo nie ma. To rozstrzygnięcie 
dopiero następuje w konkretnym momencie i teraz robienie tego budżetu dla mieszkańców 
powinien być ten budżet przyjazny. Nie wolno pokazywać takiej tendencji, że wyrzuca się z 
Ciela inwestycje, która czekała 4 lata, miała 14 aneksów, bo albo był covid albo jakieś inne 
trudności były. To wszystko zrozumieliśmy i czekaliśmy cierpliwie. Okazuje się, jednak nie 
może być to zakończone. Ja z tego powodu nie będę głosował za tymi zmianami, oczekuje, że 
te propozycje zmian zostaną doprowadzone do takiego stanu, że będziemy mogli za tym 
zagłosować, bo tak to ten budżet zeszłoroczny, mówię o inwestycyjnym, bo wójt kiedyś użył 
takiego sformułowania, że Rada wywaliła ten budżet a my zrobiliśmy kosmetykę na 3 mln. Tu 
jest zmian na 17 mln i to jeszcze nie są wszystkie, bo pytałem Skarbnik czy jeszcze będą jakieś 
inwestycje, które przejdą na niewygasające miałem taką odpowiedź, że Skarbnik jeszcze nie 
wie. W związku z tym jest jeszcze pewien etap, mamy pewien czas na uporządkowanie, bo te 
wszystkie zmiany, część z nich skutkuje tym, że przechodzimy w rok budżetowy 2024, 2025, 
2026. Natomiast byliśmy umówieni na pewne działania i byliśmy u wójta w sprawie inwestycji 
Sołectwa Ciela, byli mieszkańcy, niech wójt odpowie dlaczego Myśliwską potraktował tak 
niedobrze? (nagranie od 01:03:48 do 01:10:21) 
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator powiedział, że przygotowując projekt budżetu na 
przyszły rok i kolejne lata brał pod uwagę panujące warunki jeśli chodzi o dochody i plan 
dochodów i plan wydatków bieżących i plan związany z wydatkami zarówno oświatowymi jaki 
i na cele społeczne. Na pewno Państwu jest znana sytuacja jeśli chodzi o finansowanie Gminy, 
jeśli chodzi o budżet. Czyli dochodygGminy z tytułu PIT i CIT oraz dochody z tytułu podatków 
od nieruchomości. Wiecie, że to nie jest tak, że w styczniu każdego roku na konto Urzędu 
Gminy ląduje pełna kwota dochodów, zarówno z PIT, CIT jak i od innych podatków i opłat 
lokalnych. Wiecie doskonale, że to się dzieje w systemie dochodów miesięcznych, kwartalnych 
w zależności od tego jak podatnik te dochody do gminy przekazuje. Zaproponowanie takiego 
rozwiązania, o którym tutaj często słyszę, że wszystkie przetargi realizujemy na początku roku 
chociażby z tego tytułu nie są możliwe do przyjęcia. Stąd też mówiliśmy na tych naszych 
spotkaniach o tym, że jest to pewien plan inwestycyjny i w tym planie inwestycyjnym 
uwzględniamy wszystkie bieżące zmiany, które następują po sobie. Jak też Państwo wiecie 
ubiegły rok, no to rzeczywiście była taka kumulacja wszelkich możliwych do pozyskania przez 
gminę pieniędzy i dotacji na różnego rodzaju cele. I tutaj w tym ostatnim okresie, to był 
wrzesień tego roku został rozpisany konkurs na budowę hal sportowych. Przystąpiliśmy i 
złożyliśmy oferty, bo Państwo również na ten temat mieliście przekazywane informacje 
podczas Komisji, takie dofinansowanie gminie zostało przyznane na 2 hale sportowe, na halę 
sportową w Łochowie i hale sportową w Białych Błotach. Jest wprowadzony do budżetu 
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projekt realizacji tego zadania i to jest jednoroczny projekt, czyli na przyszły rok. I chociażby z 
tego tytułu zmiany, które nastąpiły w budżecie bieżącym jak i też na rok przyszły uwzględniają 
te cele strategiczne jeśli chodzi o budowę tych obiektów sportowych. To jest pierwsza rzecz, 
cały czas mówię o najistotniejszym elemencie dziś dla gminy czyli kwestii związanej z oświatą 
i infrastrukturą oświatową, która mówiąc kolokwialnie jest przepełniona na terenie gminy, 
czyli te obiekty, które są wykorzystywane przez nasze szkoły one mówiąc kolokwialnie pękają 
w szwach. Stąd też zapoczątkowane już w ubiegłych latach projektowanie rozbudowy szkoły 
w Przyłękach i zapoczątkowane w tym roku projektowanie rozbudowy szkoły w Łochowie. 
Dlaczego tak podchodzimy, dlatego, że system oświatowy a z tym związane ujęcie w tych 
naszych szkołach edukacji naszych dzieci, których rok rocznie do gminy przybywa. W ostatnim 
raporcie o stanie gminy mieliście Państwo okazje zobaczyć jaka to jest skala przyrostu dzieci 
do naszej gminy i konieczności stworzenia warunków do rozwoju, do pracy, do edukacji i do 
zabezpieczenia opiekuńczo – wychowawczego. Nie ma innego powodu, mnie też oczywiście w 
tym zakresie nie jest łatwo podejmować takie decyzje, aby przesuwać środki z zaplanowanych 
zadań na cele inne, ale tutaj rzeczywiście powaga spraw dotyczących rozwoju oświaty legła u 
podstaw, że te zmiany zostały dokonane. Wszystkie środki, które zostały zakontraktowane na 
te zadania, które są do realizacji one tam znalazły swoje miejsce. Oczywiście czy można było 
zrobić inaczej, czyli zwiększyć deficyt, można było. Natomiast stoimy u progu zmian, jeśli 
chodzi o możliwości pozyskiwania środków na cele inwestycyjne. Dbając o to, aby inwestycje 
nasze w największym zakresie były realizowane z dofinansowaniem ze środków zewnętrznych 
musimy posiadać środki na to, aby ten wkład własny mieć zabezpieczony. Też głównie z tego 
powodu budżet nie jest deficytowy podobnie jak w ubiegłych latach na poziomie 25-30 mln 
tylko jest deficyt na poziomie ok 9 mln, ale również jest ten deficyt pokryty z tej nadwyżki 
operacyjnej z wolnych środków. Stąd też wszystkie środki, które rezerwujemy na ewentualne 
cele inwestycyjne wówczas, kiedy zostanie uruchomione KPO będziemy mieli możliwe do 
realizacji i to też jest ta sytuacja pragmatyczna, aby kolejny organ wykonawczy, który się 
ukonstytuuje po nadchodzących wyborach posiadał środki finansowe, aby móc realizować 
cele i zadania inwestycyjne. To tak w skrócie, bo tu nie ma innych podstaw, które legły u 
przyczyny tego, że te zmiany się właśnie w ten sposób dokonały. Oczywiście można się 
doszukiwać różnych innych niekorzystnych sytuacji, czyli związanych z rozstrzyganiem 
postępowań przetargowych, które się przeciągały z różnych powodów. To też jest powód 
dlaczego nie mogliśmy przystąpić do realizacji kolejnych zadań, ale to już jest inna pochodna 
kwestia. (nagranie od 01:10:22 do 01:17:29) 
 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Henryk Sykut powiedział, że rozumie, bo przygotować 
budżet przy takich dużych nakładach na oświatę to naprawdę trzeba było troszeczkę gdzieś 
zabrać, ale ja wtedy myślałem, że inwestycje które nie zostaną wykonane w roku 2023 to aż 
się prosi żeby przeszły na 2024. Dlaczego ta inwestycja akurat znalazła się w roku 2025 i 2026? 
Natomiast taka ulica u radnego Ossowskiego ul. Kolibra, równoległa do ul. Ptasiej znajduje się 
w tym budżecie. I tu teraz temu mieszkańcowi niech wójt wytłumaczy. Dlaczego ul. Kolibra jest 
ważniejsza niż Myśliwska która powinna być zakończona, a Kolibra jest nową inwestycją. Na 
Ptasią teraz weszliśmy, niedawno znaleźliśmy konsensus, radny zgłaszał tę ulicę ona była 
przesuwana, ale doszliśmy do wniosku, że należy ją wykonać w tej kadencji. Natomiast o ul. 
Kolibra nie mówiliśmy a teraz tę inwestycję jedną ulicę w Cielu, żeby ją zakończyć w okresie 5 
letnim nie możemy. Natomiast w innym sołectwie wprowadzamy nowe. (nagranie od 01:17:30 
do 01:18:52) 
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Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator powiedział, że dla niego to też nie są łatwe decyzje, 
ale tutaj o ul. Kolibra mówimy głównie dlatego, że kończy się ważność tego projektu i musimy 
rozpocząć realizację tego zadania, żeby nie utracić pozwolenia na budowę. Stąd też 
wprowadzone to zadanie z kwotą bodajże 200 000 zł. Natomiast patrząc pod kątem wydatków 
inwestycyjnych na przyszły rok to tutaj Skarbnik analizowała poziomy wskaźników, które legły 
u podstaw by można było ten budżet przyszłoroczny zrealizować, rzeczywiście większe 
zaciąganie zobowiązania na przyszły rok jest niezasadne i stąd też takie decyzje. (nagranie od 
01:18:52 do 01:19:45) 
 
Wiceprzewodniczący Rady Gminy Henryk Sykut powiedział, że w wąskiej grupie 
rozmawialiśmy o wyprzedaży naszych gruntów, bo chcemy sprzedać 7 ha. Potrzebujemy tych 
środków. Czy nie lepiej byłoby jeszcze dobrać obligacji a te grunty pozostawić, bo jak patrzymy 
to na gruntach się nic nie traci, one z roku na rok nabierają na wartości. Natomiast sprzedamy 
je w danym momencie, jest to spory majątek, bo to jest 12 750 000 zł proponujemy, a w tym 
roku nie mogliśmy sprzedać za 3 000 000 zł. Dokonujemy zmiany właśnie bo nie osiągnęliśmy 
takiego dochodu z tych sprzedaży działek. To jest tylko pod rozwagę Państwa, te grunty 
mogliśmy sprzedać już za poprzednich wójtów, bo też były takie zakusy żeby wyprzedawać 
wszystko i wtedy nie musimy się zapożyczać. Natomiast czy nie sprzedać za 5 mln a nie za 12,7 
mln? Co też kierowało wójcie, że tyle chcemy tego sprzedać? (nagranie od 01:19:45 do 
01:21:05) 
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator odpowiedział, że to nie jest tak do końca. Sprzedaż, 
która by nastąpiła w momencie gdy nie mieliśmy tego obszaru objętego miejscowym planem, 
gdzie ustanowiliśmy ten zakres miejscowego planu dla działalności usługowo – przemysłowej 
to byłoby na zasadzie sprzedaży ziemi albo ornej za cenę bardzo niską. Natomiast w sytuacji 
kiedy tworzymy taki obszar gdzie pozyskamy inwestora, który będzie prowadził swoją 
działalność i oprócz tego że uzyskamy środki ze sprzedaży tej nieruchomości to będziemy 
jeszcze uzyskiwali środki związane z prowadzeniem działalności, czyli od nieruchomości, bo też 
ta działka zostanie zabudowana, czyli uzyskujemy dochody na bieżąco w tym zakresie. Stąd też 
takie działanie, natomiast to co chciałbym podkreślić, jesteśmy zabezpieczeni jeśli chodzi o 
możliwości obligacyjne, jeśli chodzi o inwestycje, nie ruszamy tego w obligacjach mamy 
zabezpieczone w tym roku 27 mln. Natomiast ważne jest abyśmy posiadali te środki na wkład 
własny w sytuacji kiedy pojawią się konkursy na realizację zadań inwestycyjnych, bo wówczas 
nie będziemy mieli czym pokryć wkładu własnego startując w konkursach. Dlatego takie a nie 
inne decyzji. (nagranie od 01:21:05 do 01:23:02) 
 
Radny Sławomir Ruge powiedział, że zmiany takie co roku się dzieją, jest to tzw. techniczne 
czyszczenie budżetu. Rozmawialiśmy na Komisji Budżetu z Skarbnik, wyliczyłam nam 
uprzejmie ile procent zadań nie zostało wykonanych z załącznika nr  4, i to było na poziomie 
21% niewykonane zadania. Po wyczyszczeniu tego budżetu, po uchwaleniu tej uchwały 
wiadomo, że wójt wykona budżet w granicach 99% i to jest normalne tutaj dla mnie i chyba 
dla Państwa po tylu uchwałach budżetowych również. Natomiast nie mogę się zgodzić na 
przesunięcia w terminie niezrealizowanych zadań nie na przyszły rok tylko na kolejne lata, na 
2025, na 2026. A w kolejnym roku budżetowym 2024 wprowadza się nowe zadania, które w 
ogóle nie były omawiane, ani ujęte w propozycjach wcześniejszych. Teraz 2 pytania. Co się 
stanie gdy Rada dzisiaj nie podejmie tej uchwały? I do kiedy Rada ma czas ewentualnie podjąć 
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tę uchwałę, jeżeli dotyczy to zmian w tegorocznym budżecie? (nagranie od 01:23:02 do 
01:25:00) 
 
Skarbnik Gminy Katarzyna Strzygocka – Kowalska odpowiedziała, że jeżeli Państwo nie 
podejmą zmian to plan pozostaje tak jak został wprowadzony. Po zakończeniu roku jest 
rozliczenie, tak jak Państwo znają sytuację rok rocznie. Sprawozdanie z wykonania budżetu. 
(nagranie od 01:25:07 do 01:25:33) 
 
Radny Sławomir Ruge powiedział, że rozumie że ten plan, który był zakładany w poprzednim 
roku na ten rok będzie kontynuowany, bo nie zostały wykonane zadania m.in. 
zagospodarowanie terenu w Łochowie na targowisko będzie kontynuowane w przyszłym roku 
a nie w 2025.  (nagranie od 01:25:33 do 01:25:50) 
 
Skarbnik Gminy Katarzyna Strzygocka – Kowalska odpowiedziała, że budżet jest roczny. 
 
Radny Sławomir Ruge zapytał czy to zadanie wypadnie w ogóle? 
 
Skarbnik Gminy Katarzyna Strzygocka – Kowalska powiedziała, że budżet jest roczny. Po to 
sporządza się projekt budżetu na rok przyszły, a zadania wieloletnie czyli przedsięwzięcia 
ujmuje się w Wieloletniej Prognozie Finansowej, które obrazują nam realizację w latach. 
(nagranie od 01:25:55 do 01:26:10) 
 
Radny Sławomir Ruge powiedział czyli Komisja Budżetu, kolejna propozycja wójta 
prowizorium budżetowe i głosowanie nad nim będą jakby kontynuacją tych zadań, które nie 
zostały zrealizowane, bo my to narzucimy. (nagranie od 01:26:13 do 01:26:30) 
 
Skarbnik Gminy Katarzyna Strzygocka – Kowalska powiedziała, że nie ma takiej instytucji o 
której radny mówi. Projekt budżetu radni otrzymali zarządzeniem na rok przyszły. (nagranie 
od 01:26:30 do 01:26:38) 
 
Rady Sławomir Ruge powiedział, że te zadania, które nie zostały zrealizowane, a my dzisiaj 
tego nie przegłosujemy. Pozostaną w takiej postaci niezrealizowanych, niewykonanych. Ale 
Komisja Budżetu będzie mogła dać propozycję do nowego prowizorium i te zadania z 
powrotem wrócić do następnego do 2024, a nie 2025 albo 2026. (nagranie od 01:26:38 do 
01:27:03) 
 
Skarbnik Gminy Katarzyna Strzygocka – Kowalska powiedziała, że co zrobi Komisja Budżetu to 
już trzeba Przewodniczącą pytać. Chciałabym, żeby Państwo wzięli też pod uwagę plan 
dochodów, nie tylko wydatków. Jeżeli już jakiekolwiek zagrożenie może zaistnieć z organów 
nadzoru to jest nieprzyjęcie dochodów zrealizowanych do planu, bo takie też mamy tutaj 
sytuacje. (nagranie od 01:27:03 do 01:27:29) 
 
Krzysztof Michalak dopytał jeszcze odnośnie majątku gminnego. Tutaj się dowiedziałem, że to 
jest kilka hektarów ziemi. Chciałby się zapytać gdzie jest ta lokalizacja, którą Gmina chciałaby 
sprzedać i mniej więcej na jakie cele? Żeby za chwilę znowu się nie okazało, że przy zabudowie 
mieszkaniowej powstała jakaś hala produkcyjna. Jeżeli to jest w jednym miejscu, to kto wie 
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czy nie będziemy szukać specyficznego inwestora. W trosce o mieszkańców chciałem o to 
zapytać. (nagranie od 01:27:37 do 01:28:11) 
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator odpowiedział, że jest to teren wzdłuż drogi S5 w 
Kruszynie Krajeńskim, nad którym pracujemy już od 3 lat, opracowując miejscowy plan 
zagospodarowania przestrzennego. Tak jak wszystkie inne nieruchomości gminne będą 
podlegały uchwale jeśli chodzi o możliwość sprzedaży tej nieruchomości. Oczywiście będzie to 
w formie rozpisanego przetargu na sprzedaż, czyli tutaj będziemy to robić transparentnie w 
ramach konkursu, który zostanie rozpisany, jeżeli Państwo uznacie, że taką uchwałę 
podejmiecie. (nagranie od 01:28:13 do 01:29:06) 
 
Przewodniczący Komisji Gospodarki, Bezpieczeństwa, Rolnictwa i Środowiska Łukasz 
Wyszomirski chciał nawiązać do słów radnego Henryka Sykuta po których wójt miał panel 
wystąpieniowy dotyczący edukacji. My nie mówimy o edukacji, ja wiem, że w budżecie 
łączymy wszystkie elementy, ale to też powinniśmy wtedy mówić o inwestycjach w wodę, w 
transporcie, którego nam brakuje, o innych sprawach. Dlatego chciałbym się skupić tylko i 
wyłącznie na inwestycjach. Skarbnik powiedziała, że musimy patrzeć na plan dochodów, tylko 
jak my mamy skupiać się nad nim skoro w miejscowości Ciele powstał kawałek drogi 
Myśliwskiej, a w miejscowości Zielonka planuje się etapowanie ul. Orzechowej, które nie jest 
takim zadaniem zapisanym do budżetu. Muszę powiedzieć, że byłem bardzo zdziwiony tą 
ilością zadań, które zostały usunięte. Nawet rozmawiałem z radnym Ruge i chciałem wyjaśnić, 
że te zadania, które wylecą wcale nie muszą wrócić w przyszłym roku. Tutaj Skarbnik z Wójtem 
to potwierdzili. W związku z tym zamykamy budżet tegoroczny, rozpocznie się dyskusja o 
budżecie przyszłorocznym, to będzie zupełnie osobna dyskusja. Znowu nie możemy nie 
połączyć inwestycji, które są zapisane na rok 2023 czy nawet wcześniejszy i nagle jest jakaś 
dziura inwestycyjna w roku 2024 i one potem gdzieś tam się znowu pojawiają. Czy jak w 
przypadku ul. Orzechowej plan zakłada w zasadzie budowę od roku 2024 poprzez 2025 itd. Ta 
sytuacja jest o tyle niekorzystna dla tych 2 sołectw, że etapowanie dróg wiąże się z bardzo 
dużym problemem dla mieszkańców. Też chciałbym zauważyć, że wójt nie spostrzegł takiej 
dziwnej sytuacji w sołectwie Zielonka, bo na sesji bodajże w październiku Wicewójt stwierdził, 
że budowa ul. Orzechowej będzie od ul. Biznesowej i takie zadanie mieszkańcy przyjęli w 
głosowaniu, na którym mnie nie było. Jedyne zebranie na którym mnie nie było to było 
zebranie 7 grudnia, ale nie było z niego protokołu. Mieszkańcy na zebraniu 26 września 
dowiedzieli się od Państwa, że będzie budowane od Biznesowej, ale nie wiedzieli skąd to się 
wzięło. Okazuje się, że protokół znalazł się 29 września a więc 3 dni po zebraniu na którym 
mieszkańcy dowiedzieli się o Państwa planach dotyczących budowy ul. Orzechowej. W związku 
z tym 14 listopada bieżącego roku odbyło się zebranie sołeckie w Zielonce, na którym 40 
mieszkańców przegłosowało, żeby budować ul Orzechową w Zielonce. W związku z tym 
patrząc na Państwa zmiany budżetowe na rok 2023 oraz plany budżetowe na rok 2024 i WPF 
na lata następne trudno jest mi zgodzić się z tymi zmianami tak szerokimi, które Państwo 
proponujecie. Myślę, że dodatkową kroplą goryczy jest fakt, że obiecaliście Państwo poprzez 
moją osobę mieszkańcom ul. Orzechowej, że środki z ul. Borowikowej, które zostały rozliczone 
wrócą na ul. Orzechową. Nie zauważam tego ani w tym roku, ani w przyszłym roku. Na sesji 
26 września Wicewójt był łaskaw podjąć takie jak to powiedział gentelmeńskie zobowiązanie, 
w związku z tym wszyscy to zapamiętali. Dzisiaj widzę, że takie przenoszenie techniczne 
środków, które Państwu ułatwiają życie, bo głównie o to chodziło, żeby przenieść te środki z 
Borowikowej nie na Orzechową, która nie będzie budowana w tym roku tylko na inne zadania. 
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Natomiast w następnym budżecie to miało wrócić. Trudno jest zaufać w świetle tego co 
Skarbnik odpowiedziała radnemu Ruge a co wszyscy wiemy, zadania nie są zrealizowane a 
zostaną usunięte z budżetu wcale nie musza odnaleźć się w budżecie na rok następny. To też 
ma tutaj miejsce. Także ja negatywnie będę opiniował całość przedstawionych dzisiaj zmian 
patrząc głównie przez epopeje ul. Orzechowej, która jak Państwo wiecie była od 5 lat 
projektowana, jest najważniejszą ulicą dla Zielonki i praktycznie nie ma innej inwestycji, która 
obecnie w Zielonce jest prowadzona. Chciałbym odnieść się też do sołectwa Ciele gdzie ta 
sytuacja ma miejsce z ul. Myśliwską. Na zakończenie chciałbym jeszcze powiedzieć, jaki jest 
argument za tym, żeby ulica Orzechowa nie była budowana. Tutaj Państwo daliście argumenty 
na odcinku, o który walczyła radna Magdalena Sznajder, w pierwszym etapie ul. Myśliwskiej 
była zawarta budowa kanalizacji na tym tzw. etapie drugim zostały wstawione rury, studzienki. 
Nie zostało to w żaden sposób zabezpieczone ani ubite, droga została praktycznie tak 
przygotowana, że samochody były uszkadzane. Są na to dokumenty, w związku z tym znając 
historię mogę wnioskować o przyszłości i też w związku z tym nie mogę wyrazić zgody, aby 
ulica Orzechowa tak się ślimaczyła. (nagranie od 01:29:12 do 01:35:43) 
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator powiedział, żeby spojrzeć na zadania, które zostały 
zaprojektowane na przyszły rok. Nie mogę zgodzić się z informacją dotyczącą zapaści 
inwestycyjnej. Zwróćcie Państwo uwagę, że 2 hale, zarówno ta w Łochowie jak i w Białych 
Błotach to są łączne wydatki inwestycyjne w kwocie ok 12,5 mln zł. Mamy również możliwość 
rozpoczęcia inwestycji rozbudowy szkoły w Przyłękach, szacowany koszt tej rozbudowy to 
kolejne 11 mln zł. Mamy ogromną inwestycję w Łochowie przy ul. Czereśniowej, gdzie 
pozyskaliśmy ponad 4 mln zł, budowę ul. Czereśniowej na kwotę ok 6 mln zł. Mówimy tu o 
zadaniu, które również już w przyszłym roku będzie realizowane fizycznie, czyli budowę 
przedszkola w Cielu. Zaprojektowane są środki na kwotę ponad 5,5 mln zł. Mowa tu o zapaści 
inwestycyjnej nie do końca odzwierciedla rzeczywistość. Czy rzeczywiście budowa dróg w 
sytuacji w której potrzebujemy jak powietrza tych hal sportowych, na które pozyskaliśmy i z 
tego jestem bardzo dumny, że nasza gmina pozyskała środki na budowę tych hal sportowych. 
Czy rzeczywiście to jest rzecz, którą powinniśmy odłożyć do lamusa, uważam że nie. Należy 
wykorzystać każdą możliwość i każdy majątek pozyskany, aby wbudowywać ten majątek na 
terenie naszej gminy, aby podnosić jakość życia mieszkańców, jak również funkcjonowania 
naszej oświaty. To główne cele jakie przyświecały mi jeśli chodzi o realizację tych zadań. 
Natomiast to, że Przewodniczący określił, że część zadań z tego roku jest przenoszona na inny 
termin to jest to wypadkową tej sytuacji, która będzie miała miejsce w przyszłym roku. A 
dotyczy realizacji zdań jednorocznych, bo w przeciwnym razie będzie czekała nas utrata 
dofinansowania. Tak samo jest z budową ul. Orzechowej , ja naprawdę dumny jestem z tego 
powodu, że startując w konkursie, którego warunki były przez Ministerstwo jednoznacznie 
określone, że inwestycje, na które będziemy składać wnioski do 5 mln zł mają szanse wejść na 
listę podstawową dofinansowania. Te które będą powyżej 5 mln zł będą kierowane na listę 
rezerwową. Zależało nam i będzie nam zależało zawsze na pozyskiwaniu pewnych źródeł 
finansowania, czy dofinansowania naszych inwestycji bieżących, tak abyśmy nie musieli pełnej 
kwoty asygnować z naszego budżetu. Środki na dofinansowanie budowy ul. Orzechowej 
uzyskaliśmy, więc należy się tylko i wyłącznie z tego cieszyć. A jak Przewodniczący Komisji 
zauważył w projekcie WPF ul. Orzechowa jest zakontraktowana na pełną kwotę i będziemy 
realizować ją w kolejnym etapie. Tutaj nie widzę żadnego w tym zakresie zagrożenia. (nagranie 
od 01:35:50 do 01:39:25) 
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Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Magdalena Sznajder zwróciła się do wójta, 
że patrząc na budżet 2023 co roku robi to samo. Jakieś dziwne tłumaczenia, nie wykonałem 
tego bo to, nie wykonałem tego bo tamto. I czyścimy ten budżet i tak naprawdę oszukujemy 
tych mieszkańców. Mieszkańców ul. Cukrowej, która ciągle czeka, na wybudowanie ulicy i 
tylko co rok ją przekładamy, mieszkańców ul. Myśliwskiej, mieszkańców ul. Orzechowej, tych 
ulic możemy wymieniać bardzo dużo. Zawsze wójt ma jakieś wytłumaczenia, które dla mnie 
nie znajdują sensu. Na przykładzie ulicy Myśliwskiej mogę powiedzieć, że tutaj to po prostu 
wójt oszukał mieszkańców. Spotkanie, które odbyło się miesiąc temu z mieszkańcami ul. 
Myśliwskiej, gdzie siedział wójt w tymi mieszkańcami przy stole i na pytanie mieszkańców czy 
będzie ta ulica budowana. Wójt odpowiedział, że w IV kwartale jest w moim spisie 
zaplanowane do przetargu. No i mamy ten IV kwartał i w tym IV kwartale się okazuje, że wójt 
patrząc mieszkańcom prosto w oczy po prostu ich okłamał, bo przenosi tę ulicę Myśliwską nie 
na przyszły rok tylko na rok 2025 czy na 2026. Podobnie jest z ulicą Orzechową. Wójcie dnia 
10 stycznia 2023 roku uchwałą budżetową pozycja 10 dział 600 rozdział 6016 §650 Rada Gminy 
siedząca tutaj przegłosowała budowę ulicy Orzechowej w Zielonce. A tutaj nagle okazuje się, 
że do zamówień publicznych trafia rozbudowa drogi gminnej od 000 do 0600 km. To wójt nas 
wprowadza w błąd czy nie? Bo moim zdaniem tak, bo ja głosując za ul. Orzechową myślałam, 
że głosuje za całą ulicą. Wójt nie wspomniał na początku wprowadzając tę ulicę, że będzie ona 
podzielona na jakieś części. Patrzymy teraz na rok 2024 a tam jeszcze rok 2025, rok 2026. To 
jest to co ja zapytałam wójta na poprzedniej sesji, czy to będzie podobnie jak z ul. Myśliwską, 
że zaczniemy coś budować a potem to zostawimy i powiemy, ale przecież wybudowałem 
kawałek ulicy, a reszta to nie ważne. To tak nie może wyglądać, że mieszkańcy są ciągle 
wprowadzani w błąd. Jeśli chodzi o ul. Myśliwską to ja się tak zastanawiam, co ma wójt na 
myśli mówiąc 2 etap? To będzie ten chodnik, czy to będzie ten 3 etap? Nie zdziwiłabym się jak 
byśmy w roku 2025 usłyszeli, że 2 etap ul. Myśliwskiej to jest chodnik na który mieliśmy 
pieniądze, tylko wójt go po złości nie zrobił. Bo jakoś dziwnie teraz oddajemy pieniądze z ul. 
Myśliwskiej, bo zostały, a brakowało 130 000 zł. A oddajemy prawie 180 000 zł. Jak wójt może 
spojrzeć tym mieszkańcom w oczy? Czyli niestety te budżety, to jest jedna wielka lipa, dlatego 
uważam, że nie powinniśmy pozwolić na to, żeby to przegłosować. Tak jest co roku, a potem 
wójt jest strasznie obrażony, że nie dostał wotum zaufania i nie dostał przyklepania od rady, 
że wykonał budżet. Dlatego ja w tym roku na to nie pozwolę, bo uważam, że w ten sposób 
krzywdzi wójt mieszkańców, którzy mu zaufali. Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i 
Petycji Magdalena Sznajder dodała jeszcze, że w dziale 801 w oświacie mieliśmy projekt 
budowy sali gimnastycznej w Łochowie, wspominał wójt o 120 000 zł. A może wójt 
odpowiedzieć na pytanie, gdzie się podziały pieniądze, które już wydatkowaliśmy na projekt 
tej sali gimnastycznej? Czy Skarbnik może powiedzieć ile wydatkowaliśmy środków na projekt 
sali gimnastycznej w Łochowie? (nagranie od 01:39:30 do 01:44:10) 
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator odpowiedział, że tezy, które Przewodnicząca Komisji 
podnosi są nieprawdziwymi tezami, dlatego polemizowanie z nimi jest utrudnione, bo jak 
polemizować z nieprawdziwą informacją. Spotkanie, które miało miejsce u mnie w gabinecie 
poruszało się w zakresie propozycji, planów realizacji zadań budżetowych i tylko i wyłącznie w 
tym zakresie rozmawialiśmy. Plany dotyczące tego, że podejmiemy się działań w zakresie tego 
kwartału dotyczyły również ul. Myśliwskiej. Natomiast Państwo wiecie, że jesteśmy na etapie 
przygotowywania projektu budżetu na 2024 rok i Państwo wiecie o tych zobowiązaniach, które 
podjęliśmy, jeśli chodzi o gminę, jeśli chodzi o przyjęcie dofinansowania na budowę hal 
sportowych. Uważam, że przyjęcie każdego dofinansowania, w tym również dofinansowania 
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na ul. Orzechową jest tylko i wyłącznie z korzyścią dla gminy i działaniem na rzecz dobra gminy. 
Każdy pozyskany 1 000 000 zł powoduje, że nie musimy wydawać tych środków z budżetu. 
Jeżeli wystąpiliśmy o dofinansowanie budowy ul. Orzechowej w pierwszej części a wynikało to 
z konkursu, bo tak jak tłumaczyłem konkurs zakładał, że wszystkie inwestycje do 5 000 000 zł 
dostaną możliwość dofinansowania na liście podstawowej. To wydaje się być zupełnie 
zasadnym i logicznym, że należało ten duży wydatek inwestycyjny, który był liczony przez 
szacunkowe koszty na blisko 9,5 mln zł podzielić na 2 etapy, żeby dostać środki na budowę tej 
pierwszej części. Tym samym oszczędzamy z wydatków budżetowych gminnych czyli z 
dochodów własnych. To jest bardzo logiczne i uważam, że środki, które są pozyskane w 
ewidentny sposób pozwolą nam na oszczędności przy realizacji tej inwestycji. Tak samo jest 
przy inwestycjach związanych budową hal sportowych. Program Feniks na pewno Państwo 
wiecie, bo przecież uczestniczyliście w przyjmowaniu tych propozycji, z resztą omawialiście to 
na komisji i z dużą satysfakcją i aprobatą ten temat był omawiany i przyjmowany, że mamy 
zrealizować to zadanie w przyszłym roku i to jest priorytet. Ten priorytet został przeze mnie 
zaplanowany, a to, że niestety na przyszły rok nie zmieściły się już większe wydatki 
inwestycyjne, bo ten poziom wskaźników ,które dotyczy zadłużenia gminy byłby po prostu nie 
akceptowalny przez organ nadzorczy. To jest jedyny powód dla którego one nie mogły się 
znaleźć w przyszłym roku i to jest moje wyjaśnienie. (nagranie od 01:44:10 do 01:47:41) 
 
Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Magdalena Sznajder powiedziała, że nie 
mówimy o halach sportowych tylko mówimy o budowie sali gimnastycznej w Łochowie, to jest 
różnica. Zapytała Skarbnik ile wydaliśmy środków na projekt budowy sali gimnastycznej? 
(nagranie od 01:47:41 do 01:47:56) 
 
Skarbnik Gminy Katarzyna Strzygocka - Kowalska odpowiedziała, że w związku z tym, że nie 
posiada tutaj dostępu do ewidencji księgowej, bo nawet nie pamiętam, z którego roku to jest. 
Odkąd ja jestem to pamiętam to zadanie w budżecie. Mam tutaj sprawozdanie z wykonania 
budżetu 2022 roku i akurat takie zadanie było w pozycji 90 projekt budowy sali gimnastycznej 
z łącznikiem komunikacyjnym do budynku szkoły podstawowej wraz z infrastruktura 
techniczną, zagospodarowaniem terenu oraz niezbędną rozbudową budynku szkoły w 
Łochowie, tu jest wydatek 72 928 zł, ale innych lat nie posiadam tu dokumentacji. (nagranie 
od 01:47:56 do 01:48:39) 
 
Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Magdalena Sznajder zapytała wójta co z tym 
projektem? Leży w szafie, nie podoba się nam i robimy nowy, tak? (nagranie od 01:48:39 do 
01:48:44) 
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator odpowiedział, że mówimy o 2 różnych zadaniach. 
Dziś mówimy o zadaniu z programu Feniks, na które dostaliśmy dofinansowanie 50% budowy 
tych hal i dlatego podjęliśmy się zaprojektowania. Skarbnik przekazała informacje w tym 
zakresie, że nie możemy przedstawić informacji co do tego projektu, który był zapoczątkowany 
bodajże w 2019 roku. (nagranie od 01:48:44 do 01:49:23) 
 
Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Magdalena Sznajder powiedziała, że ten 
projekt został skończony i zapłacony, dlatego pyta gdzie jest ten projekt? 
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Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator odpowiedział, że ten projekt co on pamięta miał 
szereg wad i on nie został przyjęty przez naszą gminę. Został zapłacony w jakiejś części, nie 
został w całości zapłacony, bo nie został wykonany w sposób prawidłowy. To był projekt w 
2019 roku, nadzorował realizację tego projektu z ramienia Gminy Dyrektor Szkoły w Łochowie.  
My jako Referat Inwestycji Urzędu Gminy nadzorowaliśmy również prawidłowość przebiegu 
prac projektowych, na etapie odbioru prac projektowych wnieśliśmy szereg uwag do 
wykonanego projektu. Tego projektu nie przyjęliśmy w takim kształcie, który został nam 
złożony i chociażby z tego powodu, że były istotne wady, które wykluczały wykorzystanie tego 
projektu później czyli chociażby wystąpienia na ten projekt o finansowanie zewnętrzne. Ten 
projekt nie został zrealizowany w całości. Szczegóły w tym zakresie możemy przygotować 
później. (nagranie od 01:49:27 do 01:51:15) 
 
Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Magdalena Sznajder powiedziała, że z tego 
co zdążyliśmy zauważyć to zostało to zapłacone, nawet tam chyba była jakaś sprawa, ale wiem, 
że zapłaciliśmy za coś co poszło do kosza i nie jest wykorzystane, a w nowym roku budżetowym 
będziemy znowu dawali na to 120 000 zł. Jeśli chodzi o ul. Orzechową, tak jak mówiłam, wójcie 
do budżetu wprowadza Pan całą ul. Orzechową. Natomiast do zamówień do przetargu 
rozbudowę drogi gminnej ul Orzechowej pierwszy etap. Czy to nie powinno mieć taką samą 
nazwę, bo z tego co wiem to tak? (nagranie od 01:51:15 do 01:51:51) 
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator odpowiedział, że wyjaśnił dlaczego jest tak a nie 
inaczej. Wyjaśnił, że wszystkie działania, które podejmujemy, aby pozyskać środki zewnętrzne 
na finansowanie naszych inwestycji są celem priorytetowym. Jeżeli jest konkurs rozpisany, w 
konkursie tym biorą udział zadania, które do 5 mln dają gwarancję uzyskania dofinansowania. 
Dlatego też tak postępujemy. Myślę, że nie rozważnie byłoby dokonać złożenia projektu 
inwestycyjnego na wartość 9,5 mln zł i nie dostać dofinansowania. Uważam, że warto było 
zainicjować wskazanie pierwszego etapu, na który dostaliśmy dofinansowanie i tą inwestycję 
nawet w etapach realizować, bo ona powstanie, mamy na to środki. (nagranie od 01:51:54 do 
01:52:53) 
 
Przewodniczący Komisji Gospodarki, Bezpieczeństwa, Rolnictwa i Środowiska Łukasz 
Wyszomirski powiedział, że nie twierdzi, że jest zapaść inwestycyjna. Moja wypowiedź 
wskazywała na zupełnie coś odwrotnego. Właśnie tej zapaści inwestycyjnej nie ma, budujemy 
hale w Łochowie. Tutaj dociekliwość radnej Sznajder wskazała, że jednak mieliśmy projekt na 
halę gimnastyczną w Łochowie, za którą zapłaciliśmy mimo, że wcale nie chcieliśmy tego 
projektu przyjąć. Natomiast jeśli chodzi o ul. Orzechową to musimy tutaj wprowadzić trochę 
logiki do naszej dyskusji. Tak jak radna Sznajder wskazała w styczniu bieżącego roku został 
przyjęty budżet, gdzie była budowa ul. Orzechowej. Państwo wystąpiliście na dofinansowanie 
części i wójt mówi, że to jest potrzebne, ważne. Rozumiem, że gdybyście nie wystąpili o to 
dofinansowanie, bo nie byłoby takiego programu to nie budowałby Pan ul. Orzechowej, bo w 
świetle wójta wypowiedzi wynika, że opieramy to zadanie tylko i wyłącznie na tym 
dofinansowaniu, tego się trzymamy i tym się chlubimy. Wracając do zapaści inwestycyjnej, o 
której wcale nie twierdziłem, a wręcz twierdzę zupełnie coś innego. Wprowadza wójt zadanie 
w 2024 roku budowa ul. Duńskiej, tam jest jakiś kolejny etap. Kompletnie tego nie rozumiem, 
budowa ul Duńskiej jako zadanie została wprowadzana jakiś czas temu, była pochodną 
budowy ronda turbinowego. Miała stanowić nieformalną obwodnicę południowej części 
Białych Błot. Na Państwa wniosek zostały wstawione barierki, które tę drogę całkowicie 
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zamykają. Teraz chcecie z budżetu pozyskać środki na kontynuację tej ulicy. Dla mnie ten 
wydatek jest absurdalnie niepotrzebny, ponieważ zadanie pod nazwą budowa ul. Duńskiej 
zakończyło się. Jest postawiona tablica mniej więcej w połowie tej drogi informująca o 
całkowitym koszcie budowy i udziale środka zewnętrznego. Powiem też, że z dużą 
przyjemnością oglądałem w czasopiśmie „Białe Błota. Tu i teraz” zdjęcia z otwarcia tej ulicy, 
na której byli radni. Mimo, że na Komisji Gospodarki co pół roku temat był wywoływany czy 
wszystko idzie w najlepszym porządku, to wszystko jest w protokołach. Bodajże w maju tego 
roku okazało się, żeby zakończyć tą inwestycję, żeby ona była sensowna, trzeba zbudować ul. 
Czeremchy. Teraz okazuje się, że to nie będzie przejazd. Dla mnie bałagan jest z tą ul. Duńską 
i to zadanie uważam za kompletnie zbędne. Kolejne zadanie pod nazwą dotacja dla Gminnego 
Centrum Kultury w wysokości 2 mln, uważam, że jest to też kwota, która należałoby 
przedyskutować. Zadania, o których wójt mówi w Łochowie, zadania które są wpisane 
chociażby dla Białych Błot w ilości 27 inwestycji zaplanowanych na przyszły rok. Niestety stoją 
w opozycji do budowy ul. Orzechowej w jakiejś części. Chciałbym zaprotestować przeciwko 
próbie zaprowadzania do dyskusji na temat ul. Orzechowej czegoś takiego jak etap. Powiedział 
wójt, że zasadnym jest zbudowanie ul. Orzechowej w 2 etapach, nigdy nie było takiego planu, 
teraz wójt to nam przedstawia. Uważam, że jeżeli zdobył wójt dofinansowanie na część ul. 
Orzechowej to robimy i jedziemy dalej z tą ulicą i kończymy ją w jednym ciągu, tak aby 
mieszkańcy mogli się nią cieszyć po 17 latach. Taka liczba lat padła na ostatnim zebraniu, że 
mieszkańcy czekają na ul. Orzechową 17 lat. Chciałem podkreślić, że jest to jedyna inwestycja, 
która obecnie próbuje być wprowadzona do budżetu, jeżeli chodzi o sołectwo Zielonka.  
(nagranie od 01:52:57 do 01:57:33) 
 
Przewodnicząca Komisji Budżetu i Finansów Ilona Nowakowska nawiązała do wypowiedzi 
radnej Magdalena Sznajder. Zapytała czy zadanie dane do prawa zamówień publicznych nie 
powinno mieć takiej samej nazwy jak jest w uchwale budżetowej? Czy można zmienić nazwę 
zadania? Jak jest np. w zadaniu budowa ul. Myśliwskiej a do zamówienia publicznego jest 
podane budowa ul. Myśliwskiej etap pierwszy. To nie jest to samo zadanie. (nagranie od 
01:57:41 do 01:58:15) 
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator powiedział, że wprowadzamy zdanie, które Państwo 
przyjmujecie. Jeżeli tego zadania nie przyjmiecie to będzie to Wasza decyzja. Jest propozycja, 
aby to zrobić właśnie w taki sposób, aby skorzystać z możliwości dofinansowania tej inwestycji. 
To jest realne działanie, które pozwala nam na pozyskanie ok. 2,5 mln zł na realizację zadania 
inwestycyjnego. Oczywiście, jeżeli Państwo tego nie przegłosujecie no to będzie to Państwa 
decyzja. Ja natomiast uważam, że krok po kroku to zadanie jest możliwe do realizacji. Na to 
zadanie pozyskamy środki, czyli innymi słowy nie wydamy środków z własnego budżetu. 
(nagranie od 01:58:23 do 01:59:20) 
 
Wiceprzewodnicząca Rady Gminy Anna Banaszek powiedziała, że pytanie brzmiało czy może 
być zmiana nazwy zadania? Tylko to. Może czy nie może?  
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator zapytał mecenasa czy jeżeli wprowadzamy zadanie 
dotyczące tej inwestycji z nową nazwą, jeżeli ono zostanie podjęte przez Radę Gminy, czy ono 
będzie możliwe do realizacji? (nagranie od 01:59:41 do 01:59:57) 
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Mecenas Maciej Dalka odpowiedział, że może. Jeżeli podejmiecie Państwo decyzję o zmianie 
uchwały to jak najbardziej jest to możliwe. Dopóki takiej zmiany nie ma to nie jest to możliwe. 
(nagranie od 01:59:57 do 02:00:10) 
 
Przewodniczący Rady Gminy Jacek Grzywacz powiedział, że dzisiaj jest przedstawiona 
propozycja. Jak Rada przegłosuje to będą 2 etapy albo 3, albo 5. Wszystko zależy od tego czy 
Państwo przegłosujecie. (nagranie od 02:00:27 do 02:00:35) 
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator powiedział, że mówimy o korzystnych rozwiązaniach 
dla gminy, a nie o niekorzystnych rozwiązaniach dla gminy. Gdybyśmy mówili o niekorzystnych 
rozwiązaniach to przecież zupełnie inna materia w tych naszych dyskusjach by występowała. 
Natomiast mówimy o tym, że zyskujemy. Jest wartość dodana w wysokości 2,5 mln zł. To jeżeli 
nie przyjmiemy tego, to będzie to strata dla gminy. Inaczej już tego nie potrafię wytłumaczyć. 
Nie ma innego wytłumaczenia. (nagranie od 02:00:35 do 02:01:08) 
 
Radny Bronisław Balcerowski powiedział, że dyskusja opiera się o 2 ulice, z których jedna nie 
miała żadnego dofinansowania. Natomiast muszę tylko powiedzieć, że wiele ulic jest i w 
poprzednich kadencjach nawet były etapowane, nawet przesuwane w latach. Do dzisiaj mamy 
jeszcze ul. Brzozową, która nie jest jeszcze wykończona, brakuje jeszcze 80m. Jeszcze ul. 
Ślesińska w Łochowicach była budowana w co najmniej jak się nie mylę 3 etapach. To też jest 
ulica nie z pełnym uzbrojeniem, bez chodników. I mieszkańcy są zadowoleni. Teraz tutaj 
sytuacja kiedy uzyskujemy informacje od urzędu, że takie ulice mogą mieć dofinansowanie to 
nie wiem co będzie w przyszłym roku kiedy praktycznie zmieni się rząd i jakie będą 
dofinansowania dla samorządów na tego typu inwestycje. Dlatego też, jeżeli pojawiły się takie 
okazje jak właśnie jedna szkoła, druga szkoła, przedszkole, żłobek, rozbudowanie to są to 
sytuacje oczywiste dla mnie i myślę, że chyba mieszkańcy się nie pogniewają, jeżeli poczekają 
trochę z ulicą, gdzie ewentualnie jeszcze brakuje 1/3, czy nawet 2/3. (nagranie od 02:01:13 do 
02:03:09) 
 
Radna Maria Wolsztyńska powiedziała, że sięgając wstecz to dzielenie ulic było bardzo często 
praktykowane w całej gminie. Powiem tylko odnośnie ulic białobłockich to ul. Centralna – 2 
etapy i to nie czekali mieszkańcy rok, dwa tylko kilkanaście lat na drugi etap. Czerska – 2 etapy, 
Chlebowa – 3 etapy, Barycka – 3 etapy, Drzewna – 4 etapy, Olchowa, która ma 260m 2 etapy 
wybudowano w ciągu 10 lat, 3 etap te 60 m Państwo swoim wnioskiem wykreśliliście z 
budżetu. Dalej ul. Betonowa – 2 etapy, ul. Zabytkowa w Przyłękach budowana jest od 
kilkunastu lat i też ciągle czeka na ukończenie. Chciałam powiedzieć, że kilkanaście lat ja to 
rozumiem i wcale to nie jest dobre, że tak dzielimy te inwestycje na etapy. Natomiast w Białych 
Błotach są drogi niewybudowane, mieszkańcy urodzili się tam i mają po kilkadziesiąt lat, w 
niektórych przypadkach 70 – 80 i cały czas czekają. Mam na myśli ul. Miłą, Młodą, Rzepichy, 
Truskawkową itd. Także nie jestem za tym, aby dzielić na etapy jednak, np. Olchowa to była 
inwestycja która kosztowała nas kilkaset tysięcy nie kilka milionów. W związku z czym 
pomyślcie Państwo o tych inwestycjach w innych miejscowościach i nie wykreślajcie ich na 
przyszłość. A jeszcze tutaj jestem zaskoczona, bo ja się 27 inwestycji w Białych Błotach nie 
doliczyłam. Może tam kilku projektów ulic, natomiast parę inwestycji również będzie być może 
przeniesionych z tego roku. Też nie doczekały w ogóle podpisania umowy, mam na myśli ul. 
Białą, ul. Cukrową, ul. Nizinną. W związku z czym tutaj proszę także wziąć pod uwagę, że w 
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innych miejscowościach czekano kilkanaście lat na wykonanie jednej ulicy. (nagranie od 
02:03:15 do 02:05:43) 
 
Radny Sławomir Ossowski zwrócił uwagę, że w tych zmianach do budżetu są też środki na 
oświatę, na wynagrodzenia, na bieżące funkcjonowanie, więc może wypadałoby wyodrębnić 
te zadania, które radnym się nie podobają i przegłosować je osobno. Jeśli chodzi o ul. 
Orzechową w Zielonce została wprowadzona do budżetu na 2023 rok i do WPF na 2024 z 
kwotami 1 mln i 1 mln, także ciężko uwierzyć w to, że za 2 mln uda się wybudować ulice 
długości kilometra. Należy się cieszyć, że udało się pozyskać dofinansowanie, a przewidywany 
kosztorys jest na 10 mln na tę ulicę. Ostatnia kwestia jeśli chodzi o ul. Kolibra, jest to ulica przy 
budynku użyteczności publicznej, a jak wiemy w tej kadencji budowaliśmy takie ulice. Ul. 
Okopowa, bo jest żłobek, ulica bodajże Plażowa, tam też przedszkole czy żłobek, ulica 
Jaworowa w Zielonce – żłobek, więc budujemy ulice przy budynkach użyteczności publicznej. 
W Murowańcu jest jedno jedyne przedszkole i żłobek. (nagranie od 02:05:50 do 02:07:25) 
 
Przewodniczący Rady Gminy Jacek Grzywacz poddał poprawki do budżetu, które przedstawiła 
Skarbnik pod głosowanie. 
 
Głosowano wniosek w sprawie: 
Autopoprawki zgłoszone przez Skarbnika Gminy .  
 
Wyniki głosowania 
ZA: 10, PRZECIW: 10, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
 
Wyniki imienne: 
ZA (10) 
Bronisław Balcerowski, Magdalena Burdanowska, Kamilla Grzelak, Jacek Krzyżanowski, 
Karolina Lachowicz, Aleksandra Lubońska, Zbigniew Moroz, Sławomir Ossowski, Sławomir 
Ruge, Maria Wolsztyńska 
PRZECIW (10) 
Anna Banaszek, Jacek Grzywacz, Piotr Mądrzyński, Krzysztof Michalak, Leszek Niewiarowski, 
Ilona Nowakowska, Henryk Sykut, Magdalena Sznajder, Katarzyna Tomicka, Łukasz 
Wyszomirski 
NIEOBECNI (1) 
Krzysztof Kocikowski 
 
Autopoprawki nie zostały przyjęte.  
 
Przewodniczący Rady Gminy Jacek Grzywacz poddał uchwałę pod głosowanie. 
 
Głosowano w sprawie: 
zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Białe Błota na rok 2023.  
 
Wyniki głosowania 
ZA: 9, PRZECIW: 11, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
 
Wyniki imienne: 
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ZA (9) 
Bronisław Balcerowski, Magdalena Burdanowska, Kamilla Grzelak, Jacek Krzyżanowski, 
Karolina Lachowicz, Aleksandra Lubońska, Zbigniew Moroz, Sławomir Ossowski, Maria 
Wolsztyńska 
PRZECIW (11) 
Anna Banaszek, Jacek Grzywacz, Piotr Mądrzyński, Krzysztof Michalak, Leszek Niewiarowski, 
Ilona Nowakowska, Sławomir Ruge, Henryk Sykut, Magdalena Sznajder, Katarzyna Tomicka, 
Łukasz Wyszomirski 
NIEOBECNI (1) 
Krzysztof Kocikowski 
 
Uchwała nie została przyjęta. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Jacek Grzywacz zarządził 10 minut przerwy.  
Przewodniczący Rady Gminy Jacek Grzywacz wznowił obrady.  
 
6) w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Białe Błota na lata 2023-2039 
 
Przewodniczący Rady Gminy Jacek Grzywacz poddał uchwałę pod głosowanie. 
 
Głosowano w sprawie: 
w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Białe Błota na lata 2023-2039.  
 
Wyniki głosowania 
ZA: 9, PRZECIW: 11, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
 
Wyniki imienne: 
ZA (9) 
Bronisław Balcerowski, Magdalena Burdanowska, Kamilla Grzelak, Jacek Krzyżanowski, 
Karolina Lachowicz, Aleksandra Lubońska, Zbigniew Moroz, Sławomir Ossowski, Maria 
Wolsztyńska 
PRZECIW (11) 
Anna Banaszek, Jacek Grzywacz, Piotr Mądrzyński, Krzysztof Michalak, Leszek Niewiarowski, 
Ilona Nowakowska, Sławomir Ruge, Henryk Sykut, Magdalena Sznajder, Katarzyna Tomicka, 
Łukasz Wyszomirski 
NIEOBECNI (1) 
Krzysztof Kocikowski 
 
Uchwała nie została przyjęta. 
 
7) w sprawie obniżenia średniej ceny skupu żyta do celów obliczania podatku rolnego na 
2024 rok 
 
Przewodniczący Rady Gminy Jacek Grzywacz poddał uchwałę pod głosowanie.  
 
Głosowano w sprawie: 
w sprawie obniżenia średniej ceny skupu żyta do celów obliczania podatku rolnego na 2024 
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rok.  
 
Wyniki głosowania 
ZA: 20, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
 
Wyniki imienne: 
ZA (20) 
Bronisław Balcerowski, Anna Banaszek, Magdalena Burdanowska, Kamilla Grzelak, Jacek 
Grzywacz, Jacek Krzyżanowski, Karolina Lachowicz, Aleksandra Lubońska, Piotr Mądrzyński, 
Krzysztof Michalak, Zbigniew Moroz, Leszek Niewiarowski, Ilona Nowakowska, Sławomir 
Ossowski, Sławomir Ruge, Henryk Sykut, Magdalena Sznajder, Katarzyna Tomicka, Maria 
Wolsztyńska, Łukasz Wyszomirski 
NIEOBECNI (1) 
Krzysztof Kocikowski 
 
Uchwała została przyjęta. 
 
8) zmieniająca uchwałę w sprawie utworzenia jednostki budżetowej pod nazwą Żłobek 
Gminny w Łochowie oraz nadania mu statutu 
 
Przewodniczący Rady Gminy Jacek Grzywacz poddał uchwałę pod głosowanie. 
 
Głosowano w sprawie: 
zmieniająca uchwałę w sprawie utworzenia jednostki budżetowej pod nazwą Żłobek Gminny 
w Łochowie oraz nadania mu statutu.  
 
Wyniki głosowania 
ZA: 20, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
 
Wyniki imienne: 
ZA (20) 
Bronisław Balcerowski, Anna Banaszek, Magdalena Burdanowska, Kamilla Grzelak, Jacek 
Grzywacz, Jacek Krzyżanowski, Karolina Lachowicz, Aleksandra Lubońska, Piotr Mądrzyński, 
Krzysztof Michalak, Zbigniew Moroz, Leszek Niewiarowski, Ilona Nowakowska, Sławomir 
Ossowski, Sławomir Ruge, Henryk Sykut, Magdalena Sznajder, Katarzyna Tomicka, Maria 
Wolsztyńska, Łukasz Wyszomirski 
NIEOBECNI (1) 
Krzysztof Kocikowski 
 
Uchwała została przyjęta. 
 
9) w sprawie uchwalenia „Regulaminu dostarczania wody i odprowadzania ścieków na 
terenie Gminy Białe Błota”. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Jacek Grzywacz poddał uchwałę pod głosowanie. 
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Głosowano w sprawie: 
w sprawie uchwalenia „Regulaminu dostarczania wody i odprowadzania ścieków na terenie 
Gminy Białe Błota”..  
 
Wyniki głosowania 
ZA: 20, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
 
Wyniki imienne: 
ZA (20) 
Bronisław Balcerowski, Anna Banaszek, Magdalena Burdanowska, Kamilla Grzelak, Jacek 
Grzywacz, Jacek Krzyżanowski, Karolina Lachowicz, Aleksandra Lubońska, Piotr Mądrzyński, 
Krzysztof Michalak, Zbigniew Moroz, Leszek Niewiarowski, Ilona Nowakowska, Sławomir 
Ossowski, Sławomir Ruge, Henryk Sykut, Magdalena Sznajder, Katarzyna Tomicka, Maria 
Wolsztyńska, Łukasz Wyszomirski 
NIEOBECNI (1) 
Krzysztof Kocikowski 
 
Uchwała została przyjęta. 
 
10) w sprawie rozpatrzenia skargi Nr BRG.1510.28.2023 na działalność Dyrektora Szkoły 
Podstawowej w Łochowie w sprawie odmowy udostępnienia dokumentacji dotyczącej 
uczennicy 
 
Przewodniczący Rady Gminy Jacek Grzywacz poddał uchwałę pod głosowanie.  
 
Głosowano w sprawie: 
w sprawie rozpatrzenia skargi Nr BRG.1510.28.2023 na działalność Dyrektora Szkoły 
Podstawowej w Łochowie w sprawie odmowy udostępnienia dokumentacji dotyczącej 
uczennicy.  
 
Wyniki głosowania 
ZA: 13, PRZECIW: 4, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 3, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
 
Wyniki imienne: 
ZA (13) 
Anna Banaszek, Magdalena Burdanowska, Kamilla Grzelak, Jacek Grzywacz, Karolina 
Lachowicz, Aleksandra Lubońska, Piotr Mądrzyński, Krzysztof Michalak, Leszek Niewiarowski, 
Ilona Nowakowska, Henryk Sykut, Magdalena Sznajder, Łukasz Wyszomirski 
PRZECIW (4) 
Jacek Krzyżanowski, Zbigniew Moroz, Sławomir Ruge, Maria Wolsztyńska 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (3) 
Bronisław Balcerowski, Sławomir Ossowski, Katarzyna Tomicka 
NIEOBECNI (1) 
Krzysztof Kocikowski 
 
Uchwała została przyjęta. 
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11) w sprawie rozpatrzenia wniosku Nr BRG.1510.33.2023 dotyczącego zakazu parkowania 
autobusów szkolnych na parkingu przy Szkole Podstawowej w Białych Błotach 
 
Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Magdalena Sznajder powiedziała, że do 
komisji wpłynął wniosek o nieparkowanie pojazdów na terenie Szkoły Podstawowej w Białych 
Błotach, chodzi tutaj dokładnie o to, aby do czasu, uporządkowania wszystkich dokumentów 
związanych z parkingiem przy Szkole Podstawowej nie parkowały żadne pojazdy właśnie na 
tym terenie. Tutaj mieszkańcy zgłaszali nam, że niejednokrotnie autobusy blokują samochody 
osobowe, samochody osobowe blokują autobusy. W związku z powyższym do czasu 
przekazania tego placu na parking wniosek uznaliśmy za zasadny. Uważamy, że do czasu 
uzyskania wszystkich pozwoleń miejsce to nadal pozostaje placem apelowym i tak powinno 
zostać. (nagranie od 02:17:55 do 02:18:43) 
 
Radny Krzysztof Michalak zapytał wójta czy wiadomo kiedy sytuacja z tym placem będzie 
rozwiązana? Pod tą szkołą jest straszny chaos. (nagranie od 02:18:53 do 02:19:05) 
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator odpowiedział, że na ten moment nie wiemy jeszcze 
kiedy decyzje będą wydane.  
 
Przewodniczący Rady Gminy Jacek Grzywacz poddał uchwałę pod głosowanie. 
 
Głosowano w sprawie: 
w sprawie rozpatrzenia wniosku Nr BRG.1510.33.2023 dotyczącego zakazu parkowania 
autobusów szkolnych na parkingu przy Szkole Podstawowej w Białych Błotach.  
 
Wyniki głosowania 
ZA: 11, PRZECIW: 4, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 5, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 
 
Wyniki imienne: 
ZA (11) 
Anna Banaszek, Jacek Grzywacz, Piotr Mądrzyński, Krzysztof Michalak, Leszek Niewiarowski, 
Ilona Nowakowska, Sławomir Ruge, Henryk Sykut, Magdalena Sznajder, Katarzyna Tomicka, 
Łukasz Wyszomirski 
PRZECIW (4) 
Magdalena Burdanowska, Jacek Krzyżanowski, Karolina Lachowicz, Sławomir Ossowski 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (5) 
Bronisław Balcerowski, Kamilla Grzelak, Aleksandra Lubońska, Zbigniew Moroz, Maria 
Wolsztyńska 
NIEOBECNI (1) 
Krzysztof Kocikowski 
 
Uchwała została przyjęta.  
 
Ad. 9. Wolne wnioski i zapytania wraz z odpowiedziami. 
 



31 
 

Przewodniczący Rady Gminy Jacek Grzywacz podziękował radnym za wsparcie dzieci i 
młodzieży z Litwy. Tak jak co roku składka została przeprowadzona, razem z Przewodniczącym 
Sykutem zakupiliśmy słodycze i zawieźliśmy to na Litwę.  
 
Jarosław Jasiński powiedział, że chciałby przedstawić kilka faktów w nawiązaniu do dzisiejszej 
wypowiedzi wójta dotyczącego sporu zarówno na ul. Zabytkowej jak i ścieżce rowerowej w 
Cielu. W piątek w ubiegłym tygodniu złożyłem wniosek o cofnięcie naszego odwołania do 
Krajowej Izby Odwoławczej dotyczącego wyboru oferenta i odrzuceniu mojej oferty na 
pracach zastępczych na zadaniu budowy ścieżki rowerowej w Cielu. Z uwagi na to iż chciałem 
umożliwić podjęcie wójtowi decyzji czy te rzekome naprawy gwarancyjne ma wykonywać 
moja spółka tak jak powiedziałem wcześniej nieodpłatnie czy też firma, którą wybrał wójt na 
wykonanie tych prac, firma Dromax. Dlatego to odwołanie do KIO zostało cofnięte. W dniu 
wczorajszym zostało wysłane do wójta pismo w tej sprawie wraz z wszystkimi załącznikami, 
które chciałbym na ręce Państwa przekazać, żebyście mogli się Państwo z tym zapoznać. Tam 
jest wszystko wyjaśnione co z tym zrobi wójt zostawiam do dyspozycji wójta. W odniesieniu 
do wypowiedzi dzisiejszej wójta odnośnie rzekomych kar umownych. Na dzień dzisiejszy moja 
spółka nie otrzymała żadnego pozwu z ramienia Gminy Białe Błota odnośnie kar umownych 
jeżeli chodzi o zadanie budowy ścieżki w Cielu. Jeżeli takowy pozew otrzymamy 
ustosunkujemy się do niego. W mojej ocenie sąd zadecyduje czy te kary umowne, które wójt 
próbuje naliczyć na moją spółkę od półtora roku są zasadne czy nie są zasadne. Na dzień 
dzisiejszy żadnego pozwu nie otrzymaliśmy, nie ma mowy o jakichkolwiek karach umownych. 
Fakt natomiast jest taki, iż w ubiegłym tygodniu zakończyło się przesłuchanie stron dotyczące 
naszego sporu na ul. Zabytkowej. Został powołany biegły w tej sprawie i fakt jest też taki iż na 
tej rozprawie wójt potwierdził bezsporną kwotę którą chciał mi wypłacić. Jest to kwota ok. 
600 000  zł i to są fakty. (nagranie od 02:21:19 do 02:25:25) 
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator odpowiedział, że sprawa dotycząca ścieżki 
rowerowej dotyczyła wykluczenia Pana z postępowania i to wykluczenie nastąpiło. Ze względu 
na to, że cofnął Pan to swoje odwołanie. Decyzją gminy został Pan wykluczony z postępowania 
i na to wykluczenie odwołał się Pan. (nagranie od 02:25:35 do 02:26:17) 
 
Jarosław Jasiński powiedział, że został wykluczony na podstawie twierdzeń wójta. Nie ma 
prawomocnego wyroku, który wykluczyłby moją firmę z postępowań jakichkolwiek. Na dzień 
dzisiejszy startuje w postępowaniach. 
 
Radca prawny Maciej Dalka wypowiedział się jako pełnomocnik Gminy Białe Błota w toczących 
się sprawach. Odwołanie, które Pan Jasiński jako przedstawiciel firmy Projbud wniósł 
dotyczyło czynności odrzucenia jego oferty z uwagi na kilka przyczyn i m.in. jedną z przyczyn 
było wykluczenie z uwagi na niewłaściwe wykonawstwo ścieżki w miejscowości Ciele. Z uwagi 
na to, że odwołanie zostało cofnięte KIO nie rozstrzygało tej sprawy, a tym samym ta decyzja 
zamawiającego pozostała w mocy i jest ona skuteczna, czyli to postępowanie kończy się tak 
jak zamawiający wskazał. KIO merytorycznie nie rozpatrzyło tej sprawy, bo taką decyzję Pan 
podjął. (nagranie od 02:26:39 do 02:27:37) 
 
Jarosław Jasiński zapytał z czym się wiąże wykluczenie wykonawcy z postępowania? 
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Radca prawny Maciej Dalka powiedział, że nie będzie odpowiadał na pytania osób 
występujących. Jeżeli Przewodniczący zobowiąże mnie do odpowiedzi na jakieś pytania to 
będę odpowiadał. To są wolne głosy. (nagranie od 02:27:44 do 02:27:54) 
 
Jarosław Jasiński powiedział, że poprosi jakiegokolwiek radnego o zadanie pytania Panu 
mecenasowi, z czym się wiąże wykluczenie wykonawcy z postępowania? 
 
Radca prawny Maciej Dalka powiedział, że został Pan wykluczony z postępowania z uwagi na 
niewłaściwe wykonawstwo, a skutki doskonale znane są wszystkim.  Jest to niemożność 
startowania w przetargach tego typu. Jeżeli sprawa ta jest sporna to oczywiście powinna 
zostać rozpoznana przez Krajową Izbę Odwoławczą. W tym postępowaniu nie została 
rozpoznana, bo zostało cofnięte odwołanie, więc na chwilę obecną mamy zakończone 
postępowanie i prawomocną w tym zakresie decyzję zamawiającego czyli Gminę Białe Błota. 
(nagranie od 02:28:04 do 02:28:38) 
 
Jarosław Jasiński powiedział, że jest to tylko i wyłącznie decyzja zamawiającego. Dlatego moje 
pytanie brzmi na jakiej podstawie Gmina Białe Błota dopuściła moją spółkę do wykonywania 
odtworzenia na ul. Czerskiej w Białych Błotach? Skoro zostałem wykluczony z postępowania, 
czyli jak Pan wcześniej powiedział mam niemożność wykonywania prac na terenie Gminy Białe 
Błota. (nagranie od 02:28:38 do 02:29:00) 
 
Radca prawny Maciej Dalka wskazał, że są w trakcie procesy różne między Gminą Białe Błota 
a tutaj firmą, którą Pan reprezentuje. Ja nie będę zabierał głosu, nie będę udzielał odpowiedzi 
dla dobra toczących się postępowań sądowych, postępowań przetargowych. I też proszę 
Państwa o wstrzemięźliwość w tych tematach, gdyż poruszane są kwestie, w wypowiedzi Pana 
Jasińskiego, które objęte są tajemnicą procesów sądowych. Czyli to co się dzieje w procesie to 
są informacje dla stron. Strony oczywiście mogą tymi informacjami się dzielić, ale myślę, że dla 
dobra tego procesu jest abyśmy poczekali na wyroki sądu, które rozstrzygną te sporne kwestie. 
Dzisiaj co mogę potwierdzić, są sporne interpretacje sytuacji faktycznych i prawnych, które 
dopiero zostaną rozstrzygnięte. (nagranie od 02:29:00 do 02:30:15) 
 
Jarosław Jasiński powiedział, że nie odpowiedział Pan na pytanie. Na jakiej podstawie moja 
firma została zaakceptowana przez Wójta Gminy Białe Błota do wykonywania nawierzchni ul. 
Czerskiej? Bo jedno z drugim się gryzie, w mojej ocenie bynajmniej. (nagranie od 02:30:15 do 
02:30:30) 
 
Radca prawny Maciej Dalka powiedział, że nie będzie udzielał odpowiedzi na takie pytania to 
nie jest miejsce i forum do takiej dyskusji, więc ja podtrzymuję to co powiedziałem. To są 
wolne wnioski a nie wolne zapytania do radców w trakcie procesów odnośnie mojej opinii. Ja 
nie będę odpowiadał na Pana pytania i na tym dzisiaj zakończę. (nagranie od 02:30:30 do 
02:30:58) 
 
Jarosław Jasiński powiedział, że w dniu dzisiejszym toczy się proces jeden, związany z ul. 
Zabytkową.  
Jarosław Jasiński zapytał jeszcze wójta, czy w Pana ocenie moja spółka wykonuje pracę 
nienależycie? 
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Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator powiedział, że będzie się odnosił tylko i wyłącznie do 
spraw, które są naszymi spornymi sprawami. To co powiedział mecenas, jesteśmy na etapie 
rozstrzygania w sądzie spornych spraw. Myślę, że dla dobra tych postępowań to forum, które 
dzisiaj jest nie jest odpowiednim forum, aby te postępowania zakończyły się w sposób 
bezstronny. Moim zdaniem, tak jak rozmawialiśmy podczas naszego spotkania ostatniego, też 
Pan wie, że nawet toczone postępowanie o charakterze mediacyjnym jest objęte klauzulą 
poufności i udzielanie informacji na temat tych spraw, które były poruszone w mediacji może 
jedynie za zgodą sądu i stron tego postępowania być ujawniane. Uważam, że też nie powinien 
Pan wskazywać spraw, które podczas tego procesu mediacyjnego były poruszane. Zostawmy 
to do oceny sądu. Moim zdaniem jest to najbardziej właściwe rozwiązanie. (nagranie od 
02:31:26 do 02:32:35) 
 
Jarosław Jasiński powiedział, że sprawy o których rozmawialiśmy, czyli o kwocie bezspornej 
ok. 600 000 zł, rozmawialiśmy na osobności, bez udziału mediatora i bez udziału naszych 
pełnomocników. Także są one poza zakresem mediacji. (nagranie od 02:32:37 do 02:32:50) 
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator powiedział, że to są sprawy objęte postępowaniem 
mediacyjnym w trakcie mediacji, które prowadziliśmy. Rozmawialiśmy wyłącznie na temat 
kwestii związanych z analizą spraw związanych z rozliczeniem końcowym. Mówiliśmy o wielu 
przestrzeniach w tym zakresie i nie mogę potwierdzić Pana słów, bo uważam, że tych spornych 
przestrzeni w tym zakresie było kilka. Pan wie, pierwszy próg, drugi próg, trzeci próg a jak oceni 
to biegły, to będzie biegły oceniał. Natomiast my dziś to tak będziemy dyskutować. (nagranie 
od 02:32:50 do 02:33:30) 
 
Jarosław Jasiński powiedział, że to wójt podniósł kwestię kar umownych, które rzekomo mam 
zapłacić. Natomiast na dzień dzisiejszy nie ma żadnego konfliktu związanego z karami 
umownymi. (nagranie od 02:33:30 do 02:33:40) 
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator odpowiedział, że mówił o karach w zakresie tak jak 
§18 punkt 5 mówi o tym. (nagranie od 02:33:40 do 02:33:55) 
 
Jarosław Jasiński powiedział, że w jego ocenie te kary są bezzasadne, w Pana ocenie są 
zasadne.  
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator powiedział, że wysłane do Pana były noty. 
 
Jarosław Jasiński powiedział, że chciałby uzyskać odpowiedź na jedno pytanie, czy w Pana 
ocenie wykonywane przez moją spółkę prace są nienależycie wykonywane? 
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator powiedział, że mówi o sprawach spornych. Są sprawy 
sporne to znaczy, że kierowane pod Pana adresem zarzuty co do wad i usterek są przez nas 
wykazywane.  
 
Jarosław Jasińskie powiedział, że nie mówi o sprawach spornych. Sprawą sporną jest ul. 
Zabytkowa.  
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Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator powiedział, że przyszedł Pan ze sprawami spornymi. 
Nie przyszedł Pan ze sprawami, które Pan wykonał. Tylko ze sprawami spornymi. (nagranie od 
02:34:44 do 02:34:53) 
 
Jarosław Jasiński powiedział, że przyszedł aby uświadomić wszystkim mieszkańcom i radnym 
jak faktycznie wyglądają sprawy pomiędzy nami. Nic więcej. Nie ma sporu pomiędzy nami 
dotyczącego kar umownych, bo takowego nie ma. Do dnia dzisiejszego, żadnego pozwu nie 
dostałem, o którym Pan mówi. W związku z powyższym nie ma zasadności płacenia 
jakichkolwiek kar umownych. Sprawę sporną mamy z ul. Zabytkową i to jest fakt. Moje pytanie 
brzmi, czy inwestycje które wykonywałem i wykonuje były w Pana ocenie wykonane 
nienależycie? Np. ul. Białobłocka, ul. Duńska, ul. Jedlinowa, ul. Uroczysko i takie pytanie Panu 
zadaje. Prosiłbym o krótką odpowiedź. (nagranie od 02:34:53 do 02:35:36) 
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator odpowiedział, że tak jak powiedział i powiedział 
mecenas sprawy sporne, o które toczy się postępowanie w sądzie bądź też przed Krajową Izbą 
Odwoławczą są to sprawy, które będą rozstrzygane przez organy do których były skierowane 
wnioski. I na ten temat mogę się wypowiadać, natomiast wszystkie wykonania, które Pan 
realizował i które zostały przez Urząd odebrane i są zrealizowane to przecież na ten temat nie 
rozmawiamy. (nagranie od 02:35:36 do 02:36:09) 
 
Przewodniczący Rady Gminy Jacek Grzywacz powiedział, że myśli, że tu odpowiedzi 
maksymalnie zostały powiedziane, więcej już nic Pan nie uzyska, wójt stoi na stanowisku 
jednym, chyba, że Pan jeszcze ma jakieś pytania.  
 
Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Magdalena Sznajder chciała zadać Panu 
takie pytanie. Jak wie Pan do budżetu na rok 2024 wpłynie dosyć spora kwota na naprawę tej 
ścieżki pieszo – rowerowej. Na poprzedniej sesji powiedział Pan, że Pan jest w stanie te ścieżkę 
naprawić za darmo. (nagranie od 02:36:35 do 02:36:51) 
 
Jarosław Jasiński odpowiedział, że podtrzymuje to stanowisko. W ramach dobrej współpracy 
jak najbardziej tak, ale to pozostawiam wójtowi do decyzji. Sam niestety nie mogę 
zadecydować.  
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator powiedział, że Pan jako wykonawca od 1,5 roku jest 
wzywany do naprawy tej ścieżki. Miał Pan 1,5 roku żeby ją naprawić i dlaczego Pan tego nie 
zrobił? A na końcu jeszcze złożył Pan na naprawę ofertę, wiec ja nie rozumiem o czym Pan 
mówi. (nagranie od 02:37:04 do 02:37:17) 
 
Jarosław Jasiński powiedział, że cały czas rozmawialiśmy na temat ścieżki i jej naprawy. I cały 
czas nie uchylałem się od jej naprawy w ramach dobrej współpracy. Cały czas kwestionowałem 
rzekome naprawy gwarancyjne, ale z drugiej strony deklarowałem się do ich naprawy. Po 
poczynieniu kroków związanych z próbą wydobycia odszkodowania z firmy ubezpieczeniowej 
i w sporze powstałym na ul. Zabytkowej moje stanowisko się po prostu zmieniło w stosunku 
do Pana postępowania. Natomiast nigdy nie kwestionowałem tego iż te roboty wykonam. Bez 
pobierania jakichkolwiek opłat, a wystartowałem tylko i wyłącznie dlatego, żeby móc tych 
napraw dokonać. (nagranie od 02:37:17 do 02:38:05) 
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Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator powiedział, że nie ma tu logiki. Od 1,5 roku wzywamy 
Pana do naprawy wad i usterek. Od 1,5 roku Pan uchyla się, żeby to zrobić. Na końcu kiedy 
podjęliśmy decyzję o wykonawstwie zastępczym składa Pan ofertę, a teraz Pan mówi, że dobra 
to nie za darmo to zrobię. Nie ma tutaj uzasadnienia, nie ma tutaj logiki. (nagranie od 02:38:05 
do 02:38:38) 
 
Jarosław Jasiński powiedział, że cała dokumentacja jest w tych segregatorach, które 
przedstawiłem Państwu. Cała korespondencja pomiędzy nami. Powiedział, że 4-krotnie 
wykonywaliśmy poprawki. 
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator powiedział jeszcze raz, że mieliśmy okazję wczoraj 
rozstrzygnąć to w KIO. Mieliśmy okazję, Pan wycofał swoje odwołanie a wczoraj mogliśmy tę 
sprawę rozstrzygnąć w KIO. Gdyby Pan nie wycofał odwołania dziś już w zasadzie 
wiedzielibyśmy czy nasze stanowisko czy Pana stanowisko jest słuszne. (nagranie od 02:38:40 
do 02:38:58) 
 
Jarosław Jasiński powiedział, że sam doskonale wójt wie, że gdyby KIO rozstrzygnęło na moją 
korzyść to musiałby mi Pan to zlecić za odpłatą. A ja chciałem tej sytuacji uniknąć, ponieważ 
zgodnie z moją deklaracją na poprzedniej sesji, chciałem dotrzymać po raz kolejny słowa, 
którego dotrzymania mi Pan uniemożliwia. (nagranie od 02:38:58 do 02:39:16) 
 
Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Magdalena Sznajder zapytała czy jest 
możliwość naprawy czy nie? 
 
Jarosław Jasiński dodał, że może wójt w tej chwili unieważnić to postępowanie i zlecić mi 
naprawę tych prac. Ja deklaruję, tak jak tutaj stoję, że w przyszłym roku, przy sprzyjających 
warunkach atmosferycznych tych napraw dokonam za darmo.  
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator odpowiedział, że takie deklaracje składał Pan już 
podczas mediacji. 
 
Jarosław Jasiński odpowiedział, że nie składał, prosi przeanalizować korespondencje.  
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator powiedział, że on już kończy, bo w zasadzie jest to 
słowo przeciwko słowu. Pan stara się udowodnić rzeczy, które są do nieudowodnienia. Mamy 
swoje stanowiska w tym zakresie. Decyzja należała do Pana od 1,5 roku. 1,5 roku był Pan 
wzywany do tego, żeby naprawić wszystkie wskazywane przez nas usterki. Dostał Pan 
obszerny protokół w tej sprawie. Napisał Pan później, że Pan to wszystko zrobił, a Pan niczego 
nie zrobił. My mamy na to dowody, mamy zdjęcia zarówno z przed roku, z przed 1,5 roku i 
nawet zrobiliśmy zdjęcia 2 tygodnie temu. Nadal te uchybienia, usterki są nienaprawione, a 
Pan w tej chwili stara się nam wmówić, że cokolwiek innego jest tutaj do zrealizowania. 
(nagranie od 02:39:38 do 02:40:28) 
 
Jarosław Jasiński powiedział, że on dokumentuje ścieżkę co weekend, przy każdym spacerze z 
dziećmi. Niech Pan przeanalizuje korespondencję pomiędzy nami i wtedy podejmie decyzję. 
(nagranie od 02:40:28 do 02:40:37) 
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Magdalena Dunajewska zapytała o 2 kursy linii 90. Dostałam od Państwa informację, że 
wystąpili Państwo do ZDMiKP o te 2 kursy. I zwrotnie też dostałam informację od Zarządu 
Komunikacji Publicznej, że wystąpili Państwo. W związku z tym mam pytanie, czy 
zabezpieczone zostały środki na te 2 kursy w bieżącym budżecie i czy te kursy będą? (nagranie 
od 02:40:53 do 02:41:40) 
 
Sekretarz Gminy Ewa Galicka powiedziała, że odpowiemy na piśmie.  
 
Magdalena Dunajewska powiedziała, że niezwłocznie czeka na tę informację, bo już od roku 
walczę o te 2 kursy. W związku z ogromnym przyrostem mieszkańców przy ul. Mickiewicza i 
Leszczynowej mieszkańcy zwrócili się do mnie z prośbą o przejście dla pieszych na wysokości 
ul. Mickiewicza i dodatkowo proszę o przystanek w tym miejscu. Między przystankiem 
mieszczącym się przy ul. Wiśniowej a Łochowicami jest ok 3 km, więc ten przystanek na pewno 
się przyda, tym bardziej, że jest tam ogromny przyrost domków jednorodzinnych, są to osiedla 
domków jednorodzinnych, są to mieszkańcy z dziećmi. Proszę o ten przystanek i to przejście 
dla pieszych. Dodała, że zgłaszała mailowo, ale też zgłosi to osobiście, wyjazd z ul. Gościnnej 
zgłosiłam brak widoczności z tej ulicy mieszkańców wyjeżdżający na ul. Bydgoską, z uwagi na 
mieszczące się w tym miejscu banery reklamowe. Prosiłabym o ponowną analizę tego 
wyjazdu, jeżeli Państwo uważają, że te banery reklamowe umieszczone na pustej działce nie 
przeszkadzają to proszę w tym miejscu postawić lustro. My mieszkańcy wyjeżdzający z ul. 
Gościnnej nie widzimy rowerzystów i pieszych. Był tam też wypadek z udziałem rowerzysty, 
więc z uwagi na bezpieczeństwo prosimy o ponowną analizę tego miejsca. Zgłaszane też tutaj 
było przez dzielnicowego, przy ul. Spacerowej wzdłuż kanału Noteckiego zgłaszane były 
drzewa, które są niszczone przez bobry. Oczywiście te drzewa są nagminnie niszczone i są to 
oczywiście zdrowe drzewa, ale są tam też drzewa, które są uschnięte. Te drzewa zostały już 
przez 2 wichury przewrócone, więc z uwagi na bezpieczeństwo, ja wiem że to nie teren 
należący do gminy ale Państwo są zobowiązani do tego, żeby zapewnić nam bezpieczeństwo. 
Bynajmniej przy ul. Spacerowej, jest to miejsce gdzie spacerujemy, gdzie są osoby, które 
korzystają z tego miejsca i też powstały tam nowe ławeczki, za które też dziękujemy. 
Prosiłabym, żeby ten teren uporządkować, a jeżeli gmina tego nie zrobi to prosiłabym, żeby to 
zgłosić odpowiednim władzom do uporządkowania tego terenu. Pojawia się ponowny temat 
Panattoni. Jako mieszkanka zgłaszam nagminne wymuszenia tirów, które się włączają do Szosy 
Bydgoskiej, prosiłabym żeby to zgłosić władzom Panattoni, że muszą przestrzegać przepisów 
prawa drogowego i włączając się do drogi nie mogą tego zrobić w sposób wymuszenia. 
Ponadto chciałam zgłosić fakt, że od czasu kiedy uruchomione zostało Panattoni stoimy w 
permanentnych korkach. Ja nawet jadąc do sklepu w Łochowie, wracając ponownie do 
swojego domu musze stać w korku. Także ja tutaj ponownie zwracam się do władz gminy o 
drogę alternatywną dla Panattoni. Na jednym z zebrań przysłałam geodetę, przedstawiłam 
Wam projekt. Ten projekt macie, macie możliwości, 2 lata gwarancji bodajże zostały jeszcze 
dla drogi ekspresowej więc można już działać. Mieszkańcy też proszą o drogę alternatywną, 
bo jest to nasza droga jedyna wyjazdu. I tutaj mówię z pełną odpowiedzialnością, że jeżeli 
wydarzy się jakikolwiek wypadek to nie wyobrażam sobie jak mają dojechać służby typy straż 
miejska, pogotowie i inne większe samochody, które mogłyby w jakikolwiek sposób pomóc. 
Ponadto zgłaszałam też wielokrotnie w pismach, dostałam od Państwa informację, odnośnie 
uciążliwości jeżeli chodzi o hałas Panattoni, uciążliwe oświetlenie. Dostałam od Państwa 
pisma, że Panattoni zrobi nasadzenia, ja tych nasadzeń nie widzę. Mieszkańcy Lisiego Ogona, 
ja tym ludziom naprawdę współczuję, oni są w sąsiedztwie Panattoni, na jednym ze 
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społecznych zebrań powiedzieli nam, że całą noc tak naprawdę mają hałas. A tiry w nocy nawet 
jak dają klakson dla sarny to po prostu nie da się tego opisać. Także prosiłabym, żeby Państwo 
pomyśleli jeszcze raz nad badaniami hałaśliwości, uciążliwości Panattoni, pomyśleli o 
mieszkańcach, bo my też tutaj jesteśmy. Ja trochę mieszkam dalej od Panattoni, ale muszę 
Państwu powiedzieć, że ja słyszę hałasy, huki, wybuchy, ja też oczekuję tego wyciszenia. To 
oświetlenie, które jest uciążliwe nie tylko dla nich, bo dla mnie również. Prosiłabym też, bo nie 
wiem do kogo mam się zwrócić, widzę tylko 3 przedstawicieli. Miałam zajęcia w Łochowicach 
w sali kultury, przenieśli nas do Lisiego Ogona. Jest taka prośba mieszkańców, którzy 
uczestniczą w zajęciach sportowych o piłki, o ciężarki. Wiemy, że te ciężarki zostały w ośrodku 
w Łochowicach, piłki też zostały. Ja wiem, że to jest jakieś stowarzyszenie, które skupia te piłki, 
ale wiem, że ta sala jest teraz nieczynna. Jeżeli możemy korzystać z tego sprzętu to jest taka 
prośba, żeby ten sprzęt nam udostępnić w ośrodku w Lisim Ogonie. Na pewno z tego będziemy 
korzystać. Cały czas się zwracam do Państwa i do Przewodniczącego z prośbą o uruchomienie 
stałej godziny dla wystąpień. Bo my tutaj nie przychodzimy podenerwować Was, tylko 
przychodzimy do Was z zadaniami, które możecie wykonać dla nas, dla Was, dla naszego 
bezpieczeństwa, dla Waszego bezpieczeństwa. Także przychodzimy tutaj społecznie, to jest 
nasz czas prywatny, prosilibyśmy, żeby te godziny były stałe. Jeszcze odnośnie autobusów 
chciała dodać, że dziękujemy za tę linię 92, naprawdę ona pomogła wielu mieszkańcom. I 
chociaż rok temu nie było żadnych szans i nawet na ostatnich zebraniach powiedziano nam, 
że nie ma pieniędzy na linię 92, ale jesteśmy bardzo zadowoleni z tej linii. Nawet chociażby 
przez to, że większość mieszkańców już też korzysta z linii komunikacji miejskiej to na pewno 
te autobusy dużo nam usprawniły komunikowanie się przede wszystkim starszym osobom, 
które musiały na pieszo podążać chociażby do przychodni. Też chciałabym podnieść fakt, że 
przybywa coraz więcej mieszkańców i prosiłabym o rozważenie bynajmniej na linii 90 
puszczenia częściej autobusu przegubowego. Dostaje od wielu uczniów, pasażerów tej linii 
zdjęcia, gdzie naprawdę ci mieszkańcy jadą brzydko mówiąc jak śledzie. Ten autobus 
przegubowy na pewno sprawiłby lepszy komfort tym mieszkańcom. Tym bardziej, że ja wiem 
jaka jest sytuacja w Bydgoszczy jeżeli chodzi o komunikację publiczną, ale na pewno mamy 
większe możliwości, bo jesteśmy gminą, płacimy za to, więc możemy tutaj negocjować, jeżeli 
chodzi o komunikację. Naprawdę pomóżmy tym mieszkańcom, którzy codziennie zmagają się 
z uciążliwością innych pasażerów. Chciałabym mimo wszystko podziękować, bo nie tylko tutaj 
przychodzę z wnioskami, ale też przyszłam dzisiaj z podziękowaniami. Chciałabym 
podziękować przede wszystkim radnym, którzy włączyli się w naszą akcję autobusową, 
szczególnie Pani Magdzie Sznajder, która nie jest naszą radną, naszej miejscowości, może nie 
bezpośrednio, ale pośrednio nam pomogła w wielu kwestiach. Pan Wyszomirski tutaj dużym 
wsparciem merytorycznym przede wszystkim był dla nas. Też Pan Sykut zawsze miał dużo do 
powiedzenia, jeżeli chodzi o nasze autobusy. Także jesteśmy bardzo wdzięczni jako 
mieszkańcy, liczymy na dalsze Wasze zaangażowanie w nasze społeczne zaangażowanie. 
Chciałabym też podziękować Panu Kostkowskiemu, który w ostatnim czasie bardzo mile mnie 
zaskoczył. Wystąpiłam o lampy, które nie świecą i o te lampy, które gdzieś tam były zasłonięte 
drzewami, więc te lampy dzisiaj świecą, jest na pewno bezpieczniej. Też dziękuje mu za 
wyrównanie terenu, o który też się zwróciłam, o zaangażowanie w tych moich tutaj wnioskach 
bezpośrednich. Też dziękuję za doświetlenie Szosy Bydgoskiej, bynajmniej na wysokości ul. 
Żeglarskiej, cieszymy się, że to oświetlenie jest, że to przejście dla pieszych jest bezpieczne. To 
jest bezpieczeństwo nasze, ale też i Wasze, to są też Wasze zadania, więc to jest taki nasz 
wspólny sukces. Jeszcze rok temu nie wierzyłam, że doświetlenie tego przejścia będzie, 
oczekuje, że każde przejście będzie wyglądało jak przy ul. Gościnnej i Żeglarskiej. Jeszcze mam 
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taką prośbę do Pana Kostkowskiego, że te wyrównywanie w ostatnim czasie dróg w Łochowie, 
a mam okazję trochę uczestniczyć w tych drogach, nie bardzo przynosi zamierzony efekt. Z 
uwagi na duże opady deszczu i teraz śniegu może warto byłoby się zastanowić czy np. tych 
dziur nie zasypywać czymś bardziej utwardzonym i nie wyrównywać, bo takie wyrównywanie 
to starcza praktycznie do kolejnego deszczu. Jeszcze też mam zapytanie do Pani Anny Bromki, 
bo wiem, że ona zajmuje się inwestycjami w gminie. Rok temu wystąpiłam o doświetlenie i 
oświetlenie ul. Bartniczej i Spacerowej. Ul. Spacerowa to jest takie urokliwe miejsce w 
Łochowie, miejsce, gdzie większość mieszkańców spędza czas. W ostatnim czasie też powstały 
te ławeczki, może warto by było zainwestować w to oświetlenie, to takie miejsce dla starszych, 
dla młodych, dla młodzieży. Ul. Bartnicza to jest ulica, która jest jedną z najdłuższych ulic w 
Łochowie. Ona też jest częściowo doświetlona, kwestia pociągnięcia tej nitki z oświetleniem 
to nie jest jakiś ogromny koszt dla gminy. Oczekuję na pisemną odpowiedź. (nagranie od 
02:41:50 do 02:55:26) 
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator powiedział, że wiele spraw, które zostało 
poruszonych mają bardzo różny charakter. Przygotujemy odpowiedź na piśmie, bo patrząc 
chociażby na przejścia dla pieszych i przystanki przy ul. Mickiewicza pamiętam wielokrotnie 
mówiliśmy o tym, że droga powiatowa jest w trakcie projektowania i w sytuacji kiedy ten 
projekt nie jest ukończony to też my nie wiemy do końca, w którym miejscu będą zaplanowane 
te zatoczki autobusowe i przejścia dla pieszych wyniesione, więc myślę sobie, że to na dzień 
dzisiejszy zanim zakończy się proces projektowy będzie trudne do zrealizowania właśnie ze 
względu na ten proces przygotowania projektu. Co do ul. Gościnnej sprawdzimy, służby 
zostaną skierowane, aby dokonać oględzin tego miejsca, sprawdzić czy banery reklamowe 
mają wymiarowe plansze, czy tam coś nie nastąpiło takiego co spowodowało, że Państwo 
macie dzisiaj zakłócone pole widzenia. Co do bobrów to rzeczywiście sytuacja dość 
skomplikowana, bo zwierzęta pod ochroną. Za każdym razem jak tylko otrzymujemy 
informację kierujemy wnioski do Wód Polskich, aby dokonały usunięcia ze swojego terenu 
tych zniszczonych drzew. Jak najbardziej te informacji po dzisiejszej sesji przekaże, przekażemy 
również wniosek do Panattoni co do kierowców, którzy obsługują tę logistykę transportową, 
aby uczulić ich na kwestie związane z poprawnością jazdy wynikającą z prawa ruchu 
drogowego. Ta kwestia związana z opracowaniem alternatywnego rozwiązania dla tej części 
zjazdu z drogi powiatowej do drogi ekspresowej to w moim wystąpieniu początkowym 
przekazywałem informacje, że wystąpiliśmy do Politechniki Krakowskiej do Wydziału Katedry 
Systemów Transportowych Inżynierii Lądowej z zapytaniem czy podjęliby się wykonania 
takiego opracowania, takiej koncepcji jeśli chodzi o układ wszystkich stref komunikacyjnych 
na tym obszarze i taką odpowiedź otrzymaliśmy i dlatego przekazałem Państwu radnym 
informację, że na podstawie tego dokumentu skieruje wniosek o zabezpieczenie środków w 
tym zakresie tak, abyśmy mogli to opracowanie wykonać. Nasadzenia wiem, że zostały 
zgłoszone i odpowiedź albo uzyskaliśmy albo czekamy na tą odpowiedź, bo oni deklarują, że 
wszystkie założenia, które zostały opisane w raporcie dotyczącym tej inwestycji a były 
podstawą do wydania decyzji środowiskowej, że zostaną zrealizowane tak jak to było w 
projekcie. Co do tego sprzętu musze się dowiedzieć, nie znam właścicieli tego sprzętu, kto nimi 
dysponuje, to też udzielimy odpowiedzi. (nagranie od 02:55:26 do 02:59:20) 
 
Jan Dawidowicz powiedział, że 17 października tego roku mieliśmy spotkanie z wójtem w 
sprawie 2 etapu ulicy Myśliwskiej. Wójt nas zapewniał, że 2 etap ulicy Myśliwskiej będzie 
rozpoczęty w IV kwartale, żeby nas pozbyć się. Wójt świadomie nas oszukał, bo nie wierzę w 
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to, że 17.10.2023r wójt nie wiedział, że będzie rozbudowa szkoły w Przyłękach, rozbudowa 
szkoły w Łochowie i budowa 2 hal sportowych. Wójt nas zapewniał 2 etap ul. Myśliwskiej w IV 
kwartale tego roku. Jak wójt wobec nas wygląda teraz? Przede wszystkim wójt zapewniał, że 
fundusze na tę ulicę są i teraz nagle nam te pieniądze wójt zabiera. Niech się wójt wytłumaczy, 
bo tutaj są ludzie, też jeszcze na sali, którzy też na tym spotkaniu z wójtem byli. (nagranie od 
02:59:45 do 03:01:00) 
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator powiedział, że już wcześniej odpowiadał na to 
pytanie i rzeczywiście ta odpowiedź nie jest łatwa, ale odpowiem tak jak odpowiedziałem 
wcześniej. Wykazałbym się naprawdę ogromną niegospodarnością, jeżeli mając na względzie 
te cele inwestycyjne, które są dofinansowane ze źródeł zewnętrznych zaniechałbym jeśli 
chodzi o realizację. Natomiast to o czym Pan mówi, ja potwierdzam, 17.10.2023 zresztą 
Skarbnik też może to potwierdzić, do połowy października zbieramy wszystkie wnioski do 
opracowania projektu budżetu. Skala wydatków na przyszły rok, zarówno na cele bieżące jak i 
też na zadania inwestycyjne, przekracza grubo ponad 200 mln zł. Proszę mi wierzyć, to nie jest 
tak, że każdy wydatek, każdy dochód wójt czy Skarbnik ma w głowie. Dopiero poprzez analizę, 
poprzez wprowadzanie danych do programu, który opracowuje budżet i WPF dopiero wtedy 
uzyskujemy informację jaki poziom różnicy pomiędzy dochodem a wydatkiem uzyskujemy. To 
nie jest tak, że my w głowie mamy wszystkie cyfry i wiemy, że sprostamy temu zadaniu, bądź 
też nie. A co do tego, że w ciągu roku, szczególnie w ciągu tego roku dochodziło nam wiele 
zadań, które przyjęliśmy do realizacji to też jest oczywiste, bo były dofinansowania, które 
otrzymywaliśmy i nie mogliśmy nie przyjąć tych dofinansowań i nie zaplanować realizacji 
zadań. Ja wiem, że to jest trudna decyzja, że Państwo macie żal i pretensje, że przesuwa się 
realizacja tego zadania na inny okres, ale z drugiej strony gdybym postąpił inaczej to Państwo 
radni mieliby do mnie zarzuty, że wykazałem się niegospodarnością, bo środki, które mogłem 
pozyskać i pozyskałem, nie wykorzystałam na cele i zadania inwestycyjne na rzecz Gminy Białe 
Błota. Innego wyjaśnienia ja Panu naprawdę nie mogę dać, to jest wyjaśnienie rzetelne i 
prawdziwe. (nagranie od 03:01:00 do 03:03:28) 
 
Jan Dawidowicz powiedział, że przesunął wójt na 2026 rok, w 2026 roku wójt powie, że nie 
może być zrealizowana ta inwestycja, bo koszty wykonania tego 100% wzrosły i to będzie się 
ciągło. Niech wójt od razu powie tutaj w obecności wszystkich, że ulica Myśliwska 2 etap nie 
będzie skończona i my się z tym pogodzimy już. Przede wszystkim mieszkają przy tej ulicy 2 
osoby niepełnosprawne. Jeszcze jedno dopowiem, dopóki na tej ulicy będzie mieszkać radna 
Sznajder ta ulica nie będzie zrealizowana. (nagranie od 03:03:28 do 03:04:17) 
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator odpowiedział, że to absolutnie nie ma żadnego 
znaczenia. 
 
Przewodniczący Komisji Gospodarki, Bezpieczeństwa, Rolnictwa i Środowiska Łukasz 
Wyszomirski powiedział, żeby wprowadzić trochę logiki do naszych dyskusji. Wójt mówi, że 
czuje się obrażony, ale traktując w ten sposób mieszkańców ul. Myśliwskiej i Orzechowej sam 
wójt ich obraża. Obrazić jak to powiedział Szymon Hołownia też trzeba umieć i myślę, że wójt 
świetnie tę sztukę posiadł. Powiem dlaczego, obraża się nie tylko słowem powszechnie 
uważanym za obraźliwe, wyzwiskami, krzykiem itd. Można też po prostu sprzeniewierzyć się 
własnemu słowu. Powiedział wójt na zebraniu w październiku, że będzie zbudowany tzw. 2 
etap. Też odniosłem dzisiaj wrażenie, że zrobił to wójt tak na odczepkę, żeby na tym zebraniu 
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po prostu nie było awantury, która częściowo dzisiaj tutaj gdzieś się tli, a wcale mnie to nie 
dziwi. Mówi wójt o budżecie blisko 200 mln ponad, no to gdzie ten odcineczek, 2 etapik ul. 
Myśliwskiej, jak to jest? (nagranie od 03:04:49 do 03:05:58) 
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator odpowiedział, że przecież radny doskonale czyta ten 
budżet i wie na jakie cele pieniądze są wydawane. I niech mi Pan powie ile w tym budżecie 
zaplanowanych jest wydatków na cele oświatowe. Ponad 100 mln zł. Zadaniem moim i 
również Państwa radnych jest przede wszystkim dbanie o interes gminy. Interes gminy to jest 
przede wszystkim przysparzanie majątku tej gminy, a jeżeli Państwo dzisiaj, Pan również 
odrzuca pieniądze, które dostaliśmy z zewnątrz no to nie jest to gospodarne działanie. Proszę 
wybaczyć, ale nie jest. Mogę powiedzieć wprost, działa Pan na szkodę gminy, bo skoro te 
środki są nam przyznane i możemy je wykorzystać no to jak inaczej to traktować. Niech Pan 
powie. (nagranie od 03:05:58 do 03:07:22) 
 
Przewodniczący Komisji Gospodarki, Bezpieczeństwa, Rolnictwa i Środowiska Łukasz 
Wyszomirski odpowiedział, że wójt miał blisko 5 lat, żeby zbudować ul. Myśliwską, Orzechową, 
porobić te wszystkie inwestycje, które zobowiązał się Pan porobić w kampanii. Do dzisiaj 
pamiętam hasło „Zbuduję ulice i nowe oświetlenie. Wyciągnę Gminę z długów”, ale nie będę 
się czepiał jeżeli chodzi o kampanię, rządzi się swoimi prawami, wójt te prawa wspaniale 
wykorzystał. Natomiast jeśli chodzi o działanie na szkodę gminy, wójt z budżetu gminy 
prywatnie zapewnił sobie finansowanie własnych studiów na poziomie 25 000 zł. To wójt 
zdecydował o tym, aby oddać do RZI prawie 12 mln zł ze wszystkimi kosztami, odsetkami, co 
tylko mogli nam zabrać to wójt im oddał. To wójt doprowadził do niekorzystnego przebiegu 
ul. Duńskiej i próbuje wójt wpisać na przyszły rok do budżetu naprawę tej ulicy poprzez 
wyciągnięcie tych środków z budżetu gminy. Takich przykładów mógłbym mnożyć nie tylko ja, 
ale myślę, że każdy tutaj z radnych, którzy pracują nad tym budżetem wiedzą o czym mówię. 
Dlatego ja nie będę się czepiał słów wójta, ale nawet jeżeli mamy budżet 100 mln, 50 czy 40 
nie ważne, to patrząc na ilość inwestycji uważam, że 2 etap ul. Myśliwskiej jak najbardziej 
zasługuje na godne potraktowanie, tym bardziej, że jest to jedyna inwestycja obecna w Cielu. 
(nagranie od 03:07:22 do 03:09:00) 
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator odpowiedział, że jeżeli radny nawiązuje do kampanii 
wyborczej, to głównym, nadrzędnym celem, który był w programie wyborczym było przede 
wszystkim zabezpieczenie mieszkańców w wodę. I to się wydarzyło, czyli nasza gmina 
dokonała realizacji największej inwestycji wodnej poprzez rozbudowę stacji uzdatniania wody. 
Gdzie dziś na 8 000m3 wody dziennie mamy możliwość poboru tej wody. Mało tego, 
dokonaliśmy rozbudowy głównych sieci dosyłowych zarówno w kierunku Przyłęk, jak i w 
kierunku Łochowa. Dziś mieszkańcy Łochowa, Łochowic i okolic mogą korzystać z dobrej 
jakości wody, z dobrym ciśnieniem. Jeżeli mówimy o tym, że moja administracja nie realizuje 
tego co w kampanii wyborczej deklarowaliśmy, to jest Pan w błędzie. Do tego powiem jeszcze 
więcej, 61 drogę realizujemy jeżeli chodzi o inwestycje drogowe. Jak by Pan sobie dobrze 
policzył ile dróg zbudowano za ostatnie 30 lat to miałby Pan również obraz tego jak wiele dróg 
zostało w gminie pobudowanych, jak wiele instalacji oświetleniowych dróg również zostało 
zbudowanych, to są nie setki to już idziemy w tysiące. Mało tego tysiące również opraw 
świetlnych, które zostały zmodernizowane i dzięki takiej realizacji zadania gmina nasza 
oszczędza na wydatkach na prąd. Nie siedzieliśmy z założonymi rękami i jeżeli rzeczywiście 
nastąpiła taka sytuacja, która nie jest komfortowa dla mnie, jeśli chodzi o podejmowanie 
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decyzji to ja się potrafię do niej przyznać, potrafię powiedzieć, że tak miałem cel nadrzędny, 
aby zrealizować i wprowadzić do budżetu zadania, które są dofinansowane i to był cel 
nadrzędny, który przyświecał mi w realizacji i opracowaniu tego dokumentu. Nic innego, nie 
ma tutaj żadnych osobistych wycieczek, żadnych osobistych podstaw. (nagranie od 03:09:00 
do 03:11:50) 
 
Przewodniczący Komisji Gospodarki, Bezpieczeństwa, Rolnictwa i Środowiska Łukasz 
Wyszomirski powiedział, że tutaj przyszedł mieszkaniec, który mówił o ul. Myśliwskiej i to było 
clou tematu. Wójt nam tutaj walnął wręcz przemowę wyborczą. Mówił wójt o wodzie, o 
drogach. Ja się odniosłem do konkretów „zbuduje drogi i oświetlenie”, nie zbudował wójt ul. 
Myśliwskiej. „Wyciągnę Gminę z długów” pogrążył wójt gminę. (nagranie od 03:11:50 do 
03:12:17) 
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator odpowiedział, że 61 innych dróg zbudował.  
 
Hanna Bernadowicz powiedziała, że wójt tak się chwali wodą i drogami. To ja Panu powiem, 
ulica bez chodników, gdzie dzieci dojeżdżają do szkoły rowerami to nie jest zrobiona ulica. 
Ulica, która jest zrobiona w ¾ reszta jest nadal rozwalona, mówię o Plażowej w Łochowie, to 
nie ma się czym chwalić. A wodę do herbaty, kawy, do posiłków, my w Łochowie kupujemy, 
bo tej wody nie da się zużywać do takich rzeczy. Poza tym chciałabym się dowiedzieć co wójt 
zrobił w sprawie gaśnic w szkole, które zgłaszałam przed wakacjami. We wrześniu ponownie 
rozmawiałam z wójtem na temat gaśnic w szkole. Powiedział wójt na forum tego zebrania, że 
dostanę na piśmie czy te gaśnice są sprawdzone, do dzisiejszego dnia nic nie dostałam, a to 
był wrzesień. Ja nie wiem jak wójt podchodzi do bezpieczeństwa dzieci, bo ani ulice nie są 
bezpieczne dla dzieci, bo nie ma chodników. Te gaśnice chyba też zostały całkowicie 
zlekceważone przez wójta. Chciałaby też radnej Magdalenie Sznajder bardzo podziękować w 
imieniu swoim i w imieniu mieszkańców, bo zostałam do tego upoważniona, za autobusy. W 
rękę wpadła mi gazeta, to taka gazeta propagandowa z naszego urzędu i tam jest jak wójt robi 
drogi, na każdej stronie jest zdjęcie wójta. Odnośnie autobusów, Państwo wiecie 3 lata 
przychodzę tu i chcę mieć autobusy. My walczymy z wójtem te 3 lata nie z Zarządem Dróg. 
Radna Magdalena Sznajder i tu niektórzy radni pomagali nam walczyć z wójtem, a wójt się 
chwali w tej gazecie, że wójt podpisał umowę. Dlaczego w tym artykule nie jest napisana 
prawda, tak jak w innej gazecie, która ukazuje się u nas w Łochowie, w każdym razie w naszej 
gminie. Tam jest prawda, bo tam jest napisane, że to mieszkańcy walczyli, nie wójt. 3 lata 
walki, bo nie ma pieniędzy, to Zarząd Dróg nie chce, a to nie prawda. Zarząd Dróg do nas pisał, 
że w każdej chwili może to zrobić. To wójt blokował te autobusy i teraz redaktor w wójta 
imieniu opisuje, że mieszkańcy teraz mają tak fajnie. No mają fajnie, ale napracowali się bardzo 
ciężko, żeby te autobusy były. Chciałaby radnym podziękować za głosowanie w sprawie 
wolnych wniosków, bo wiem, że było poddane pod głosowanie. Drodzy radni, my o Was 
wypowiadamy się z szacunkiem, a wy stanęliście przeciwko mieszkańcom. My nie chcemy tutaj 
siedzieć 3-4 godziny, my chcemy przyjść, powiedzieć co nam leży na sercu i po prostu stąd 
wyjść. Także ja bardzo proszę i składam wniosek formalny, chcę jeszcze raz głosowania i 
pochylcie się nad nami, bo my tutaj przychodzimy w naszym wolnym czasie. Pamiętacie 
Państwo jak matka z dzieckiem na ręku prosiła o autobusy. Dziecko na ręku miała. Dzieci 
siedziały 2-3 godziny i taki argument, bo słyszałam o takim argumencie, że sesja może być do 
15 a wolne wnioski o 17 to jest trochę uwłaczające. Poza tym chciałabym przypomnieć wójtowi 
i się dowiedzieć co zostało zrobione w sprawie wolnych wniosków odnośnie drogi. Ja mam 
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definicję i 4 razy wójta pytałam czy wójt zna definicję, nie odpowiedział mi wójt. Wolne wnioski 
to demokracja oddolna, że każdy ma prawo się wypowiedzieć i że to organ państwowy 
organizuje. To nie my mieszkańcy, to wójt powinien z nami chcieć rozmawiać, bo ta droga ma 
być dla nas, ona nie jest dla nas. Ona nie jest dla żadnego mieszkańca i proszę nie mylić pojęć. 
My chcemy nowoczesnej drogi, my chcemy chodniki, my chcemy oświetlenie, ale bezpieczne 
dla nas a nie dla tirów. Tu już Pani Dunajewska mówiła wyraźnie, że dochodzi do kolizji, bo tiry 
po prostu taranują samochody, bo dużemu wszystko wolno. Tu apropo pieniędzy za studia 
wójta, mam nadzieję, że to zostało zwrócone. Poza tym chciałabym się dowiedzieć, za jakie 
pieniądze, czy gminne pieniądze zostały zakupione te wiązanki tak uroczyście wręczane na 
sesji absolutoryjnej, bo jeżeli z kasy gminnej to ja na to nie wyrażam zgody. Tego absolutorium 
wójt nie dostał , więc te kwiaty się nie należały. Ja uważam, że te kwiaty należałyby się radnej 
Magdalenie Sznajder i za te kwiaty bardzo chętnie bym zapłaciła i podejrzewam, że większość 
mieszkańców. Chciałabym również to dostać na piśmie, z jakich pieniędzy te kwiaty zostały 
zakupione? Bo nie zasłużyliście Państwo na nie, zresztą dawaliście je sobie sami nawzajem, 
więc to chyba były prywatne wiązanki. Przynajmniej mam taką nadzieję. (nagranie od 03:12:53 
do 03:18:53) 
 
Ewa Orcholska powiedziała, że w tej chwili zbliża się kampania wyborcza, wybory do 
samorządu. Kampania wyborcza w 2018 roku była robiona w taki sposób, to jest stwierdzenie 
mojego męża, kiedyś powiedział, że nikt nie da ci tyle ile ja ci naobiecuje. Jeżeli ja patrzę na tą 
Wieloletnią Prognozę Finansową i tam jest naciapane tych inwestycji jak tu wójt się chwali, że 
200 i przy tym budżecie, kiedy my mamy budżet, który jest planowany do 200 mln zł i tu mamy 
inwestycje za 200, tu trzymamy w rezerwie te obligacje komunalne. I co z tego, że my to 
trzymamy, jak w 2029 roku będziemy musieli to spłacić. Ja mówię my, bo pamiętajcie ja na to 
zwracam uwagę, niech każdy pomyśli ile płaci podatku do Urzędu Skarbowego i policzy, że 
niecałe 39% to wraca do gminy, więc jeżeli ktoś zapłacił 10 000 zł to 3 900 zł wraca do gminy 
rocznie. Niech się wszyscy zastanowią na kogo i na co te pieniądze mają być wydawane i żeby 
te głosy mieszkańców były słyszane. Wójt, no właśnie bardzo ogólnikowo było, bardzo 
kampania wyborcza mi nie pasowała ze strony Pana Fundatora, tam były ogólniki, to że 
wybuduje ulice. Nie zapoznał się, które ulice, jak. Wszystko to było bardzo ogólnie. Ma też 
pytanie. Na kilku już spotkaniach wiejskich spotkałam się z czymś takim, spotkali się 
mieszkańcy, którzy byli na zebraniach, że urzędnicy, którzy brali udział w tych zebraniach 
zostali zobligowani przez wójta o ile wtedy dobrze pamiętam opuścić to zebranie o 19:30. 
Czasami byli trochę dłużej, ale proszę mi wyjaśnić w kontekście ustawy o pracownikach 
samorządowych i przepisach kodeksu pracy z czego wynikało to polecenie służbowe, żeby 
opuszczać zebrania wiejskie o 19:30? (nagranie od 03:19:35 do 03:22:34) 
 
Sekretarz Gminy Ewa Galicka odpowiedziała, że tak jak Pani powiedziała w odniesieniu do 
obowiązujących przepisów, czyli norm z zakresu prawa pracy. Trzeba mieć na uwadze, że 
pracownicy, którzy przychodzą również na zebrania wiejskie wcześniej świadczą pracę w 
urzędzie, a każdy pracodawca musi przestrzegać norm czasu pracy, w tym norm odpoczynku i 
m.in. musi być bezwzględnie zachowana norma, która obowiązuje. Czyli nie może być czas 
pracy dłuższy niż 13 godzin, ponieważ trzeba pracownikowi zapewnić 11 godzin odpoczynku. 
(nagranie od 03:22:44 do 03:23:40) 
 
Ewa Orcholska powiedziała, że proszę mi w takim razie wyliczyć. Urzędnicy pracują do 15:30, 
8 godzin od 7:30 do 15:30, zebranie wiejskie zaczyna się od 18. Proszę mi wyliczyć o której 



43 
 

godzinie powinni pracownicy oddelegowani na zebrania wiejskie wyjść, żeby było zapewnione 
11 godzin do 7:30. (nagranie od 03:23:40 do 03:24:08) 
 
Sekretarz Gminy Ewa Galicka odpowiedziała, że proszę zwrócić uwagę, że przepisy 
obowiązujące nie przewidują przerywanego czasu pracy. 
 
Ewa Orcholska dodała, że wiedziała, że Sekretarz będzie tak odpowiadać. Proszę poczytać 
trochę komentarzy Kodeksu Pracy, w jednym jest przykład wyliczony. Nikt nie każe 
pracownikom samorządowym pracować między godz. 15:30 a 18:00. To jest ich czas, jest to 
przerwany czas wolny. Jeżeli zaczynają o godz. 18:00 i powinni być ponieważ wójt jako 
kierownik urzędu zapewnia taki sposób pracy swoich urzędników, żeby zaspokoić potrzeby 
mieszkańców danej gminy. Teraz jeśli ktoś jest od 18:00 do 22:00 to 11 godzin możemy sobie 
policzyć do godz. 9:00. Nie ma żadnej przeszkody, bo to nie są wszyscy urzędnicy, zebrania 
wiejskie są 3 lub 4 w roku nie ma problemu żeby tacy urzędnicy przyszli do pracy po prostu 
później, żeby zapewnić te 11 godzin. Nadrzędną rzeczą nad tym wszystkim jest to, żeby 
zapewnić tę obsługę mieszkańców. Jeżeli oni siedzą do 22:00 bo przyszli na to zebranie i chcą 
załatwić wszystkie sprawy to tak powinno to wyglądać. Z zachowaniem przepisów zarówno o 
pracownikach samorządowych, które akurat odsyłają do kodeksu pracy można takie rzeczy 
zrobić. Nie należy wliczać tych 2-3godzin pomiędzy zakończeniem pracy a przyjściem na 
zebranie, bo to jest przerwany czas odpoczynku i jest te kilka godzin na zebraniu wiejskim. 
Zebranie wiejskie się kończy, bo tak chcą mieszkańcy i wtedy może być te 11 godzin. Dla mnie 
to jest nadużywanie władzy przez urzędników. Jeszcze jak ja się zapytałam Zastępcę Wójta 
Pawła Zuehlke chyba w Zielonce to nie raczył odpowiedzieć dlaczego tak jest, tylko mówił o 
tym zapewnionym odpoczynku. Mogłabym się wypowiedzieć jeszcze do tych spraw tutaj 
poruszonych, ale Wójt Fundator ewidentnie nie jest dla nas, nie jest dla nas mieszkańców. 
Tylko jest dla zarządzania pieniędzmi, których sam nigdy nie zarobił a takiej ilości. Nie potrafi 
nimi zarządzać. (nagranie od 03:24:24 do 03:37:32) 
 
Sekretarz Gminy Ewa Galicka odpowiedziała, że nie jest prawdą co powiedziała Pani, że 
pracownik może sobie przyjść później albo nie przyjść później. Prawda jest taka, że pracujemy 
według ustalonego rozkładu czasu pracy, ten rozkład czasu pracy jest ustalony w regulaminie. 
Co innego jest jak pracownik ma indywidualny czas pracy, wtedy można w tym indywidualnym 
systemie ustalać sobie o której on ma przyjść, a o której ma zacząć. Poza tym są przepisy o 
dobie pracowniczej, to też trzeba o tym pamiętać. Niestety do poczytania przepisów 
zapraszam Panią występującą. (nagranie od 03:37:33 do 03:28:17) 
 
Ewa Orcholska odpowiedziała, że chodzi jej o to, że urząd ma swój zgodny oczywiście z 
przepisami Kodeksu Pracy i ustawy o pracownikach samorządowych, ale też właśnie ma tutaj 
ten system. Należałoby uwzględnić w tym systemie płac i czasu pracy takie sytuacje. Jak 
powiedziałam, jeżeli uwzględnimy o ile dobrze pamiętam 11 sołectw, te zebrania odbywają 
się nie rzadziej niż raz w roku, bo tak macie wszyscy w statucie, to naprawdę można to tak 
załatwić, żeby ludzie nie czuli się zlekceważeni, po prostu. Myślę, że tutaj nie ma co tłumaczyć, 
ludzie się czują zlekceważeni. (nagranie od 03:28:40 do 03:29:26) 
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator powiedział, że każde zebranie jest dzięki oczywiście 
zaproszeniom przez radnych sołeckich, na każde zebranie sołeckie przybywają przedstawiciele 
gminy i to w sile kilku osób. Czyli są to reprezentanci różnych referatów i działów, zarówno 
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inwestycyjnych, referatu dróg, referatu organizacyjnego. Na większości spotkań są wójtowie 
lub też zastępcy i nie jest prawdą, że lekceważymy mieszkańców w tym zakresie. (nagranie od 
03:29:26 do 03:30:03) 
 
Sołtys Sołectwa Kruszyn Krajeński Anetta Steltmann powiedziała, że chciałaby wrócić do 
sprawy, na poprzedniej sesji odczytywała list mieszkańców Kruszyna Krajeńskiego oraz Lipnik. 
Chciałam chronologicznie przybliżyć, żeby było widać sens mojej petycji. 10.07.2023 wójt 
wydał nakazującą decyzję przywrócenia poprzedniego sposobu zagospodarowania 
przestrzennego terenu jako nieruchomość o charakterze rolnym. Mieszkańcy Lipnik, Kruszyna 
i Białych Błot złożyli petycję do Rady Gminy w dniu 1.09.2023. Dekretację petycji do Komisji 
Skarg, Wniosków i Petycji zrobił Przewodniczący Rady Gminy Jacek Grzywacz w dniu 
4.09.2023. Posiedzenie komisji odbyło się 24.10.2023. Protokół z posiedzenia komisji został 
opublikowany w dniu 22.11.2023 o godz. 9:37 na BIP. Jak czytamy w protokole 
Przewodnicząca Komisji Magdalena Sznajder przedstawiła sprawę. Do komisji wpłynęła 
petycja o poparcie decyzji w sprawie usunięcia i zlikwidowania miejsca, gdzie w tej chwili firma 
Maxfly prowadzi swoją działalność. Przewodnicząca Komisji Magdalena Sznajder powiedziała 
„że komisja przeanalizowała sobie tę petycję i przeanalizowała pismo od wójta i nie będzie 
wchodziła w kompetencje wójta, który już tą sprawą się zajął. W związku z tym komisja nie 
będzie zabierała głosu w tej sprawie, ponieważ wójt nie zaprosił nas do jakichkolwiek rozmów 
w tej sprawie. Pozostawiamy sprawę do rozstrzygnięcia wójtowi. Skoro wójt rozpoczął 
procedowanie tej sprawy to powinien ją zakończyć. Przewodnicząca Komisji Magdalena 
Sznajder zarządziła przerwę.” Tu należy zwrócić uwagę, że Przewodnicząca Komisji 
powiedziała, że komisja przeanalizowała sobie tę petycję, przeanalizowała pismo od wójta i w 
związku z tym komisja nie będzie zabierała głosu w tej sprawie. Nie poddając tego wniosku 
pod głosowanie komisji. Ustawa o samorządzie gminnym mówi wprost, że wyłączna 
kompetencja do rozpatrywania Skarg, Wniosków i Petycji została zastrzeżona tylko i wyłącznie 
dla Rady Gminy. Komisja ma służyć pomocą dla Rady Gminy w celu jej rozpatrzenia, ale nie 
posiada kompetencji rozstrzygania. Panie Przewodniczący co dalej z petycją mieszkańców w 
sprawie poparcia decyzji nakazania właścicielowi przywrócenia terenu do poprzedniego 
sposobu zagospodarowania? Nie bez przyczyny mieszkańcy napisali list, który odczytałam do 
radnych Gminy Białe Błota. Ten list tylko można powiedzieć wzburzył jedną panią radną. W 
jakim świetle Przewodnicząca Komisji postawiła Radę Gminy? Na jakiej podstawie, na 
podstawie jakiego prawa radna Sznajder podjęła samodzielnie decyzję w imieniu komisji, że 
komisja nie będzie zabierała głosu w tej sprawie? Termin rozpatrzenia petycji jest określony w 
ustawie o petycji, ustawa o samorządzie gminnym też reguluje te kwestie. Kiedy mieszkańcy 
otrzymają odpowiedź na petycje? (nagranie od 03:31:06 do 03:35:21) 
 
Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Magdalena Sznajder odpowiedziała, że 
jeżeli sołtys uważa, że komisja spotyka się tylko na posiedzeniu w auli i tutaj rozpatruje 
wszystkie petycje, uchwały i wnioski to się Pani bardzo myli. Komisja Skarg, Wniosków i Petycji 
dokładnie przyjrzała się sprawie firmy Maxfly, o której Pani mówi. Obchodziliśmy, 
rozmawialiśmy z mieszkańcami, włączyli się również radni Sołectwa Ciele. Mierzyliśmy pomiar 
hałasu, rozmawialiśmy z mieszkańcami. Nawet mieliśmy dziwną sytuację, gdzie jedna z 
mieszkanek stwierdziła, że słyszcie Państwo jak to hałasuje, a w tym momencie jeden z naszych 
radnych sołeckich był w punkcie Maxfly, poprosiliśmy żeby się z nami połączył. Włączył kamerę 
i jakie było zdziwienie komisji, gdy się okazało, że tam nic nie działa a Pani słyszy hałas. Było 
takich kilka sytuacji, byliśmy również u mieszkańców, którzy mieszkają bezpośrednio za lasem 



45 
 

i ci mieszkańcy również stwierdzili, że nie wiedzą w czym tkwi problem, bo im to nie 
przeszkadza. Pani w tym liście przedstawiła, że uciekająca w popłochu zwierzyna, cuda wianki 
w tym piśmie Pani tam opisała. My nie zauważyliśmy żadnej uciekającej zwierzyny. Fakt faktem 
hałas jest, hałas się niesie w stronę drogi ekspresowej, a mieszkańcy, którzy słyszą ten hałas 
m.in. pani o której mówiliśmy to tak naprawdę słyszą hałas z drogi ekspresowej. Dodatkowo 
komisja stwierdziła, że skoro były zebrania i to nie stwierdziła Przewodnicząca, tak jak Pani 
mówi, tylko po rozmowie z członkami komisji, bo my też rozmawiamy Pani Anetto. Pani akurat 
na tę komisję nie znalazła czasu, a szkoda. Wysłała Pani dwie mieszkanki, które nie wiedziały 
tak naprawdę chyba o co chodzi. Panie starały się za wszelką cenę wmówić naszej komisji, że 
nie zaprosiliśmy przedstawicieli urzędu. A my zaprosiliśmy wójta jak i odpowiednich 
urzędników, nikt nie przyszedł. Nie wiem dlaczego, czy nie byli zainteresowani waszą sprawą, 
nie mam pojęcia. W związku z czym komisja stwierdziła, że nie podda w ogóle pod 
procedowanie tej sprawy i zostawi ją bez rozpatrzenia Pani Anetto. Jest taka możliwość, 
komisja ma prawo zostawić petycję bez rozpatrzenia i tak też komisja zrobiła. Jeżeli wójt podjął 
kroki prawne, bo z tego co wiem są już podjęte jakieś kroki prawne w sprawie Maxfly. 
(nagranie od 03:35:25 do 03:38:04) 
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator odpowiedział, że w sprawie Maxfly nie.  
 
Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Magdalena Sznajder powiedziała, że tak 
nam te Panie powiedziały, że sprawa się już toczy. 
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator odpowiedział, że gmina podjęła kroki dotyczące 
właściciela nieruchomości. Decyzje, które są wydane, wydane są dlatego, że właściciel 
nieruchomości wykorzystuje tę nieruchomość niezgodnie z przeznaczeniem. 
 
Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Magdalena Sznajder powiedziała, że chodzi 
o to co się dzieje na tej nieruchomości, a nie o samą nieruchomość. 
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator powiedział, że jako gmina podjęliśmy działania 
dotyczące właściciela nieruchomości, który tę nieruchomość wykorzystuje niezgodnie z 
przeznaczeniem. Decyzja jest wydana w stosunku do właściciela nieruchomości. (nagranie od 
03:39:00 do 03:39:17) 
 
Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Magdalena Sznajder powiedziała, że jak 
Pani widzi postępowanie się toczy ze strony urzędu, więc my jako komisja podjęliśmy decyzję, 
że nie będziemy tego procedować. Nie będziemy wchodzili w kompetencje wójta. (nagranie 
od 03:39:17 do 03:39:30) 
 
Sołtys Anetta Steltmann powiedziała, że rozdział 8 Zasady i tryb działania Komisji Skarg, 
Wniosków i Petycji Rady Gminy jest to Statut Gminy Białe Błota, gdzie w §109 rozstrzygnięcia 
komisji mają formę wniosku i są składane wójtowi i radzie. Rozstrzygnięcia składane przez 
komisje zapadają zwykłą większością głosów w obecności co najmniej połowy liczby członków. 
§110 Rada Gminy na sesji po rozstrzygnięciu przez komisję skargi, wniosku, petycji wyraża 
swoje stanowisko w tej sprawie. Stanowisko wyrażone na sesji stanowi odpowiedź dla osoby 
występującej z wnioskiem, skargą lub petycją. (nagranie od 03:39:30 do 03:40:12) 
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Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Magdalena Sznajder odpowiedziała, że 
jeżeli ta petycja jest rozpatrywana, my jej nie rozpatrywaliśmy.  
 
Sołtys Anetta Steltmann zwróciła się do radnej Sznajder. Ustawa o petycjach, jest 3 miesięczny 
maksymalny termin rozpatrzenia petycji. Mieszkańcy czekają na odpowiedź zgodnie z 
przepisami prawa. Komisja Skarg, Wniosków i Petycji nie postępuje zgodnie z przepisami 
obowiązującego prawa. 
 
Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Magdalena Sznajder powiedziała, że 
komisja trzyma się prawa tak jak to powinno być. Jeżeli chodzi o odpowiedź, to mamy jeszcze 
czas, ponieważ 3 miesiące mamy na odpowiedź. 
 
Krzysztof Czereszko powiedział, że nadarzyła się taka sytuacja w międzyczasie jak tu wszyscy 
siedzieliśmy. Po przerwie było głosowanie, to było pierwsze głosowanie po przerwie i mam 
pytanie. Czy prawo dopuszcza głosowanie za kogoś kto jest nieobecny? (nagranie od 03:41:58 
do 03:42:29) 
 
Przewodniczący Rady Gminy Jacek Grzywacz odpowiedział, że nie może. 
 
Krzysztof Czereszko powiedział, że prosi o sprawdzenie gdzie była Pani radna w rudych 
włosach i kto za nią zagłosował. To jest wniosek formalny, są kamery, można sprawdzić gdzie 
radna była, czy już było zagłosowane, czy nie, czy już wróciła z przerwy. (nagranie od 03:42:35 
do 03:42:58) 
 
Przewodniczący Rady Gminy Jacek Grzywacz powiedział, że widziałem że wchodzi i się pytałam 
tutaj koleżanki czy głosowała. Stwierdziła, że już było głosowane, więc myślałem, że 
zagłosowała przed wyjściem. 
 
Krzysztof Czereszko powiedział, że nie zagłosowała ta Pani. To z tego co wiem jest 
przestępstwo. Kolejna rzecz w zasadzie do której trzeba się odnieść, to to, że w zasadzie wójt 
nie przychodzi na żadne zebrania sołeckie. Wysyła Pan ludzi, którzy są albo niekompetentni 
albo nie poinformowani o której mają godzinie wyjść. Nie udzielają odpowiedzi, jeżeli się ich 
zaskoczy w biurze, w pracy, w gminie to odpowiadają, że bardzo chętnie by przyszli, ale na 
pewne rzeczy niestety dostają polecenie służbowe, że nie mogą przyjść i się tłumaczyć. Jeżeli 
nawet są jakieś wnioski przez nas składane zasadne, to bardzo fajnie, że są składane natomiast 
wójt dostaje to na biurko i nic z tym nie robi. Nie wiem czy tak jest, pytam, jeżeli tak jest to 
bardzo mi przykro, bo to co powiedział tutaj radny Łukasz Wyszomirski na temat lekceważenia 
ludzi, ma 100% racji. Lekceważyć można na wiele sposobów, obrażać na miliony wydaje mi się. 
Takie postepowanie, które wójt prezentuje jak najbardziej, to nie jest ocena subiektywna, 
kogoś kto tu wcześniej występował, tylko to jest ocena mieszkańców. Lekceważy nas wójt, 
zapomniał zupełnie, bez względu na wójta intencje przy wyborach, kampanię wyborcza, wójt 
zupełnie zapomniał jak już Pan usiadł na tym stołku, na którym Pana posadziliśmy, dla kogo 
Pan jest. Wójt jest dla nas, nie my dla wójta. Nie odwrotnie, to nie wójt zarabia dla gminy, to 
my zarabiamy dla gminy. Wójt powiedział o tym, że są bardzo ważne inwestycje typu, np. dwie 
hale sportowe, że to jest coś kluczowego dla gminy, bo poprawi w sposób widoczny 
atrakcyjność gminy. A przede wszystkim jak wójt to ujął, poprawi to życie mieszkańców. 
Powiem tak, nie jestem przekonany czy poprawi to życie co najmniej 200 rodzin 
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dojeżdżających ul. Orzechową. Myślę, że dalej ci którzy dbają o swoje mienie będą jeździć 5-6 
km/h, ci którzy nie dbają o swoje mienie i ludzi którzy tam chodzą dalej będą jeździli po 100 
km/h. To tutaj niczego nie zmieni istotnie, martwię się że wójt rozminął się z prawdą. 
Atrakcyjność gminy to jest opinia mieszkańców w stosunku do innych, którzy chcą się do niej 
wprowadzić. Jeżeli chodzi o hale sportowe to niech mi wójt wierzy, że to są ostatnie rzeczy na 
które ktoś zwraca uwagę chcąc zasiedlić gminę, sołectwo, czy województwo. To są naprawdę 
najmniej ważne rzeczy. Jeżeli chodzi o sytuację z ulicą przy której mieszka radna Sznajder. Ja 
nie wiem czy to jest spór, czy to nie jest spór. Ciężko mi się w zasadzie wypowiadać, bo nie 
uczestniczyłem w żadnym spotkaniu dotyczącym tej ulicy, ale generalnie sprawa można 
powiedzieć jest taka trochę dziwna. Jest jakiś koniec do zrobienia i nie można, nie da się. Są 
pieniądze, nie robi się tego, dziwne. Pozostawiam ocenie tutaj wszystkich zgromadzonych czy 
to jest normalne, czy nie. Dla mnie nie, ale ja zarządzam swoim budżetem i tylko to mnie 
interesuje i zarządzając swoimi pracownikami, zarządzam tak, żeby chcieli dla mnie pracować. 
Wójt takich problemów nie ma, może zarządzać w sposób dowolny. Dlaczego nawiązuję do 
radnej Sznajder i do ulicy przy której mieszka, bo wójt próbuje podzielić na etapy inwestycję 
ul. Orzechowej. Myślę, że na to się paragraf znajdzie, że występujemy jako gmina, a właściwie 
wójt występuje o przyznanie dotacji na odcinek, na etap, gdzie w budżecie tego etapu nie ma. 
Dzisiaj wójt prosi, żeby zagłosować, żeby ten etap był, a jak się nie zagłosuje to nie będziecie 
mieli etapu. To chyba nie o to chodzi, żeby oszukiwać Urząd Wojewódzki, żeby mówić o czymś 
czego nie ma. Wystąpił wójt o inwestycję, która nie jest wpisana w budżecie, czyli generalnie 
jej nie ma. Na co tu zostało udzielone to dofinansowanie. Wydaje mi się, że jest to nadużycie, 
ja bym tak nie postąpił na miejscu wójta. Następna ocena taka sytuacji, załóżmy że jakimś 
cudem zostanie to przegłosowane, że dobrze zróbmy jeden etap. Zapytał czy wójt wie od czego 
nerwy się rozchodzą w organizmie? Nerwy się rozchodzą generalnie od kręgosłupa. Czym jest 
droga serwisowa jak nie kręgosłupem w gminie i w sołectwie. Chcecie budować od drugiej 
strony. Wniosłem jakiś czas temu, to było petycją na komisji o sprawdzenie natężenia ruchu 
na ul. Orzechowej. My wiemy jak to wygląda, dlatego że są tutaj mieszkańcy, którzy mają 
kamery przy ul. Orzechowej i wiemy jaki jest ruch po jednej i po drugiej stronie. Oczywiście 
można wnioskować albo cichą pocztą pantoflową za pomocą naszego nie sołtysa, bo to nie 
jest nasz sołtys. To jest wójta kumpel i realizujecie wspólnie jakieś założenia, dobrze, że one 
są realizowane. Tylko teraz pytanie czy one mają być realizowane dla gminy, bo wójt dzisiaj 
kilka razy powiedział, że robi coś dla gminy. Ja tylko przypomnę, że gmina to nie jest obszar, 
to są przede wszystkim mieszkańcy. Jeżeli robicie coś dla gminy to skupcie się na tym, żeby 
realizować coś dla mieszkańców, bo oni tworzą gminę. To jest tylko grunt, który można 
podzielić, wytyczyć gdzieś drogę przez pole, potem tam nagle działki są droższe. Teraz pytanie, 
jeżeli nawet udałoby się tę inwestycję zacząć etapowo. To niech wójt powie, kto ma największy 
interes w tym, żeby tę budowę zacząć od strony ulicy Biznesowej, gdzie powstały w ostatnim 
czasie takie 2 osiedla, jedno ma bodajże 46 domów na dzisiaj, a po drugiej stronie jest ze 36. 
Razem się robi ok 80 rodzin, każda min. 2 samochody. Gmina nie przejęła dróg osiedlowych . 
Wójt powiedział, że na pewno żaden z mieszkańców się nie obrazi na to jak pobudujemy hale, 
a chwile jeszcze poczeka na drogę. Ja na drogę czekam 17 lat, 18 za chwilę będzie. Ja się nie 
obrażę, ja uznam to za kompletną głupotę. Ulica Orzechowa jak zaczęliśmy walczyć o to, żeby 
powstał projekt, żeby powstała nawierzchnia jakakolwiek, żeby ją w ogóle utwardzić, bo nie 
była. To tłumaczenie mniej więcej osób na wójta stanowisku, na wójta urzędzie, było takie, że 
nie warto, za mało ludzi. Istotnie tam było wtedy może 47-50 rodzin, które tą drogą jeździły. 
Przypomniałem sobie nagle, że jest 47 domostw po drugiej stronie tam gdzie jest Borowikowa. 
Piękna droga do lasu kończąca się przy przejeździe, którego nie ma. Już pomijam to, że to jest 
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kolejna rzecz o której można wspominać i to w haniebny sposób. 3,5 mln bodajże kosztowała 
inwestycja nowego przejazdu, rogatek, systemu zarządzania, kamer, światłowodów. Po 2-3 
latach zdecydowaliście razem z koleją, żeby to zamknąć, koszt utrzymania Wam się nie 
podobał. Istota sprawy jest taka, że w momencie kiedy zamknęliście tę drogę wszyscy tam i 
tak przechodzą. Wójtowi zależy na bezpieczeństwie mieszkańców, kpina. Dzieciaki do lasu 
tamtędy przez tory. SOKiści zaczajeni 4 drzewa dalej szczęśliwi, że mogą komuś dać mandat. 
Brawo wójcie, same trafne decyzje. Bezpieczeństwo na wysokim poziomie, ulica Borowikowa 
świetna droga do lasu, tam jest działek wolnych chyba z 5. Także max tam będzie 50 domów. 
Przypominam 12-14 lat temu ktoś powiedział, że to bez sensu, Że tam Orzechowa to bez sensu. 
Dzisiaj jest 200 domów i dodatkowo Ci którzy dojeżdżają z ulic bocznych. Dzisiaj też się nie 
opłaca, są ważniejsze rzeczy, jest hala ważna. Strach pomyśleć jak ona jest ważna i ile 
inwestycji w postaci nowych domostw, nowych mieszkańców, którzy będą wybierali gminę z 
uwagi na te hale. Idąc dalej, petycja została przyjęta, dostałem pismo, że w kwestii 
przeprowadzenia badania to już jest w tej chwili wójta obowiązek. Liczę na to, że to się 
odbędzie mimo wszystko. Są jeszcze inne rzeczy, które pokazują jak krótkowzroczni jesteście 
Państwo. Skrzyżowanie Orzechowej i Zielonej – Serwisówki, przejście dla pieszych, lekko 
przesunięty tunel, którym się wjeżdża na Borowikową. Wie wójt ile tam doszło do wypadków 
z udziałem dzieci? Bezpieczeństwo, przecież wójt chce, żeby bezpiecznie było, dzieci żeby się 
fajnie rozwijały. Kilka razy, sąsiad z ul. Jeżynowej leczył się po wypadku na tym przejściu chyba 
z 10 lat. Skrzyżowanie to właśnie o którym mówimy miało być doświetlone, nagle pojawiły się 
2 nowe lampy ledowe, fajnie. Przez to przesunięcie ulic Orzechowej i Borowikowej ludzie, 
którzy tam jeżdżą powinni tam jechać 50 km/h, jeżdżą szybciej. Natomiast tam dochodzi do 
takiego prostego zjawiska  takiego przebodźcowania, tu jest przejście, tunel z którego nagle 
ktoś się pojawia, tu jest samochód, który wyjeżdża z Orzechowej, z przeciwka samochody też 
jadą. Dochodzi tam bardzo często do kolizji nie tylko z udziałem pieszych, ale i z udziałem 
pojazdów. Wnosiliśmy jeszcze jako Stowarzyszenie Zielonka, z 14 lat temu, o to, żeby postawić 
tam najprostszą rzecz na świecie, system taki jak działa w całej Wielkopolsce. Wielkopolska się 
rządzi swoimi sprawami, tam lepiej myślą, wolą prewencyjnie, a nie później łatać tematy. Ta 
prewencja polega na tym, że jak się wjeżdża do jakiejś wsi i jedzie się z fantazja ułańską, czyli 
nie 50 km/h tylko 65 km/h to bardzo szybko wszyscy się wychowują, dlatego że jest na środku 
przejście i stoją dwa sygnalizatory. Czerwone, które się zmienia w mrugające pomarańczowe. 
Są czujki ruchu, każdy samochód który jedzie powyżej 52 km/h musi się zatrzymać bo się 
zapaliło czerwone światło. To działa pięknie edukacyjnie, ponieważ wszyscy kierowcy po 
jakimś czasie jadą tak jak trzeba, bo nie chcą się zatrzymywać. Tego oczekiwaliśmy i dalej 
oczekujemy na skrzyżowaniu Orzechowa, Borowikowa i Zielona. Przy okazji projektowania tej 
drogi tam też była taka bardzo istotna rzecz a mianowicie podniesienie bezpieczeństwa na tym 
skrzyżowaniu. Ale to jeżeli się uda zrobić jakikolwiek etap, to będzie w 2 etapie, czyli 
poczekamy sobie na to bezpieczeństwo, przebudowę skrzyżowania, doświetlenie i 
ewentualnie jakieś tam światła. Generalnie rzecz biorąc to jest niedorzeczne. Wójt podobnie 
jak sołtys jesteście przedstawicielami gminy i działacie dla jej mieszkańców, nie dla siebie. Nie 
dla gminy, która jest jakimś tworem wyobrażonym w waszej głowie. My tutaj nie przychodzimy 
po pracy, która jest cięższa niż w urzędzie żeby sobie posiedzieć i posłuchać odpowiedzi na 
proste pytania. Wójt skończył studia MBA, życzę wójtowi, żeby wartość tej nauki sprawdził na 
wolnym rynku po przegranych wyborach. (nagranie od 03:43:09 do 03:59:12) 
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator odpowiedział, że chciałby się odnieść do 
kategorycznych Pana oświadczeń, że nie byłem na żadnym zebraniu wiejskim to jest 
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nieprawda. W zasadzie większość zebrań wiejskich, przez 5 lat uczestniczyłem w większości 
zebrań wiejskich. Jeżeli zdarzało się, że na którymś nie byłem był mój zastępca. Tak w tym roku 
jak i w latach poprzednich uczestniczyłem w zebraniach wiejskich również w miejscowości 
Zielonka. Natomiast istotnym elementem, być może nie wybrzmiało to w sposób należyty a 
odnoszę się do budowy hal sportowych przy szkołach w Białych Błotach i Łochowie. To nie jest 
element wykorzystania tych hal przez osoby z zewnątrz, tylko chodzi o to, aby dyrektorzy szkół, 
którzy od lat sygnalizują, że nie mogą realizować zadań edukacyjnych wychowania fizycznego 
w placówkach swoich, ponieważ nie mają przestrzeni, w których dzieci mogłyby odbywać 
zajęcia wychowania fizycznego. Plany, które przygotowują jeśli chodzi o wychowanie fizyczne 
są mówiąc delikatnie krojone do takiego stopnia, że po 3-4 grupy podczas zajęć funkcjonują 
na sali gimnastycznej. To dla nich to robimy, a nie dla mieszkańców, nie dla tych którzy 
przyjadą i będą chcieli sobie wynająć sale (nagranie od 03:59:29 do 04:01:14) 
 
Krzysztof Czereszko powiedział, że są inwestycje które pozwolą ściągnąć nie ludzi na chwilę, 
żeby zagrać w piłkę tylko do gminy. 
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator powiedział, że dzieci które przybywają z dorosłymi, 
bo ja to w ten sposób określam. Dziś w każdej ze szkół, w szkole w Białych Błotach mamy 1650 
dzieci, w szkole w Łochowie jest ich blisko 950, w szkole w Przyłękach też jest ponad 230 dzieci, 
niech Pan zobaczy jaka to jest skala. W takiej szkole jak w Białych Błotach mamy jedną dużą 
salę gimnastyczną i jedną małą niewymiarową na 1650 dzieci. Nie ma gdzie prowadzić zajęć 
wychowania fizycznego to Pana zapewniam, jeżeli chciałby Pan zobaczyć jak wygląda arkusz 
organizacyjny, który jest permanentnie przerabiany  przez dyrektorów, żeby w ogóle zapewnić 
dzieciom zajęcia wychowania fizycznego to zapewniam Pana to dla nich to robimy i to dla tych 
potrzeb związanych z zajęciami wychowania fizycznego. To jest ta rzecz nadrzędna, która 
przyświecała nam występując z wnioskami o pozyskanie środków na budowę tych obiektów. I 
to głównie dlatego. Natomiast odnosząc się do tych kwestii związanych z organizacją ruchu na 
drogach, których zarządcą nie jest Gmina Białe Błota, bo drogą serwisową zarządza GDDKiA. 
Wielokrotnie dzieje się tak, że jak są zgłoszenia od mieszkańców to wielokrotnie my jako gmina 
współuczestniczymy w przekazywaniu informacji dotyczących sytuacji zagrożenia i 
przekazujemy to również wydziałom ruchu drogowego komendy miejskiej. Te rozwiązania, o 
których Pan wspomina wymagają uzgodnień, które są poza zakresem funkcjonowania i zadań 
własnych gminy. Ja oczywiście rozumiem te spostrzeżenia, przyjąłem i zapisałem te sugestie. 
Na spotkaniu w Referacie Dróg przekaże je, postaramy się je również skonkretyzować w zapisy 
inteligentnych sygnalizacji, bo to najprawdopodobniej chodzi o ten system. Zobaczymy jak 
odniesie się do tego Zarząd GDDKiA. (nagranie od 04:01:22 do 04:03:49) 
 
Krzysztof Czereszko odniósł się do wypowiedzi wójta, o dzieciach, o szkołach. Ja jestem 
typowym boomersem, człowiekiem, który urodził się z latach wyżu demograficznego. Szkół 
było znacznie mniej, mieszkań niewspółmiernie mniej, domów w Polsce prawie nie było. 
Mieliśmy lekcje w-f na korytarzach, wyrośliśmy na normalne istoty, nie krzywe, nie garbate. 
Zajmowali się nami rodzice i dziadkowie. Nikt nas nigdzie nie woził a mimo tego jeździliśmy w 
wieku 9 lat jak ktoś zaczynał trenować, jeździł tramwajem do klubu. To nie przeszkadzało w 
życiu, dzisiaj przeszkadza nagle. To coś jest nie tak ze społeczeństwem. Idąc dalej, nie chodzi 
mi o to, że maja przyjeżdżać ludzie do naszej gminy, żeby sobie wynająć salę gimnastyczną, bo 
to jest jej najgorsze wykorzystanie. Zróbmy wszystko żeby wykorzystać to dla siebie, dla 
swoich dzieci. Natomiast chodzi mi o to, że w momencie jak zrobimy mądre inwestycje, ja się 
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posłużę Osielskiem albo Niemczem, ale tam najpierw powstawały drogi a później domy. Nie 
liczę na takie szczęście u nas, ale myślę, że po 18 latach niszczenia swoich prywatnych 
pojazdów, ochlapywania przez jeżdżące samochody można liczyć na to, że coś się zmieni. Teraz 
całkiem niedawno, mniej więcej miesiąc temu, droga która została po raz kolejny wyrównana, 
ona jest dość często równana, natomiast tu już ktoś też powiedział, te równania są coraz mniej 
skuteczne. Przy ostatnim nawieziono nie wiem co to jest, to jest jakiś pył, który wypełnił tę 
drogę. Po czym po 2 dniach ta ziemia cała została wymyta. Tam nie ma żadnego tłucznia, tam 
nie ma co się o co blokować, tam zawsze będzie tak jak jest. Nie wspomnę o tym, że droga jest 
zrobiona w taki sposób, że po każdym równaniu nie tworzą się kałuże z boku tylko tworzą się 
na niej bądź na części całej drogi. Ostatnia rzecz, ja na zebrania nie chodziłem przez jakiś czas, 
byłem skutecznie zniechęcony. Byłem na ostatnich 2 , a wiem, że na ostatnich 3 wójta nie było. 
Ja nie mówię o tym, że wójta nie ma na żadnym zebraniu, generalnie ciężko wójta zastać i to 
jest problem. Ciężko się z wójtem połączyć, ciężko się dostać do gabinetu, tyle. (nagranie od 
04:03:49 do 04:07:28) 
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator odpowiedział, że jeżeli Pan próbował to nie zdarzyło 
się jeszcze, żebym któregoś mieszkańca nie przyjął. Sekretariat umawia spotkania, spotkania 
są we wtorki i w czwartki. Zgodnie z harmonogramem spotkań wszyscy mieszkańcy, którzy 
mają sprawy do omówienia są przyjmowani. Wracając do sprawy ulicy Orzechowej. Bardzo 
zastanawiam się nad sytuacją, która wydarzyła się na dzisiejszej sesji. Mamy sytuację taką, że 
budżet nie został przegłosowany. Tak na dobra sprawę te zmiany, które miały doprowadzić 
skutecznie do tego, że rozpoczniemy budować ulice Orzechową. (nagranie od 04:07:30 do 
04:08:52) 
 
Krzysztof Czereszko powiedział, że ma nadzieję, że po tym wszystkim mimo wszystko dojdzie 
do tego, że w Urzędzie Wojewódzkim ktoś zapyta wójta na jaką budowę złożone zostało 
dofinansowanie.  
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator odpowiedział, że wniosek który został przez gminę 
złożony miał jeden istotny cel. Pozyskać środki na dofinansowanie budowy drogi. Droga ma 
znaczenie, zarówno wykonywana w etapach jak i też w całości. Tłumaczyłem dlaczego wniosek 
złożony został do 5 mln zł, gwarancja na to, że dostaniemy dofinansowanie była 
najważniejszym kryterium. Czyli dostanie się na listę podstawową dofinansowania i tak też się 
stało. Gdybyśmy zawnioskowali o większą kwotę istniało ogromne ryzyko, że nie dostalibyśmy 
nic. Nie mogłem ryzykować, to jest oczywiste. Z mojego punktu widzenia, takiego 
pragmatycznego skutecznie miało doprowadzić do tego, że dostaliśmy ponad 2,5 mln zł. Dzisiaj 
wyrzucamy można powiedzieć do kosza. Mamy efekt taki, że nie mamy pieniędzy, nie mamy 
za co wybudować tej drogi, bo otworzyliśmy oferty, które zostały złożone na ten pierwszy etap. 
Wiemy, że najniższa oferta to jest ok 3,8 mln zł, nie mamy takich środków. Nie wiem czym 
podyktowane jest działanie, które uniemożliwia nam rozpoczęcie prac, które zostały 
zakontraktowane, które możemy realizować. (nagranie od 04:09:02 do 04:10:52) 
 
Przewodniczący Komisji Gospodarki, Bezpieczeństwa, Rolnictwa i Środowiska Łukasz 
Wyszomirski powiedział, że głosowaliśmy przeciwko zmniejszeniu budżetu na budowę ul. 
Orzechowej w Zielonce, to jest w tym projekcie, który dzisiaj został wprowadzony. (nagranie 
od 04:10:55 do 04:11:25) 
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Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator zapytał czy radny rozpocząłby i zakończył budowę w 
tym roku?  
 
Przewodniczący Komisji Gospodarki, Bezpieczeństwa, Rolnictwa i Środowiska Łukasz 
Wyszomirski odpowiedział, że wójt w tym budżecie zmniejsza o 1 mln zł budowę ul. 
Orzechowej, a Krzysztofowi Czereszko opowiada, że rada jest winna, że nie będzie budowy 
ulicy. Przecież wójt sam złożył wniosek o to, żeby zdjąć środki w tym roku z ul. Orzechowej. 
(nagranie od 04:11:28 do 04:11:42) 
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator odpowiedział, że trzeba spojrzeć na WPF. Kończymy 
rok obrotowy, nie da się rozpocząć i zakończyć tej budowy w tym roku. Fizycznie nie da się 
zakończyć budowy w tym roku. W projekcie było przeniesienie powiększonej kwoty do WPF, 
która wypełni warunki przetargu i zabezpieczy środki na realizację. Wójt dodał, że tak jak 
wszyscy tutaj siedzimy na sali od wielu lat, radni wielu kadencji wiedzą jak konstruowane są 
budżety, wiedzą jak środki są zabezpieczane na realizację i wiedzą na czym polega głosowanie 
w takim a nie innym okresie budżetowym. (nagranie od 04:11:42 do 04:13:10) 
 
Skarbnik Gminy Katarzyna Strzygocka – Kowalska powiedziała, że tak samo jak i w projekcie  
do zmian WPF na 2023r jak i na rok przyszły jest zapisana budowa ul. Orzechowej w Zielonce 
z kwotą łączną ponad 10 mln zł. Żeby móc wszcząć procedury, żeby móc podpisać umowy w 
2023r prawdopodobieństwo jest ogromne, że koszty będą bardzo niewielkie, 10 000 zł 
zabezpieczone jest na rok 2023. Trzeba zabezpieczyć kwotę środków w budżecie w którym 
dokona się płatności za fakturę. Środki musimy mieć zabezpieczone wtedy kiedy 
przewidywana będzie płatność. Chwilowo szacujemy tę płatność na 2024r., ale tak na prawdę 
o tym będzie wiadomo po zawarciu umowy z wykonawcą. Póki co nie ma umowy z 
wykonawcą. W tym roku nie będzie płatności choćby było 10 mln zabezpieczone. Nie ma na 
to nawet szans, a nawet jeśli to cóż da zabezpieczenie w całości w tym roku? Żeby była 
możliwość zapłaty za wykonaną pracę to trzeba ją odebrać, trzeba ją wykonać, przede 
wszystkim najpierw zawrzeć umowę. To będzie nierealne w tym roku. (nagranie od 04:13:10 
do 04:14:42) 
 
Przewodniczący Komisji Gospodarki, Bezpieczeństwa, Rolnictwa i Środowiska Łukasz 
Wyszomirski odpowiedział, że wójt powiedział, że to jest wina radnych, że odrzucili budżet i 
tak dalej. A ja powiedziałem co odrzuciłem, co chcieliście zrobić. Chcieliście zmniejszyć budżet 
na ul. Orzechową o 1 mln zł w tym roku. A to co mówi Pan Krzysztof, trzeba było robić 2 etap 
jak państwo chcecie, a za ten milion zacząć 1 etap. Nie wiem, to Państwo jesteście urzędem, 
ode mnie oczekujecie odpowiedzi. (nagranie od 04:14:42 do 04:15:06) 
 
Skarbnik Gminy Katarzyna Strzygocka – Kowalska powiedziała, że radny wie że 1 mln zł jeżeli 
nie jest rozpoczęta inwestycja nie ma możliwości zapłacić. To nie jest zakup samochodu na 
przykład. (nagranie od 04:15:06 do 04:15:14) 
 
Przewodniczący Komisji Gospodarki, Bezpieczeństwa, Rolnictwa i Środowiska Łukasz 
Wyszomirski powiedział, że trzeba było się zabrać za to w czerwcu.  
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Skarbnik Gminy Katarzyna Strzygocka – Kowalska zapytała czy radny byłby ukontentowany 
gdyby milion zł był w tym roku zabezpieczony i nie był wydatkowany. Czy to by Pana 
satysfakcjonowało, czy tak ma być?  
 
Przewodniczący Komisji Gospodarki, Bezpieczeństwa, Rolnictwa i Środowiska Łukasz 
Wyszomirski odpowiedział, że będzie usatysfakcjonowany jak ulica będzie wybudowana. 
Każdej innej opcji nawet nie rozważam.  
 
Skarbnik Gminy Katarzyna Strzygocka – Kowalska zapytała czy radny Wyszomirski wie, że to 
jest w WPF w projekcie na przyszły rok i dalsze? 
 
Przewodniczący Komisji Gospodarki, Bezpieczeństwa, Rolnictwa i Środowiska Łukasz 
Wyszomirski odpowiedział, że dalsze to jest słowo klucz i o tym mówimy. 
 
Krzysztof Czereszko powiedział, że nie róbcie tak, żeby próbować tej najstarszej metody dziel 
i rządź. To bardzo dobrze sołtysowi wychodzi, wczoraj do 3 w nocy latał po ludziach i zbierał 
podpisy pod swoją petycją. My się nie chcemy kłócić w ramach ulicy czy osób dojeżdżających 
tą ulicą. My chcemy mieszkać w sołectwie i dalej idąc w gminie, którą szanujemy i której 
urzędnicy szanują nas jako osoby, które tę gminę utrzymują. (nagranie od 04:15:56 do 
04:16:25) 
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator odpowiedział, że dokładnie vice versa. Też 
chcielibyśmy być szanowani za naszą pracę, wykonywana pracę. Stwierdzenie takie, że 
niewiele robimy a inni robią ciężej czy więcej.  
 
Krzysztof Czereszko powiedział, że ocenia po swoim otoczeniu. 61 dróg wójt zbudował, w 
Zielonce jedną – Borowikową. 
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator odpowiedział, że tak. Zdecydowanie ocena wynika z 
pewnych statystyk. Gdybyśmy przyjęli ilość wybudowanych dróg przez ostatnie naście lat w 
stosunku do proporcji zrealizowanych zadań za ostatnie 5 lat to wygląda to bardzo korzystnie. 
Rozumiem, że w obszarach, miejscowościach takich jak Zielonka, Ciele, Prądki, Przyłęki tych 
ulic nie powstało zbyt wiele, ale w miejscowościach innych tych ulic powstało więcej. Mamy 
tutaj odczynienia również z sytuacją taką, która była na początku mojej kadencji. Dostałem 
przekazane od moich poprzedników szafę z tzw. gotowymi projektami, w wielu 
miejscowościach w ilości zero. Zero było w Zielonce, w Cielu, najwięcej projektów gotowych 
do realizacji było w Białych Błotach i w zasadzie tylko w Białych Błotach. Teraz poprzez ten 
okres 5 lat proszę spojrzeć ile projektów zostało wdrożonych do realizacji, ile jest 
zrealizowanych i ile następuje realizacji już po zakończonym procesie projektowym. Jest ich 
na prawdę dużo, wiem, że wciąż za mało. Zdaję sobie z tego sprawę, porównując gminę 
Osielsko. To jest tak, że w gminie Osielsko ciągłość zarządu tej gminy jest nieprzerwana od 25 
lat. Od 25 lat tam jedna osoba prowadzi tę gminę i ten zespół, który został wypracowany przez 
lata również z nim funkcjonuje. Tam jedna ważna decyzja, która była podjęta w końcówce lat 
90-tych, była decyzja dotycząca opracowania miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego na cały teren gminy. To doprowadziło do sytuacji, w której wszyscy wiedzieli 
gdzie będą przebiegały drogi, gdzie będą przebiegały inwestycję o charakterze kubaturowym 
itd. Mieli możliwość krok po kroku realizowania swoich planów, natomiast u nas niestety tak 
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nie było. Mamy sytuację, z którą ja się zderzyłem w momencie obejmowania urzędu, 
mianowicie niemożność nawet złożenia pierwszego wniosku na Fundusz Dróg 
Samorządowych, który był na początku roku 2019 wdrożony do realizacji. Efekt był taki, że 
musieliśmy bardzo pośpiesznie aktualizować stare projekty, żeby w ogóle cokolwiek można 
było złożyć na Fundusz Dróg Samorządowych w tym pierwszym rozdaniu. Udało się, złożyliśmy 
4 wnioski, 4 zostały przyjęte i 4 drogi zostały wybudowane. I tak rok po roku bo były 2 konkursy 
w każdym roku było składanych po 3-4 wnioski i stąd też mówię, że dzięki tym 
dofinansowaniom udało się tyle tych realizacji wykonać w czasie tej 5-letniej kadencji. 
Natomiast nie tylko budowaliśmy drogi, bo inne cele i zadania strategiczne były również 
ważne. Mogę długo opowiadać jakie cele zostały zrealizowane, ale jak przyjmowałem rok 
rocznie wnioski od mieszkańców w celu ułożenia budżetu na kolejny rok, na kolejne lata. To 
możność realizacji zadań inwestycyjnych, czyli mówię tu o tym budżecie takim realnym do 
wykonania to był budżet na poziomie 40-50 mln. Wniosków, które spływały do urzędu było na 
250 mln. Nie ma możliwości aby rok po roku wydawać 250 mln zł, skoro w budżecie tylu 
środków po prostu nie ma. Mamy taki dylemat również w tym roku albo dokończymy 
zaplanowane inwestycje, które znalazły się w planie budżetowym, albo też skorzystamy z 
możliwości wykonania innych zadań równie ważnych, równie strategicznych dla innych 
obszarów życia społecznego, mówię tutaj o tych halach sportowych, które są na prawdę 
bardzo ważne. Proszę przyjść na rade pedagogiczną albo na spotkanie rady rodziców. Rada 
rodziców była u mnie, najważniejszy cel jaki podnoszą to te cele edukacyjne związane z 
wychowaniem fizycznym młodzieży. To że dokonaliśmy tego typu zmiany dotyczącej wniosku 
złożonego na dofinansowanie tej drogi i przyczyniło się skutecznie, że uzyskaliśmy ponad 2,5 
mln zł. Uważam, że jest to dobre, racjonalne działanie. Proszę spojrzeć na budowę ulicy 
Borowikowej w Zielonce, też droga z dofinansowaniem, też w etapach, na obydwa etapy było 
dofinansowanie. (nagranie od 04:17:04 do 04:23:15) 
 
Krzysztof Czereszko zapytał czy wójt jest w stanie obiecać, że ten drugi etap będzie tak samo 
szybki jak na Borowikowej? 
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator odpowiedział, że tak. Dodał, że omawiamy sytuacje 
zupełnie różne. Mamy sytuację, w której jeżeli ja bym dziś nie miał zaplanowanych zadań na 
wykonywanie tych hal sportowych nie byłoby żadnej przeszkody, żeby realizować zadania 
związane z budową dróg. (nagranie od 04:23:20 do 04:23:57) 
 
Przewodniczący Komisji Gospodarki, Bezpieczeństwa, Rolnictwa i Środowiska Łukasz 
Wyszomirski powiedział, że chodzi o to żebyśmy doprowadzili do tego szczęśliwego finału 
wybudowania ul. Orzechowej w całości. Słuchanie o hali w Łochowie, ja rozumiem że jest 
ważne, ale mieszkańcy ul. Orzechowej nie będą jeździli po hali w Łochowie. Ich to średnio 
interesuje. (nagranie od 04:23:57 do 04:24:22) 
 
Krzysztof Czereszko powiedział, że nie będzie trzymał wójta za słowo, bo nie wiemy czy będzie 
miał 2 kadencję. Słyszeliśmy chyba wszyscy, że da się tak samo szybko czyli 2024 zaczynamy, 
2025 jest koniec inwestycji. Chciałbym, żeby tak było. Jeszcze tylko powiem, że nie chcemy być 
dzieleni jako mieszkańcy i tu prośba do sołtysa. Jak coś ustalamy na zebraniu sołeckim 
wnioskiem, jak głosujemy za czymś, to jak coś chce potem sołtys dogadać z mieszkańcami to 
ze wszystkimi. Czekałem wczoraj, czuje się pominięty. (nagranie od 04:24:38 do 04:25:30) 
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Sołtys Sołectwa Zielonka Tomasz Konieczyński podziękował za komplement. Jestem w stanie 
biegać po Zielonce do 23 dla spraw Zielonki. Opieram się na kręgosłupie, tylko dla mnie 
kręgosłupem nie jest sieć ulic tylko mieszkańcy. Ja patrzę na potrzeby mieszkańców i na interes 
mieszkańców, na nic innego. Gdyby na zebranie wiejskie w zeszłym roku przyszło więcej osób 
to zdecydowalibyśmy wspólnie z której strony zaczynamy ul. Orzechową. Zdecydowaliśmy 
wówczas na tym zebraniu, że bardziej logicznie będzie budować tę ulicę od miejsca gdzie jest 
raptem 200m drogi do zbudowania i która rozładuje ruch na ul. Orzechowej dla 2 dużych 
osiedli. Słucham potrzeb mieszkańców i chcę żebyśmy byli uczciwi w ocenach. Proszę nie 
lekceważyć mieszkańców „głodnej Ameryki” tam jest więcej domów niż Pan Krzysztof 
przytoczył. Ja dzisiejszą sesje zacząłem nie od mówienia, ja przyniosłem głosy mieszkańców, 
240 podpisów i nie ja je zbierałem osobiście. Tylko są ludzie w Zielonce, którzy pomogli mi w 
tym zadaniu nie dla swojej ulicy. Podpisali się z ul. Długiej, Borowikowej, Maślakowej, Leśnego 
Zakątku, Koźlakowej wszyscy oni głosowali żeby te ulicę zbudować w jednym etapie. To radni 
przyjęli zobowiązanie na naszych zebraniach wiejskich aby była budowana w jednym etapie. 
Chcę zwrócić uwagę na jedną ważną rzecz, jeżeli budujemy ulice w jednym etapie a takie jest 
przesłanie petycji, to czy naprawdę to ma aż takie duże znaczenie czy pierwsza łopata będzie 
wkopana od ul. Biznesowej czy od Zielonej? Nie ma to znaczenia, walczymy wspólnie o 
budowę ul. Orzechowej. Ta petycja zintegrowała mieszkańców. (nagranie od 04:25:59 do 
04:31:35) 
 
Łukasz Syrociak powiedział, że mówiliśmy dzisiaj o gospodarności o tym, żeby ta ulica powstała 
w jednym etapie, teraz o etapowaniu 600m. Moim zdaniem wprowadza się trochę w błąd radę 
i mieszkańców, bo mówimy o tym, że na budowę całości ulicy potrzebujemy 10 mln zł. Na 
pierwszy etap został ogłoszony przetarg, zgłosiło się 6 firm, najtańsza oferta była na 3,8 mln 
zł. Mamy 600m z 1040m ulicy w pierwszym etapie, dodatkowo mamy w tym etapie budowę 
przepompowni, oświetlenia na całej ulicy, wymiany kanalizacji na całości ulicy. Zostaje nam 
440 m, czyli do 10 mln to jest jeszcze prawie 7 mln. Czy chce mi ktoś powiedzieć, że 
dobudowanie 400m bez większości połączeń teletechnicznych, infrastrukturalnych, 
wodociągowych, kanalizacyjnych będzie kosztowało 2 razy więcej niż dłuższy etap. To jest 
wprowadzenie w błąd. (nagranie od 04:31:40 do 04:33:35) 
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator powiedział, że będzie kosztowało dokładnie tyle na 
ile będzie złożona oferta.  
 
Łukasz Syrociak powiedział, że z tego co rozumie budżet na razie nie został przyjęty, będzie 
nad nim dalej debata. Żeby radni mieli możliwość podjęcia słusznej decyzji, nie walczymy w tej 
chwili o dodatkowe 7 mln zł na budowę Orzechowej, na dobra sprawę 2 może 2,5 mln zł. Są 
pieniądze z ul. Borowikowej, które zostały, są pieniądze z przesunięć które były planowane w 
2023r. Nie ujmując halom, bo to jest ważna inwestycja, nie zabierzemy tym halom 7 mln. Co 
więcej jeżeli nie będziemy etapować budowy, mówi wójt o gospodarności. Czy znamy koszty 
ściągnięcia ekipy z ciężkimi maszynami, zwiezienia materiałów 2-krotnie na tę samą drogę? 
Grube pieniądze. Co więcej jeżeli podzielimy tę budowę na etapy wjedzie ciężki sprzęt od ul. 
Biznesowej będzie robiona droga. Która koparka, która ciężarówka wjedzie od Przyłęk a tak 
naprawdę ile wjedzie od serwisówki i rozwalą tę drogę jeszcze bardziej niż ona jest w tej chwili. 
Po obu stronach tej drogi mamy przystanki autobusowe i szkolne. 2 lata temu był wypadek na 
skrzyżowaniu Zielonej i Orzechowej, około godziny byłem w stanie przedzawałowym, kiedy 
okazało się, że potrącony został 11-latek. W takim wieku miałem w tamtym czasie syna, zanim 
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ustaliłem czy dotarł do szkoły to przeżyłem największe katorgi mojego życia. To co teraz ma 
się wydarzyć czyli podział budowy na etapy spowoduje, że od strony Zielonej, gdzie dojeżdża 
od ponad 200 rodzin ogrom dzieciaków. Rano tam jest tragedia. Mamy Zalando większość 
pracowników, którzy tam dojeżdżają skracają sobie drogę, nie jadą przez Przysieckiego, 
wjeżdżają w Orzechową, która jest pierwsza przecinającą od serwisówki do Zalando i jada tam 
po 70 – 80 a nawet 100 km/h. Przed wczoraj o mało mnie nie potrącił samochód po ciemku 
kiedy wyprowadzałem psa. Gospodarność, bezpieczeństwo jeżeli to ma przyświecać gminie, 
radzie, nam wszystkim to jeden etap to jest najrozsądniejsza i najbardziej gospodarna decyzja. 
(nagranie od 04:33:45 do 04:38:40) 
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator powiedział, że każda inwestycja drogowa, każdy 
projekt kończy się szacunkiem inwestorskim. Szacunek inwestorski dokonywany jest na 
podstawie aktualnych cen na materiały i usługi budowlane. Zgodnie z normami wyliczany jest 
koszt ostateczny inwestorski. Stąd te szacunki, które podajemy jeśli chodzi o wartości, które 
są zapisywane w budżecie czy WPF. A czym innym jest oferta, która na podstawie konkursu, 
czyli zamówienia publicznego jest później złożona przez oferentów. Zdarza się, że te oferty są 
niższe, ale zdarza się że niestety mamy też ceny wyższe. Nie ma tutaj takiej reguły wprost 
proporcjonalnej, że jak mamy teraz ofertę na jedną część wyliczoną, że druga część będzie 
podobna. Chciałbym, żeby tak było ale to jest wynik postępowania o zamówienie publiczne. 
Natomiast ja cały czas wracam i podkreślam. Skuteczność działania, które się zadziało jeśli 
chodzi o zawnioskowanie, o środki finansowe, które gminie zostały przyznane w konkursie 
ogłoszonym na Fundusz Dróg Samorządowych, gdzie jednym z kryteriów była wartość do 5 
mln zł. Realizacja tej inwestycji to też jest pewien czasookres. Jeżeli rozpoczniemy od ul. 
Biznesowej budować ten dofinansowany odcinek to nie ma tu przeszkody żeby realizować 
inwestycję dalej w kolejności. Zamysłem moim było przede wszystkim to aby odciążyć 
finansowo budżet gminy na wykonanie zadania pod nazwą ul. Orzechowa w każdy możliwy 
sposób. Tak też się stało. Dziś czuje się winny temu, że pozyskaliśmy do gminy ponad 2,5 mln 
zł. (nagranie od 04:38:40 do 04:42:30) 
 
Krzysztof Syrociak powiedział, że świetnie, że mamy odciążenie budżetu. Budżet na 2023 rok 
uchwalaliśmy wcześniej, na 2023 rok zaplanowaliście budowę ul. Orzechowej nie wiedząc o 
tym, czy będzie ona dofinansowana. Czyli planując budowę tej ulicy wiedzieliście, że nie mamy 
środków. (nagranie od 04:42:30 do 04:43:08) 
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator odpowiedział, że nie wiedząc ile ona będzie 
kosztowała. Nie wiedzieliśmy, bo jeszcze projekt nie był zakończony. Projekt był zakończony 
w lipcu, sierpniu tego roku.  
 
Krzysztof Syrociak powiedział, że obiecaliście mieszkańcom coś czego w ogóle nie mieliście 
pojęcia czy będziecie w stanie zrealizować.  
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator odpowiedział, że mówimy o planach inwestycyjnych. 
Realizujemy zadania zaplanowane, realizujemy zadania dochodów zaplanowane. W sytuacji 
kiedy byłby plan dochodów niewypełniony to czy Skarbnik Gminy, Wójt Gminy podpisałby 
umowę na którą nie miałby środków. Nie mógłby podpisać. (nagranie od 04:43:30 do 
04:43:58) 
 



56 
 

Krzysztof Syrociak powiedział, że w 2022 planujemy budowę Orzechowej w 2023 roku. Czyli 
planujemy, że w budżecie będą na to pieniądze, dostajemy dofinansowanie, po czym mówimy 
wszystkim, że nie mamy takich pieniędzy, które pozwolą nam realizować zadanie. A planujemy 
kolejne inwestycje, z których nie możemy przeciągnąć środków na dokończenie czegoś co już 
zaczęliśmy. (nagranie od 04:43:58 do 04:44:29) 
 
Małgorzata Kasperuk zapytała o nasadzenia wokół kurników w Cielu. Przed poprzednia 
kampania wyborczą, gdy udało nam się zablokować rozbudowę kurników, ale okazało się że 
przy tych które powstały wcześniej miały być nasadzenia. Tych nasadzeń z tego co wiem nie 
ma dalej. Czy wójt coś w tym kierunku zrobił? Wydaje mi się, że nic. Kolejna sprawa, mówił 
wójt że ciężki czas, że trzeba było poprzenosić inwestycję, ale przecież gdy mówiliśmy o tym, 
gdy zaczął się covid, że będzie ciężki czas, że trzeba zastanowić się nad niektórymi 
inwestycjami. To wójt mówił, że będzie dobrze, że te wpływy przecież nie spadną, 
przedsiębiorstwa nie upadną, nie będzie mniejszych wpływów. A teraz jednak są. Okazuje się, 
że również wójt nie przewidział tego, że nie będzie robił w ostatnim kwartale ul. Myśliwskiej. 
Czyli słabo wójt przewiduje rzeczy, które mogą się zadziać. Wójt wspominał również, że 
kosztami naprawy ścieżki będzie obciążony jej wykonawca, kiedy to nastąpi? Czy wójt zdąży 
odzyskać te pieniądze w tej kadencji? Ta sprawa ścieżki ciągnie się przez prawie całą kadencje. 
Może się zdarzyć tak, że wójta w następnej kadencji tu nie będzie, czyli wójt planuje zostawić 
swojemu następcy czy następczyni trupa w szafie? Ciężko jest przewidzieć, wójt nie 
przewidział, że nie zrobi Myśliwskiej, również nie przewidzi czy będzie drugą kadencję. Jeszcze 
ile niewyjaśnionych spraw wójt nam zostawi. (nagranie od 04:44:50 do 04:49:43) 
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator odpowiedział, że wiele stwierdzeń nie ma 
zasadności. Mówienie o tym, że wójt miał przewidzieć zmianę w ordynacji podatkowej, to tak 
samo jakby mówić, że spadnie jutro deszcz albo śnieg. To są zadania czy działania, które są 
określane przez organy wyższego rzędu czyli przez Parlament, który przyjął taką ordynację 
podatkową dla samorządów. Dokonano zmiany w ordynacji podatkowej Polski Ład, mamy 
pełne analizy rok po roku jak spadły dochody gminy w wyniku tych zmian. Tego typu sytuacje 
w ramach działań wójta czy też działań przewidujących skutek zewnętrznych działań. Chcę 
zaznaczyć, że nawet w tych najtrudniejszych okresach samorządy przede wszystkim stawiały 
na to, żeby ten ruch w gospodarce poprzez właśnie prowadzone inwestycje cały czas był 
podtrzymany. Samorządy w ubiegłym roku na terenie Polski to były główne inwestycje 
realizowane. Samorządy realizowały blisko 90% inwestycji majątkowych na terenie kraju. 
Jeżeli samorządy przestałyby inwestować to regres w gospodarce byłby nawet trudny do 
określenia. To właśnie samorządy podtrzymywały funkcjonowanie gospodarki naszego kraju. 
Uważam, że warto było, bo ci przedsiębiorcy, którzy w okresie covidu mieli ogromne problemy 
z inwestycjami, z utrzymaniem etatów, z gospodarowaniem środkami mieli możliwość 
funkcjonowania. To jest wyjaśnienie zarzutów, które stoją poza urzędem. (nagranie od 
04:49:43 do 04:54:03) 
 
Małgorzata Kasperuk odpowiedziała, że nie mówiła że wójt ustalał takie czy inne prawo tylko, 
że słabo przewiduje. W momencie kiedy zaczynał się covid, gdy zostały zamknięte firmy, gdy 
została wprowadzona nauka zdalna można było przewidzieć, że będą mniejsze wpływy do 
budżetu. Chociażby z tytułu podatków, z tytułu tego że firmy mniej sprzedają, mniej 
produkują. To samo stało się w przypadku wojny z Ukrainą. (nagranie od 04:54:03 do 04:54:50) 
 



57 
 

Rafał Sznajder powiedział, że siedzi i przysłuchuje się wypowiedziom i zastanawia się dlaczego 
czepiacie się wójta. Chłop transparentny, gospodarny, spełnia swoje obietnice wyborcze. Co 
prawda tam nie wszystkie. Jedną spełnił, zafundował sobie lepszą przyszłość. Byłem też 
uczestnikiem tego spotkania 17.10. w urzędzie, które dotyczyło ul. Myśliwskiej i tam 
zapieraliście się na harmonogram prac, że nie można tego było zrobić wcześniej. Obiecujemy, 
że 2 etap ul. Myśliwskiej ruszy na przełomie listopada i grudnia. Co do Myśliwskiej myślę, że 
dopóki Dariusz Fundator będzie wójtem to 2 etap Myśliwskiej nie powstanie. Taka jest prawda. 
Czy wójt może powiedzieć ilu mieszkańców tej gminy ukarał karą administracyjną za zajęcie 
pasa drogowego? Jestem przekonany, że to jest jedna mieszkanka. Mam też pytanie do 
radnego Zbigniewa Moroza, może wyjaśni jak to się stało, że radna Wolsztyńska której nie było 
na sali obrad zagłosowała na swoim tablecie. (nagranie od 04:55:19 do 04:57:37) 
 
Radny Zbigniew Moroz odpowiedział, że chwycił, palce przejechały. (nagranie od 04:57:45 do 
04:57:49) 
 
Rafał Sznajder zapytał czy palce przejechały, czy radny siebie słyszy? Palce przejechały pół 
metra dalej na tablet. Ja myślę, że stół radnych po prawej stronie to tak naprawdę 2 osoby 
zabierają głos, reszta może iść do domu posadzimy tu manekiny a radny Zbigniew Moroz 
ogarnie temat. (nagranie od 04:57:49 do 04:58:15) 
 
Radny Zbigniew Moroz powiedział, że przyznaje się. Tak, zagłosowałem za radną Wolsztyńską. 
(nagranie od 04:58:28 do 04:58:31) 
 
Marzanna Kreja Redaktor Naczelna Czasopisma Białe Błota Info powiedziała odnośnie Sołtysa 
Zielonki, że około 500 czy ponad 500 podpisów było w sprawie wycinki lasów w Zielonce i ta 
liczba osób i też działania organizacji pozarządowych powodują to, że ten las raczej nie będzie 
wycięty. Pamiętam wtedy, że Pan wzbraniał się i nie podpisał. Po raz kolejny Gmina Osielsko. 
Jest taki ranking gmina dobra do życia, Gmina Osielsko jest na jednym z pierwszych miejsc, a 
my jesteśmy daleko. Tutaj wójt powiedział, że tam oni zaczęli od planów, tak. Słuchając dzisiaj 
mieszkańców, znając wójta Osielska myślę, że to nie chodzi o plany. Oczywiście chodzi o 
gospodarność, której nawet tutaj nie możemy się spodziewać, ale myślę, że to jest kwestia 
człowieka. Tamten człowiek umie słuchać, chce słuchać i dlaczego słucha mieszkańców. 
Dlatego, że dociera do niego informacja zwrotna. On coś robi a mieszkańcy np. krytyka nie jest 
niczym złym, jeżeli słyszymy że np. droga wyszła krzywo a miała wyjść w inną stronę to to może 
korygować nasze działania. Ja myślę tak, że kwestia tych wszystkich tutaj zagadnień 
poruszanych wynika z tego, że to lekceważenie mieszkańców, to wszystko wynika z tego, że tu 
nie ma woli rozmowy, tu nie ma woli słuchania, tu jest tylko ja i moja administracja, ja i to co 
ja uważam i to jest najważniejsze. Dlatego tych efektów nie będziemy mieli za tego wójta. 
Trudno, może mnie wójt podać nawet do sądu, bo jest wójt sprawdzony w tych bojach. 
Natomiast chciałam się odnieść, chociaż widzę, że Sekretarz Gminy Ewa Galicka opuściła sesję. 
Z tymi opuszczeniami zebrań i sesji, tu jest takie pismo na wniosek Pani Małgorzaty Kasperuk 
poprosiłam, żeby w imieniu redakcji zadała. Z tego pisma z września wynika, że wójt gminy, 
zastępca wójta, sekretarz gminy, skarbnik gminy nie mają zadaniowego czasu pracy. 
Równoważny czas pracy, w którym pracują uwarunkowany jest rodzajem obowiązków i 
złożonością zadań i nie może przekroczyć 12 godzin w ciągu doby oraz 40 godzin tygodniowo. 
W odniesieniu do wyżej wymienionych osób nie ewidencjonuje się godzin pracy. Praca wójta, 
zastępcy, sekretarza, skarbnika poza godzinami pracy określonymi regulaminem pracy urzędu 
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wykonywana jest bez prawa do wynagrodzenia oraz dodatku z tytułu pracy w godzinach 
nadliczbowych. Tutaj sięgając do tej definicji kodeksowej, bo taką specjalistką tak zauważyłam 
na ostatniej sesji i dzisiaj staje się Sekretarz Gminy Ewa Galicka. Powiem  tak, czas każdego 
pracownika można w taki sposób ułożyć, układając różne czasy pracy w jednym zakładzie 
pracy, że są osoby, które pracują od 8 do 15 a są osoby których zadania wymagają właśnie 
bycia na sesji. Kiedyś sesja Rady Gminy była świętem. Na jakiej podstawie wyszła Sekretarz 
Ewa Galicka skoro ma równoważny czas pracy? Czyli ona dzisiaj pracując do 21 czy 22 nawet 
może sobie te godziny odebrać jutro, pojutrze lub w dowolnym momencie i wyrównać ten 
czas. To jest właśnie ten równoważny czas pracy. Tak mówiąc o tym dlaczego ta Gmina 
Osielsko jest dobra do życia a naszej daleko. Powiem Państwu Ministerstwo Finansów na 
pytanie zadane przez Redakcję Czasopisma Białe Błota Info odpowiada w niespełna 1,5 
godziny, a Urząd Gminy Białe Błota 2 tygodnie i to na ostatnią chwilę albo przesuwamy termin 
o 2 miesiące albo wydajemy decyzje odmowną. Skoro to Ministerstwo nam odpowiedziało to 
chciałam zawiadomić, że 7.12.2023 o godzinie 13.00 w Warszawie odbędzie się rozprawa 
Dariusza Fundatora przed Główną Komisją orzekającą w sprawie o naruszenie dyscypliny 
finansów publicznych. Wójt odwołał się od decyzji RIO, od orzeczenia, które stwierdziło jego 
odpowiedzialność. Tego 7.12.2023 już będzie rozstrzygniecie i myślę, że nawet nie jadąc do tej 
Warszawy, chociaż nie wiem czy się nie wybiorę to tą odpowiedź w jaki sposób ta sprawa 
wygląda ja będę miała 7.12. Tu bym musiała czekać 7 lat, a myślę, że to nie na tym polega. 
Dalej, SKO w Bydgoszczy wydało postanowienie o wznowieniu postępowania w sprawie 
wydania warunków przez Dariusza Fundatora samemu sobie. W tym postanowieniu 
stwierdziło, że sprawa dotyczy interesów majątkowych Dariusza Fundatora. Odpowiadając z 
kolei NIK podczas kontroli Dariusz Fundator twierdził, że ta sprawa nie dotyczyła jego 
interesów majątkowych. Ja tylko przypominam, że wójt sam sobie wydał warunki zabudowy, 
gdzie musi to wydać inny organ i to w bardzo szybkim tempie, wtedy kiedy ludzie czekali nawet 
pół roku i więcej, to wójt wydał to w ok miesiąc. Sprawa tego Pana, który dzisiaj zabierał głos 
na początku sesji to jest kolejny dowód w jaki sposób traktowani są mieszkańcy, ale też osoby 
niepełnosprawne. W czasie wyborów padały takie zapewnienia jak to wójt będzie cudownie 
działał dla osób niepełnosprawnych i tak się okazuję, że nie do końca wójt chyba rozumiał to, 
chociaż zapewniał, że pracował dla osób niepełnosprawnych. Chciałam zapytać czy Kierownik 
Borkowski lub Wójt Gminy Białe Błota złożył wniosek do programu opieki wytchnieniowej, bo 
na to są dość duże pieniądze, ale chyba już termin minął? Jak wygląda realizacja opieki 
sąsiedzkiej? Jest taka nowa instytucja, która weszła w życie 1.11. czy coś już wiemy jak to 
będzie? Czy wójt przygotował projekt uchwały, która ustali zasady tej opieki sąsiedzkiej i 
zasady odpłatności? Tutaj jest taka kwestia, bo na ostatniej komisji bodajże budżetu, podczas 
dyskusji nad budżetem gminy na przyszły rok. Kierownik GOPS Michał Borkowski powiedział, 
że w przyszłym roku program asystent osobisty osoby niepełnosprawnej nie będzie częściowo 
na początku roku finansowany ze środków GOPS, bo ma ważniejsze zadania, typu fundusz 
alimentacyjny itd. Tylko ja przypominam, że fundusz alimentacyjny to on nie jest od dzisiaj, na 
niego pieniądze są co miesiąc przekazywane. Natomiast ta sytuacja doprowadzi do tego, że 
ok. 30 osób asystentów osób niepełnosprawnych straci pracę, a ok. 50 osób 
niepełnosprawnych zostanie pozbawionych tej usługi. Dlatego, że są plany, o których 
dowiedziałam się od nowego pracownika GOPS, który podczas prowokacji dziennikarskiej 
wygadał się i wyłożył na pierwszej prostej, że ten program ma objąć firma. Chciałam zapytać 
Kierownika GOPS czy to jest ta sama firma, która 2 lata temu właściwie nie wygrała przetargu, 
bo wygrała firma z Krakowa, która miała świadczyć tutaj usługi opiekuńcze, później gdzieś w 
połowie stycznia ta firma rezygnuje. Kierownik Borkowski nie ma innego wyjścia tylko on 
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powołuje zupełnie inną firmą, która akurat nie składała oferty w tym przetargu, a z kolei 
wcześniej już świadczyła te usługi. Bardzo dziwna sytuacja, która nie doczekała się właściwie 
wyjaśnienia. Chciałam zapytać czy to jest ta sama firma? Jak można doprowadzić do sytuacji, 
gdzie istniejący program od kilku lat, który zaczął pączkować od tego, że nie było asystentów, 
nie było też osób chętnych to wszystko zaczęło się w miarę układać. Oczywiście, że nie w 
każdym przypadku i nikt nie mówi tu idealnych sytuacjach. W jaki sposób można tutaj w taki 
sposób działać na niekorzyść tych osób? Dowiedziałam się, że podobno GOPS dlatego nie chce 
przeznaczyć tych środków, bo jeszcze tutaj zwrócę uwagę wojewoda podpisuje umowy ok. 
kwietnia/maja a zanim wpłynął środki do GOPS to jest około miesiąca, więc ten program przez 
pół roku nie będzie realizowany. Mało tego program nie jest realizowany zgodnie z umową, 
bo umowa z Wojewodą przewiduje, że on będzie realizowany od 1 stycznia do 31 grudnia. 
Niestety nie zdarzyło się, żeby ten program był realizowany od 1 stycznia ani też do ostatniego 
grudnia. Po prostu GOPS ma swoje mimo zapisów umownych, że jest 30 dni na rozliczenie tego 
programu. Dowiedziałam się też, że GOPS po prostu ma problemy, że potrzebuje środków 
finansowych na materiały biurowe. Ja tu nawet przygotowałam taki drobny suwenir papieru 
recyklingowego, chociaż coś żeby się podzielić z kierownikiem, bo nie mają na to. Jest bardzo 
proste wyjście, bo ok. 25 000 zł wójt otrzymał z budżetu gminy na studia podyplomowe MBA. 
Ja już apelowałam do wójta niejednokrotnie. Myślę, że dobrze by było, żeby te pieniądze wójt 
oddał do końca grudnia, bo wtedy GOPS mógłby zakupić te materiały i wtedy oni będą mieli 
te pieniądze na to, żeby zabezpieczyć te zadania na okres do czasu podpisania umowy z 
wojewodą. Został zatrudniony pracownik GOPS bez żadnego naboru, zapytałam jak to się 
wydarzyło, to powiedział, że zadzwoniła kadrowa z informacją i dostałem tę pracę. Słyszę od 
tego Pana, że całkowicie nie ma orientacji w żadnym z tematów, którymi się zajmuje, że nigdy 
nie miał żadnych doświadczeń z pomocy społecznej. Zastanawiam się o co tu w tym wszystkim 
chodzi. Jeszcze pytanie do radnego Krzyżanowskiego, czy jest nadal mieszkańcem Gminy Białe 
Błota? Tak tylko się zastanawiałam od pewnego czasu, bo z oświadczenia majątkowego, które 
radny złożył, w porównaniu do wcześniejszych oświadczeń wynika, że już nie jest właścicielem 
nieruchomości na terenie gminy, nie wykazał również żadnego przychodu, dochodu, 
przysporzenia z tego tytułu. Stąd taka moja wątpliwość, ale jeżeli radny powie, że jest 
mieszkańcem a tylko tyle, że nie wykazał dochodu ze zbycia nieruchomości to wtedy jest 
troszeczkę inna ścieżka. Redaktor zapytała wójta, czy zgodnie z obietnicami wyborczymi 
spowodował obniżenie cen wody, wprowadził dopłaty dla mieszkańców do cen wody, bo to 
były obietnice wyborcze wójta. Tymczasem o podwyżkach mieszkańcy dowiadują się tego 
samego dnia, a wójt zawiadamia jeden albo kilka dni później. Na komisji budżetu Skarbnik 
mówi, że budżet daje preferencyjne ulgi dla mieszkańców m.in. dopłaty do cen wody. 
Chciałabym się dowiedzieć ile gmina dopłaca do m3 wody odbieranego przez mieszkańca. 
Chciałabym jeszcze uzyskać odpowiedź od wójta, czy przez 5 lat rządów udało się wyciągnąć 
wójtowi gminę z długów. Ile wyniesie zadłużenie gminy na koniec grudnia a ile wynosiło w 
grudniu 2018 roku? (nagranie od 04:59:04 do 05:13:42) 
 
Nina Niedziałkowska zwróciła się z wnioskiem o kopie protokołu z ostatniego zebrania 
sołeckiego w Murowańcu. Chciała się dowiedzieć dlaczego została wstrzymana zaplanowana 
budowa budynku komunalnego w Murowańcu przy Łochowskiej. Z tego co wiem, to jest 
bardzo dużo wniosków odnośnie tych mieszkań, jestem jedną z wnioskujących. Zamieszkuje z 
2 dzieci na działkach ROD w Drzewcach i chciałabym się dowiedzieć dlaczego ta budowa 
została zatrzymana. (nagranie od 05:14:17 do 05:15:15) 
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Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator odpowiedział, że jeszcze nie rozpoczęliśmy budowy, 
więc nie ma podstaw mówienia, że coś zablokowaliśmy. Jesteśmy w tej chwili na etapie takim, 
że zostało zakończone projektowanie tego budynku komunalnego. Uzyskaliśmy pozwolenie 
na budowę. Jesteśmy na etapie przygotowywania się do inwestycji. Natomiast nie ma planów 
jeśli chodzi o inwestycje w tym zakresie jeszcze wprowadzonych do budżetu. Ja osobiście będę 
zabiegał najpierw o to, aby w ramach otwartego programu, który jest przygotowany dla 
samorządów przez Bank Gospodarstwa Krajowego i w tym zakresie będę uzyskiwał informację 
jakie duże środki moglibyśmy pozyskać, aby tę inwestycję zrealizować. Dopiero wówczas kiedy 
będę miał pełen pakiet informacji w tym zakresie skieruje sprawę do Rady Gminy, aby podjęła 
uchwałę i zaakceptowała propozycje inwestycyjną. (nagranie od 05:15:20 do 05:16:42) 
 
Nina Niedziałkowska zapytała kiedy można się spodziewać, że te prace ruszą? 
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator odpowiedział, że to zbyt wcześnie do powiedzenia. 
Nawet nie mam jeszcze informacji na jaki poziom ewentualnego dofinansowania z programu 
Banku Gospodarstwa Krajowego jako gmina możemy liczyć. Muszę to najpierw rozeznać i 
dopiero wówczas takie opracowanie skieruję do radnych. Jest projekt i pozwolenie na 
budowę, natomiast nie ma zabezpieczonych środków. (nagranie od 05:16:47 do 05:17:21) 
 
Ad. 10. Interpelacje i zapytania radnych wraz z odpowiedziami 
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator przypomniał, że na interpelacje radnych złożone na 
piśmie udzieli odpowiedzi w ciągu 14 dni. 
 
Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Magdalena Sznajder zwróciła się do wójta, 
na jednej z sesji gdzie podejmowaliśmy uchwałę w sprawie Miasteczka Rowerowego przy 
Szkole Podstawowej w Łochowie zgłaszała uwagi, gdzie radni tę uchwałę przegłosowali, w tej 
chwili dostajemy zawiadomienie od wojewody że jest wszczęte postępowanie nadzorcze, 
czyżby wójcie radni mieli rację, że nie możemy podejmować tej uchwały, a mecenas Dalka nie 
zauważył błędu? Kolejna sprawa, wniosek do prokuratury w sprawie nieważności uchwały w 
sprawie trybu i sposobu powoływania i odwoływania członków zespołu interdyscyplinarnego, 
uchwała ta została dotknięta błędem stanowiącym rażące naruszenie prawa. Wójcie kolejna 
uchwała, gdzie mamy mecenasa? To są uchwały, które powinny być sprawdzone przez 
kancelarię, przez ludzi, którzy powinni sprawdzać te uchwały. Powiem więcej Komisja Skarg, 
Wniosków i Petycji jak zwykle obraduje bez wsparcia kancelarii. Bardzo ważna skarga, która 
wpłynęła na dyrektora szkoły w Łochowie, prosiliśmy kancelarię o wsparcie, chodziło 
dokładnie o 2 ustawy, które obligują dyrektora do tego, aby wydać te dokumenty rodzicom. 
Mecenas Dalka nie był w stanie tych ustaw przedstawić, my sobie je znaleźliśmy, ale na 
kancelarię nie mogliśmy liczyć. W związku z tym mam pytanie wójcie. Rada Gminy Białe Błota 
zabezpieczyła w budżecie na rok 2023 środki na odrębną kancelarię dla Rady Gminy Białe 
Błota, dlaczego do dnia dzisiejszego nie została wyłoniona taka kancelaria? (nagranie od 
05:18:30 do 05:21:11) 
 
Wójt Gminy Białe Błota Dariusz Fundator przypomniał, że na interpelacje radnych złożone na 
piśmie udzieli odpowiedzi w ciągu 14 dni. 
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Radna Magdalena Sznajder dodała, że widzą Państwo jak radni są traktowani przez wójta. 
Wójt nie ma odwagi odpowiedzieć radnym przy mieszkańcach na tak ważne pytania. W 
związku z tym wracamy do ul. Myśliwskiej, jak przed chwileczką wójt wspomniał 61 dróg, 11 
sołectw. Niech mi wójt powie gdzie te ulice powstały, bo z tego co ja wiem, to w sołectwie 
Ciele pół ulicy. To jest ten zrównoważony rozwój o którym wójt mówił w wyborach? 
Wspomniała tutaj Pani Małgorzata Kasperuk, ochrona wód, gdzie jest ta ochrona, co z tym 
ujęciem pośrednim, bezpośrednim? Mieszkańcy systematycznie zgłaszają że nasze łąki 
dookoła Ciela są zatruwane. Wójt twierdzi, że wszystko w tym kierunku robi, chociaż za bardzo 
tego nie widzimy. Kolejne pytanie, dlaczego przygotowujemy się do budowy ul. Drzewnej? Ul. 
Drzewna przebiega przez las, jak wiecie, zarówno mieszkańcy jak i radni walczyli o to, aby nie 
było wycinki lasu. Ulica równoległa, ul. Chlebowa będzie wycięta ponieważ to jest teren, który 
musi zostać wycięty ze względu na samoloty, które będą podchodziły do lądowania. Zamiast 
w tym odcinku zrobić ulicę, to wójt wpadł na fajny pomysł, żeby wycinać kolejną ulicę czyli ul. 
Drzewną. (nagranie od 05:21:33 do 05:23:30) 
 
Przewodniczący Rady Gminy Jacek Grzywacz zwrócił się do wójta, że zgodnie z przepisami musi 
zostawić na sesji kogoś w swoim imieniu.  
 
Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Magdalena Sznajder dodała, że to jest 
zgodnie z naszym statutem gminy, a wójt go systematycznie łamie. Dodała, że namawia 
wszystkich radnych, a przede wszystkich radnych z Białych Błot, którzy powinni się tym 
bardziej zainteresować, czyli wycinką kolejnych drzew przy ul. Drzewnej. Tak naprawdę ta ulica 
nie musi powstać, ponieważ z boku jest ul. Chlebowa, która będzie już miała wycięte drzewa, 
gdzie moglibyśmy poprowadzić drogę. Dodatkowo chciałam zapytać wójta o szkolenie, które 
przeprowadził w piątek ze swoimi pracownikami, jak wiecie w Gminie Białe Błota nie ma 
miejsca więc wójt oraz jego pracownicy udali się do pałacyku, który znajduje się w okolicy 
Inowrocławia., w Gniewkowie. Chciałabym dowiedzieć się jakie były to koszty? Dodatkowo 
składam wniosek, komisja radnego Łukasza Wyszomirskiego, komisja radnej Katarzyny 
Tomickiej, komisja radnej Ilony Nowakowskiej oraz moja komisja złożyły wniosek o zwołanie 
komisji łączonej. Zaprosiliśmy również do tej komisji komisję oświaty, niestety się nie zgodziła, 
żeby wziąć udział w posiedzeniu tej komisji i rozpatrzyć ten budżet. Radny Moroz, radny 
Krzyżanowski, przykro mi, że nie chcecie pochylić się nad tym budżetem. Panie 
Przewodniczący bardzo proszę wyjaśnić sprawę głosowania przez radnego Moroza, ponieważ 
zostało złamane prawo. (nagranie od 05:23:40 do 05:27:01) 
 
Przewodnicząca Komisji Budżetu i Finansów Ilona Nowakowska powiedziała, że w dniu 
31.10.2023 złożyła wniosek z zapytaniem o ul. Strusią w Murowańcu, czy jeszcze ma gwarancje 
czy nie, i że jest zalewowa. Niestety czy ma gwarancję odpowiedzi nie dostałam, dostałam 
odpowiedź, że po opadach deszczu kilka razy wykonano wizję w terenie i nie spostrzeżono 
problemu z odbiorem wody. Odpowiedziałam, że zawarte w piśmie wyjaśnienia nie zgadzają 
się ze stanem faktycznym, nadal mieszkańcy nie mogą właściwie korzystać z drogi. Jako dowód 
dołączyłam zdjęcia. (nagranie od 05:27:15 do 05:28:35) 
 
Radny Krzysztof Michalak powiedział, że ma zapytania w sprawie interpelacji, które składał o 
progi zwalniające w Zielonce i Cielu. Pytam się od kilku sesji i w sumie nie uzyskałem żadnych 
konkretnych odpowiedzi. Następne moje pytanie jest w sprawie tego co wójt odpowiedział 
tutaj mieszkance, chodzi o drzewa nadgryzane przez bobry. Dlaczego 50-letnie drzewa, które 
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są bardzo cenne rosły wzdłuż kanału, dlaczego tam nie ma żadnego ratunku tylko czekamy aż 
to drzewo nadaje się do wycięcia? Przypominam, że całe nasze gminne nasadzenia roczne nie 
mają takiej wartości. Myślę, że ten problem można rozwiązać w sposób bezinwazyjny, nie 
robiąc nawet krzywdy populacji, która jest po prostu zbyt liczna. Teren należy do Wód Polskich, 
a oni tylko czekają aż drzewa będą powalone i będą do sprzątnięcia. Ochrona środowiska leży, 
w naszej gminie, w tej kadencji słowo klucz to inwestor. Ostatnie o czym chciałem wspomnieć, 
to chciałem zaprosić wójta na ul. Betonową, gdyż tam się rozbudowuje firma, wycięto tam 
stare nasadzenia, dzwonią mieszkańcy że drzewa zostały wycięte bezsensownie i 
niepotrzebnie. Obiecano nowe nasadzenia, niestety nie doczekałem się. Budynek, który tam 
powstaje przemysłowy, praktycznie znajduje się metr od chodnika, w niedalekiej odległości od 
bloków. To będzie bardzo uciążliwe dla mieszkańców i nikt niestety nie zwrócił na to uwagi. 
(nagranie od 05:29:30 05:33:36) 
 
Przewodniczący Komisji Gospodarki, Bezpieczeństwa, Rolnictwa i Środowiska Łukasz 
Wyszomirski powiedział, że pierwsze zagadnienie dotyczy Przewodniczącego, garść gorzkich 
słów pod jego adresem. Za każdym razem proszę, żeby była to Sesja Rady Gminy a nie sesja 
wójta, wójt ma swoją gazetkę, swoją stronę internetową, sztab ludzi, którzy mu tam tworzą 
materiały. Kiedy próbowałem od razu prostować słowa wójta to Przewodniczący mnie stopuje, 
a usiłowałem powiedzieć, że wójt odpowiadając Panu Krzysztofowi Czereszko, że zawsze jest 
ktoś z urzędu, jest to ewidentna nieprawda. 14.11.2023 odbyło się zebranie w Zielonce, na 
którym byli mieszkańcy w sile ponad 40, był policjant, sołtys, radna Sznajder natomiast siła 
urzędników była w liczbie zero. Nie może być tak, że na zebraniach oficjalnych nie ma nawet 
jednej osoby. Dzisiaj widzieliśmy popisy wójta oratorskie, wyborcze. Praktycznie mówił, o jakiś 
halach, o tym, że mieszkańcy, tu rozbudowa, 61 ulic. Przyszli mieszkańcy z konkretnymi 
problemami, ul. Myśliwska, ul. Orzechowa a wójt opowiada jaka gmina jest wspaniała i ile to 
on nie zrobił. To nie jest sesja wójta tylko to jest sesja Rady Gminy. Kolejna sprawa, wójt 
wyskoczył z taką informacją, że dzisiaj odrzuciliśmy budżet i w związku z tym nie ma 
dofinansowań itd. Okazuje się finalnie, że my nie odrzuciliśmy budżetu tylko odrzuciliśmy 
wyrzucenia zadań z budżetu i będzie to tak jak mówiła radna Magdalena Sznajder 
przedmiotem najbliższej komisji. Kwestia skrzyżowania, nawiąże tu do Orzechowej, tutaj 
bardzo dużo rzeczy padło. Doszły do mnie słuchy, że osoby, które zbierają podpisy 
wprowadzają mieszkańców w błąd m.in za pomocą słów jak nie podpiszesz to jesteś przeciwko 
budowie itd. Sołtysie, my mieliśmy po to zebranie 14.11, żeby te wnioski były wytycznymi dla 
urzędu. Sołtys wierzy wójtowi, jak wójt mówi budujemy w ciągu to nie ważne od której strony, 
mieszkańcy też mówią, że jak wciągu to ok, nieważne od której strony. Wójt mówi w etapach 
i ja tylko to cały czas słyszę. Nie wierzę, że tam jest chęć budowania w jednym etapie. Kwestia 
tej normy czasu pracy i tych spraw z tym związanych, czego dzisiaj jesteśmy świadkiem, czyli 
braku obsługi, czy braku na zebranych. To jest chyba pierwsza kadencja kiedy są takie 
problemy. Wracając do Orzechowej, o to skrzyżowanie o które były pytania, to nie do końca 
jest prawda, że GDDKiA ma jakieś decyzje w tym zakresie, owszem ma, natomiast ja 2 lata 
temu byłem u obecnego dyrektora i zapytałem czy dopuszcza taką możliwość, żeby gmina 
inwestowała w infrastrukturę tej drogi. Wójt złożył chyba 2 lata temu propozycje przejęcia tej 
drogi serwisowej, my po analizie uznaliśmy, że jest to totalna abstrakcja, bo jedyne co nam 
dojdzie to koszt odśnieżania tej drogi. Dlatego przejmować nie chcieliśmy, ale inwestować w 
infrastrukturę tak, chociażby dlatego że na pewno zmieni się prawo i w końcu gmina będzie 
musiała to przejąć. Na dzień dzisiejszy możemy inwestować w infrastrukturę, czego 
najlepszym przykładem jest peron autobusowy przy ul. Źródlanej w Cielu, który gmina 
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sfinansowała za zgodą GDDKiA. Taka była też intencja tego skrzyżowania, że w momencie jak 
będzie wybudowana Orzechowa, my jako gmina będziemy mogli zainwestować w 
infrastrukturę po to, żeby to zadanie było tam bezpieczne. Ostatnie pytanie, Zbychu czyś ty 
zgłupiał, głosujesz na dwie ręce i jeszcze się do tego przyznajesz? Ja nie znajduje słów jak mam 
to inaczej określić. Zapytał dlaczego nikogo nie było w Zielonce? Z czego jest zbudowana górka 
w Zielonce, ilość m3 i skąd wzięty został materiał? Na zebraniu w dniu 14.11. mieszkańcy złożyli 
kilka wniosków, czy te wnioski musimy wyszczególniać czy wójt weźmie je pod uwagę jako 
wiążące? Ostatnia sprawa, chciałbym zauważyć Pani Mario, że o ile Pan Zbigniew się pomylił, 
się potknął to Pani tego nie zgłosiła. (nagranie od 05:33:45 do 05:45:23) 
 
Sołtys Tomasz Konieczyński odpowiedział, że dał dzisiaj to nad czym pracował do 23. Ja 
wykonałem swoją prace jako sołtys, poprosiłem mieszkańców Zielonki, żebyście dostali do ręki 
argument. Proszę wszystkich radnych, żeby zagłosować, żebyśmy nie stracili 2,5 mln zł. Proszę 
żebyście uwzględnili to, że Zielonka jest poszkodowana w budżecie. Mamy mało inwestycji w 
Zielonce, a Orzechowa jest bardzo ważna. (nagranie od 05:45:29 do 05:46:37) 
 
Przewodniczący Komisji Gospodarki, Bezpieczeństwa, Rolnictwa i Środowiska Łukasz 
Wyszomirski powiedział, że ma jeszcze wniosek do Przewodniczącego Rady Gminy żeby 
wskazał miejsce gdzie radni mogą wypowiadać swoje problemy, ponieważ nie ma takiego 
miejsca innego poza sesją Rady Gminy.  
 
Przewodniczący Rady Gminy Jacek Grzywacz odpowiedział, że nie ma takiej mocy, żeby 
wyznaczył gdzie to powinien zrobić wójt, ale pomysł jest bardzo prosty. Proszę poprosić 
sołtysa, żeby raz w miesiącu zrobił zebranie wiejskie razem z wójtem. I będzie musiał przyjść, 
a jak nie przyjdzie to może się w kwietniu pożegnać, spakować i jechać do domu. To taka moja 
szybka propozycja.  
 
Radna Maria Wolsztyńska powiedziała, że domaga się faktycznie, żeby sprawdzić, mamy 
nagranie. Ja nigdy bym nie zagłosowała za nikogo. Jednak w momencie kiedy ja weszłam 
Przewodniczący przeszedł do kolejnej uchwały i było głosowanie następnej uchwały, nawet 
nie wiedziałam, że oddałam, czy nie oddałam głosu. Można było mnie wykluczyć w czasie 
mojej nieobecności. To była długa przerwa, została ona skrócona o 3 min. Ja chyba nie muszę 
się tłumaczyć, bo ja nie wiem nic na ten temat. (nagranie od 05:48:02 do 05:48:44) 
 
Przewodniczący Rady Gminy Jacek Grzywacz powiedział, że trzeba było tylko zgłosić, że Pani 
nie głosowała. Ja pytałem się Pań, które siedzą koło mnie, czy radna Wolsztyńska głosowała, 
bo widzę, że wraca. Spojrzały na ekran było już głosowane, więc myślałem że przed wyjściem 
Pani głosowała, ale to jest moje spojrzenie, a później się okazało, że jednak jest inaczej, więc 
będziemy to wyjaśniać. (nagranie od 05:48:44 do 05:49:07) 
 
Radna Aleksandra Lubońska powiedziała, że tak jak radna Sznajder poruszyła, mieszkańcy ul. 
Drzewnej alarmują co z tym robimy. My już też rozmawialiśmy z mieszkańcami, przejechaliśmy 
tę drogę, która ma być wycinką tej ul. Drzewnej. Mieszkańcy się na to nie zgadzają, 
zgłaszaliśmy również wójtowi. Uważamy, że to połączenie z ul. Chlebową jest jak najbardziej 
zasadne. Dlatego też pytam wójta, co dalej z tą ul. Drzewną i ul. Chlebową? Kolejny temat, to 
również temat ul. Betonowej. W piątek zgłaszaliśmy interwencję odnośnie rozjeżdżania przez 
wielkie samochody, ciężarowe. Niestety nikt z urzędu się nie zjawił, zjawiła się policja, prosimy 
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o protokół ze spotkania z policją i z mieszkańcami, bo nowo wybudowana ulica jest już 
rozjeżdżona, chodniki są rozjeżdżone. Kto będzie brał za to odpowiedzialność? Trzecia taka 
miła rzecz. Przewodniczący Rady i radni byli 11.11 w Mariampolu na Litwie i również tutaj mam 
takie słowa podziękowań dla członków rady za wspomożenie organizacji zespołów. Dziękują 
bardzo serdecznie za podarunki, gdzie dzieci będą mogły w ciekawy sposób rozwijać swoje 
zainteresowania.  (nagranie od 05:49:13 do 05:51:30) 
 
Wiceprzewodniczący Rady Henryk Sykut powiedział, że były dzisiaj wystąpienia wójta, który 
próbuje wrzucić nam jako radnym, że chcemy wyrzucić jakieś inwestycje, które mają 
dofinansowania. W żadnym wypadku. Te wszystkie inwestycje, które będą miały 
dofinansowanie one muszą być w pierwszej kolejności wykonywane. Jedynie co nas boli jako 
radnych to pewne zadania, które powinny być wykonane w pierwszej kolejności w roku 2024 
przerzuca nam się na 2025 i 2026, mówiąc nam, że to my jesteśmy winni ponieważ wójt chce 
budować infrastrukturę oświatową. Infrastruktura musi być budowana i ona będzie, natomiast 
są pewne parytety i nie wolno robić w ten sposób. My się z wójtem umówiliśmy, zawarliśmy 
kontrakt jak uchwalaliśmy budżet. Jeżeli Państwo przeliczycie te zmiany, które nam dzisiaj 
zaproponowano, 47 zmian w wydatkach majątkowych. Wójt zamiast się z tego wytłumaczyć 
w porządny sposób, to ubiera w narracje radnych, że to znowu radni byli winni, bo mu 
uchwalili budżet, który wójt przygotował, a on go nie wykonuje teraz tylko chce nam przerzucić  
na lata 2024, 2025, 2026. Powiedział do Sołtysa Zielonki, że ul. Orzechowa powstanie, pewnie 
w dwóch etapach, prędzej w dwóch niż w jednym. W budżecie było budowa ul. Orzechowej, 
my nie dzielimy tego sołtysie. Jest mi bardzo przykro jak wójt, który mieszka w Cielu 
potraktował Ciele. Będziemy pracować jeszcze nad tymi zmianami w budżecie. Zapraszamy 
wszystkich radnych, poważnie podejdziemy do tych historii, tam gdzie będzie można to 
przesuniemy, ale wszystkie zadania z dofinansowaniem na pewno będą zabezpieczone. 
(nagranie od 05:51:34 do 05:57:30) 
 
Przewodniczący Rady Gminy Jacek Grzywacz powiedział, że jutro złoży pisemnie wniosek o 
przygotowanie zmian w budżecie na 2023 rok z propozycjami gdzie jest dofinansowanie do 
inwestycji. Żeby nam nie zarzucono, że chcemy je odrzucić. Budżet jest tak skonstruowany, 
dzisiaj dostaliśmy taka wrzutkę. Specjalnie poprosiłem o pisemne uzasadnienie, to było 
kilkanaście dobrych kartek i dzisiaj wrzuca nam się poprawki, gdzie my mamy to głosować. Nie 
będę głosował już w ten sposób. Ostatnio Skarbnik znalazła 20 zł, gdzie się sama pomyliła, 
zgłosiła to i musieliśmy poprawiać cały budżet, spotykać się specjalnie, bo skarbnik znalazła 
różnicę 20 zł. Ostatnio było głosowanie specjalnie dla kół seniora, zgłaszane było jako dotacja 
celowa a w budżecie zostało to zapisane jako dotacja podmiotowa. Ul. Grzybowa lampa na 
skrzyżowaniu w Łochowicach, mieszkańcy prosili, żeby przesunąć jedną lampę w prawo, bo są 
2 blisko siebie, są 2 różne skrzyżowania. Odpisano mi, że jest to skrzyżowanie z ulicą prywatną, 
więc nie będą skierowywać lampy w prawo tylko zostanie tak jak jest. Już zapomnieli, że w 
lewo idzie nasza ulica. Jeszcze wspomnę rozbudowa szkoły w Przyłękach, rozbudowa szkoły w 
Łochowie. Okazuje się, że w Przyłękach jest niecałe 300 dzieci i jest jedna zmiana, w Łochowie 
jest prawie 1000 dzieci i są dwie zmiany. Nie rozbudowuje się szkoły w Łochowie tylko tą w 
Przyłękach, kolejność powinna być odwrotna, żeby zlikwidować tą dwuzmianowość. Chciałem 
jeszcze zapytać o ul. Kurkową, bo był zrobiony projekt. Gdzie ten projekt jest, kto go zrobił i 
gdzie on w ogóle się znajduje? (nagranie od 05:57:30 do 06:01:28) 
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Wiceprzewodnicząca Anna Banaszek powiedziała, że od początku kadencji wójt karmi 
mieszkańców takimi informacjami, że radni są źli, że nie chcą inwestycji, używa do tego gazety, 
Facebooka, nośników, e - dzienników, żeby tylko dotrzeć do jak największej ilości 
mieszkańców. Pomagają mu w tym niektórzy dyrektorzy. Dziś widzimy jak traktuje nas radnych 
i jak nas traktuje przez całą kadencję. Chciałam Państwu powiedzieć, że w 2019 roku kiedy 
objął stanowisko pierwsze co zrobił wydał zarządzenie w sprawie określenia zasad 
postępowania dotyczącego uzyskiwania informacji i materiałów, wstępu do pomieszczeń, w 
których znajdują się informacje i materiały oraz wglądu w działalność Urzędu Gminy Białe 
Błota przez radnych. Czyli jednym słowem zabrania pracownikom rozmawiać, żebyśmy my 
radni otrzymywali informację na temat wielu spraw, które dzieją się w gminie. Jak to się 
kończy, Wy jako mieszkańcy odbieracie no nie umie mi odpowiedzieć, czy ona się czymś 
interesuje, ta radna jest zła, ten radny jest zły, bo nie zna odpowiedzi. Skąd my mamy się tego 
dowiedzieć. Piszemy pisma. Może dostaniesz odpowiedź, może nie dostaniesz. Są zebrania 
sołeckie, może dostaniesz odpowiedź, może nie dostaniesz. Dlaczego te sesje trwają tak długo, 
bo my nie znamy na wiele rzeczy odpowiedzi. To wszystko, ten budżet, my siedzieliśmy nad 
nim, żeby dzisiaj się dowiedzieć o 12:40, że wprowadzane są zmiany. Co my mamy głosować, 
znowu będą poprawki, znowu sesja nadzwyczajna. Przecież dostajecie diety, nic nie robicie.  
Może i są radni, którzy nic nie robią, ale my naprawdę poświęcamy tej gminie wiele godzin. 
Nie jest fajne, ze wójt zarządzeniem zabrania nam tych informacji, nam się one należą 
ustawowo. Zabrania pracownikom przychodzenia na sesje, na komisję, żeby nam wyjaśnili 
pewne sytuacje. Co mogliśmy zrobić, napisaliśmy do wojewody. Wojewoda nakazał uchylić to 
zarządzenie. Co napisał wójt, że nie widzi problemu, to zarządzenie jest mu potrzebne do 
dyscyplinowania swoich pracowników. Drodzy Państwo czy Wy przejrzycie na oczy? Wójt 
przyjął od początku kadencji taką postawę ofiary, no ja jestem taki biedny, poszkodowany. To 
my jesteśmy poszkodowani, bo my nie możemy Wam przekazywać informacji, które Wam się 
należą. My jesteśmy waszym łącznikiem i my powinniśmy Wam te informacje, jak nam zadacie 
proste pytanie umieć na nie odpowiedzieć. Od początku kadencji wójt wspólnie się z nami 
wszystkimi nie spotkał. Nie było inicjatywy, było, że jedna grupa radnych, druga grupa radnych, 
potem się wszystko wymieszało. Nigdy nie rozmawiał z nami wspólnie. Udało mu się nas 
wszystkich skłócić, manipulator to jest pierwszej kategorii. Pewnie te studia go też tego 
nauczyły, za nasze pieniądze. Powiedzmy sobie, że tego już jest dość. (nagranie od 06:01:30 
do 06:08:07) 
 
Ad. 11. Zakończenie obrad LXXXIV Sesji VIII Kadencji. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Jacek Grzywacz zakończył obrady LXXXIV Sesji VIII Kadencji Rady 
Gminy. 

 Przewodniczący Rady Gminy Białe Błota 

 
Jacek Grzywacz 

  
 
Nagranie z sesji dostępne jest pod adresem: 

https://bialeblota.esesja.pl/transmisja/43112/sesja-rady-w-dniu-28-listopada-2023.htm 

Zgodnie z § 39 ust 2 i 5 Statutu Gminy Białe Błota uwagi do protokołu można wnosić do dnia  

19.12.2023 r. Uwagi można wnosić w formie pisemnej do Przewodniczącego Rady Gminy.  

https://bialeblota.esesja.pl/transmisja/43112/sesja-rady-w-dniu-28-listopada-2023.htm

